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Prezidents ar detroitiešu jauno paaudzi

Lasiet tīmeklī! 

www.laiks.us

“Latviešiem nav robežu!”
No 19. līdz 24. septembrim 

Latvijas Valsts prezidents Egils 
Levits atradās darba vizītē ASV, 
lai piedalītos ANO Ģenerālās 
asamblejas 76. sesijā Ņujorkā 
un apmeklētu Mičiganas štatu. 
ASV latviešu diasporai bija 
iespēja satikties ar prezidentu 
un viņa kundzi Andru Leviti 
Ņudžersijā, kur prezidenta de -
legācija viesojās latviešu skolā 
(par ko Laiks vēstīja iepriekšējā 
nr.), un Detroitas pusē.

23. septembŗa pēcpusdienā 
Amerikas Latviešu apvienības 
valdes locekļi – priekšsēdis 
Pēteris Blumbergs, Izglītības no -
zares vadītāja Elisa Freimane, 
kasiere Anita Grīviņa, Revīzijas 
komisijas locekle Diāna Kār-
kliņa un Informācijas nozares 
vadītāja Tatjana Žagare-Vītiņa 
satikās uz pārrunām ar Pre-
zidentu viesnīcā Detroitas vēs-
turiskajā centrā, kur bija apme-
tusies Latvijas delegācija. Tā 
bija laba iespēja stundas ga -
ŗumā pastāstīt par apvienības 
aktīvitātēm un atbalstu latviešu 
sabiedriskajai dzīvei ASV sa  rež-
ģītajā pandēmijas laikā. “Darbs, 
ko jūs un citi latvieši ieguldījāt 
Latvijas valstiskuma uzturēšanā 
okupācijas laikā un Latvijas po -
lītisko interešu aizstāvībā, vai -
nagojās ar okupācijas neat zī-
šanas polītiku ASV un vēlāk ar 
Latvijas neatkarības atjauno-
šanu. Jūs vienmēr esat bijuši 
enerģiski un efektīvi un, daudz 
nevelkot gaŗumā lietas, ķērušies 
pie rīcības un panākuši rezul-
tātu.”

Pēteris Blumbergs uzsvēra, 
ka 2020. gada pavasarī, stājoties 
spēkā pandēmijas izsauktajiem 
ierobežojumiem, Amerikas Lat  -
viešu apvienība aktīvi rea ģēja 
uz jauno situāciju, piedāvājot 
financiālu un cita veida atbal-
stu latviešu diasporai ASV.

Elisa Freimane sarunā uz -
svēra, cik nozīmīgs pandēmijas 
laikā bija ALAs financiālais un 
morālais atbalsts latviešu sko-
lām un nometnēm, lai tur-
pinātos latviskās izglītības pro-
cess. Lielākā daļa ASV latviešu 
skolu patlaban jau atsākušas 
mācības klātienē.

Prezidents pateicās ASV lat-
viešiem un ALAi par atbalstu 
Latvijas bērniem. Jau pandē-
mijas pirmajos mēnešos ALAs 
nozare Labdarība Latvijā, sa -
dar bībā ar Latvijas Bērnu fondu 
un laikrakstu Laiks operatīvi 

TATJANA
ŽAGARE-VĪTIŅA,

ALA Informācijas nozares vadītāja

noorganizēja  līdzekļu vākšanas 
akciju un palīdzēja sagādāt 
datorus attālinātām mācībām. 
E.Levits informēja valdi arī par 
viņa rosināto sadarbības me -
morandu “Dators katram bēr-
nam”.

Īpašs bija ALA kasieres un 
Kalamazū draudzes priekš nie-
ces Anitas Grīviņas stāsts par 
atjaunoto Kalamazū baznīcu, 
kas pirms diviem gadiem tika 
nopostīta ugunsgrēkā.

Pēc sarunas ar valdi Latvijas 
viesus, ko pavadīja Latvijas 
vēstnieks ASV Māris Selga un 
viņa kundze Marika, uz svi nī-
gām vakariņām draudzes sa -
biedriskā centrā gaidīja Det-
roitas puses latvieši. Pieņem-
šanu rīkoja Latviešu apvienības 
Detroitā valde (priekšsēde Līga 
Jēkabsone) un Latvijas goda 
konsuls Mičiganā Andris Lācis.

Uzrunā tautiešiem Valsts pre -
zidents uzsvēra, cik nozīmīga 
bija ASV īstenotā Latvijas oku-
pācijas neatzīšanas polītika. E. Le -
vits pateicās Amerikas latvie-
šiem par darbu Latvijas valstis-
kuma uzturēšanā okupācijas 
laikā un Latvijas polītisko 

jebkurai valstij ir robežas,” savā 
uzrunā Detroitas latviešu sa -
biedrībai teica prezidents.” “Bet 
latviešiem nav robežu, latvieši 
ir visā pasaulē, līdz ar to latvieši 
ir globāli.”

Ikvienam klātesošajam bija 
iespēja nogotografēties kopā ar 
Prezidentu, un nevajadzēja lie -
tot mobilo telefonu kameras, jo 
Valsts kancelejas fotografs Il -
mārs Znotiņš iemūžināja ik -

Vitmeri (Gretchen Whitmer) 
un apmeklēja Mičiganas Na -
cio nālo gvardi (MNG). Prezi-
dents pateicās gvardes cilvē-
kiem par ilgstošo un uzticamo 
sadarbību starp MNG un  Lat-
vijas Nacionāliem bruņotajiem 
spēkiem. Pie MNG memoriālās 
sienas E. Levits godināja kri-
tušos kaŗavīrus, kuŗu vidū ir arī 
divi latvieši – seržants Vol de-
mārs Anševics un dižkareivis 

interešu aizstāvībā: “Jūs vien-
mēr esat bijuši enerģiski un 
efektīvi,” uzrunā teica prezi-
dents. “Jūs esat ne vien palī dzē-
juši latvietības uzturēšanā, bet 
arī nesavtīgi snieguši atbalstu 
Latvijai.” E. Levits: “Latvijai, kā 

vienu, kuŗš izteica vēlmi iegūt 
savā īpašumā vēsturisku kop-
bildi ar Latvijas augstāko amat-
personu.

Piektdien, 24. septembrī, pre-
zidents Lansingā tikās ar Mi -
čiganas gubernatori Grečenu 

Andrejs Merkuševs.
Jāpiebilst, ka gubernatores 

ģimenes saites ir saistītas ar 
Latviju, un G. Vitmere sirsnīgā 
sarunā pieminēja latviešu ko -
pienu ASV un izrādīja patiesu 
interesi ierasties Latvijā.
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Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz «Laiks» Inc. vārda
Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

«LAIKA» abonements maksā: ...... 3 mēnešiem ASV $50.00
 6 mēnešiem ASV $100.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ...... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ......... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ......... 3 mēneši $75.00
 6 mēneši $150.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs 3 mēneši $93.00
 6 mēneši $186.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts

Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā
Abonēšanas maksa ASV dolaros:

3 mēn. US $ 50.00
6 mēn. US $ 100.00

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Sarīkojumu un dievkalpojumu ziņas sūtīt Inesei Zaķis
e-pasts: rigaven@aol.com

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
2787 Brinker Lane, Easton, PA 18040

e-pasts: LaiksDSR@aol.com
Ja vēlaties saņemt vairāk informācijas par avīzi,
lūdzu, zvaniet LAIKA ASV tālr.: 727 385-4256

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - JAN, 1ST WK - MAY,
LAST WK - JUN; LAST WK - DEC

Nedēļas teikums
“Pētījuma fakti jau tagad izskaidro to, ka Latvijā ļoti daudzi neredz nedz to, ka Latvijas 

drošībai Krievija ir bīstams kaimiņš, nedz saprot, ka pašiecelto “tautas vadoņu” aicinājumi 
“gāzt režīmu” un draudzēties ar Krieviju apdraud gan valsti, gan viņus pašus.”

Žurnāliste Sallija Benfelde

Nedēļas gudrība
“... lieliskas īpašības: izpildīt apsolīto, nenokavēt norunāto un laikā atvadīties.”

Aktrise Anta Klints

2022. gada kalendārs:  ................... gab.     US $22.00….........…............

Piesūtīšana: ASV – par pirmo US $3.00
Par katru nākamo uz to pašu adresi US $2.00

Ārpus ASV – par katru US $4.00. Par katru nākamo – US $3.00. (NB! Maksa ASV dolaros)

Kopā................................................              US $....................................................

Vārds, uzvārds ...................................................................................................................................

Adrese ................................................................................................................................................

Tālr.: ...........................................  E-pasts .........................................................................................

Kalendārus var iegādāties par USD 22,– plūs pasta izdevumi,
rakstot čeku Latvian Newspaper Laiks
2787 Brinker Lane, Easton, PA 18040

Kalendāra 
tapšanu 

atbalstījusi

Ceļā pie Jums Laika Mākslas kalendārs 2022!
Šogad – "Jūgendstils Rīgā un Liepājā"

Pasūtiniet un dāviniet saviem draugiem, bērniem,
maz bērniem! Šogad attēlu anotācijas arī angļu valodā.

Iespēja noformēt Latvijas Republikas pasi un/vai
personas apliecību Čikāgā 2021. gada 22. un 23. oktobrī

Latvijas Republikas vēstnie-
cība ASV izziņo pārvietojamās 
pasu stacijas izbraukumu 2021. 
gada 22. oktobrī un 23. oktobrī, 
Čikāgā.

Aicinām ikvienu noformēt arī 
personas apliecību (eID karti), 
jo no 2023.gada 1.janvāra perso-
nas apliecība būs obligāts per-
sonu apliecinošs dokuments Lat-
vijas pilsonim vai nepilsonim, 
kuŗš sasniedzis 15 gadu vecumu. 
Ar eID, kuŗā iekļauts un ak  ti-
vizēts autentifikācijas sertifikāts, 
Jūs varat apliecināt savu iden ti-
tāti attālināti – elektroniskā vidē. 
eID karte sniedz iespēju pieteikt 
un saņemt pakalpojumus por-

tālā www.latvija.lv, (piemēram, 
atkārtotas dzimšanas vai laulības 
apliecības izprasīšana, izziņu pie -
prasīšana, veikt notariālas dar-
bības attālināti). eID, kuŗā ie -
kļauts un aktivizēts kvalificēts 
elektroniskā paraksta sertifikāts, 
Jūs varat elektroniskiem doku-
mentiem pievienot savu elek-
tronisko parakstu, kas ir ekviva-
lents tradicionālajam ar roku 
parakstītam dokumentam.

Dokumentu noformēšanas 
norises vietas: 

Piektdien, 22.oktobrī ALA 
Kongresa norises vietā: W Chi 
cagoLakeshore viesnīcā, 644 N 
Lake Shore Dr, Chicago, IL 60611

Sestdien, 23.oktobrī Čikāgas 
Ciānas draudzes telpās: 6551 W. 
Montrose Ave., Chicago, IL 60634.

Pieteikšanās līdz 11. oktobrim.
Informācija par pieteikšanos 

pases un/vai personas apliecības 
(eID karte) noformēšanai ir 
pieejama vēstniecības mājaslapā 
sadaļā Konsulārā informācija – 
Konsulārie pakalpojumi – Infor-
mācija par pārvietojamo pasu 
darbstaciju: https://www2.mfa.
gov.lv/usa/konsulara-informaci-
ja/informacija-par-parvietoja-
mo-pasu-darbstaciju

Latvijas vēstniecības ASV 
Konsulārā nodaļa

E-pasts: consulate.usa@mfa.gov.lv
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“Tautumeitu” Ziemeļamerikas virtuālais
koncerts un sarunas 

Latviešu kultūras biedrība 
TILTS priecājas izziņot SA 
DZIE DAMI – grupas “Tautu-
meitas” Ziemeļamerikas virtuālo 
koncertu un Zoom sarunas, sest-
dien 23. oktobrī plkst. 2:00 pm 
(EDT), 1:00 pm (CDT), 11:00 
am (PDT). Visas paaudzes ir 
laipni aicinātas!   Koncertu rīko 
TILTS ar Latvijas Kultūras minis-
trijas un Pasaules brīvo latviešu 
apvienības atbalstu.  Pēckoncerta 
sarunas vadīs TILTS Folkloras 
nozares vadītāja Tija Kārkle un 
dziedātāja, TILTS valdes locekle 
Laila Medne. Koncertu varēs 
noskatīties ALA 70 gadu jubile-
jas kongresa, kā arī “Tērvetes 
virtuālās 3x3 nometnes” laikā. 
Zoom saite tiks izziņota oktobŗa 
sākumā TILTS feisbuka lapā @
TiltsAssociation un mājaslapā 
www.tilts.org; sīkāka infor mā-
cija, rakstot: daperans@tilts.org.

Latviešu skolas ASV un Ka -
nadā ir arī aicinātas noskatīties 
koncertu, kas iesāksies ar “Tau -
tumeitu” populāro dziesmu “Sa -
dziedami”. Tanī laikā skolas bērni 
un visi skatītāji varēs dziedāt līdzi 
piedziedājuma daļā. Lat viešu skolas 
Bostonā, Ņu  jorkā un Ņudžersijā 
ir jau izteikušas gatavību pieda-
līties; citas skolas var pieteikties, 
rakstot: daperans@  tilts.org.

DACE 
APERĀNE

Etnomūzikas grupa “Tautu-
mei tas” izveidojās 2015. gadā. 
Tās sastāvā ir piecas aizrautīgas 
dziedātājas un instrumentālistes 
– Asnate Rancāne (balss, vijole), 
Laura Marta Līcīte (balss, per-
kusijas), Aurēlija Rancāne (balss, 
bungas), Ilona Dzērve (balss, 
akordeons) un Laura Liepiņa 
(balss, perkusijas). Koncerta laikā 
“Tautumeitas” priekšnesumu pa   -
pildinās instrumentālisti Staņis-
lavs Judins, Mārtiņš Miļevskis 
un Elvis Lintiņš.

Grupa “Tautumeitas” sākās ar 
tradicionālās mūzikas dziedā-
šanu, mēģinot pietuvoties un 
atdarināt teicējas. Taču – jo 
vairāk pietuvojās dziesmām, jo 
tuvāk dziesmas nāca pie “Tau-
tumeitām”, līdz kamēr šķita da -
biski tās apvienot ar visu pārējo, 
ko šajā pasaulē viņas ir dzir-
dējušas un sajutušas kā savu.

Etnomūzikas grupas “Tautu-
meitas” CD un video ierakstus 
klausās visā pasaulē: pašreiz 
“Tautumeitas” YouTube kanalam 
pieslēdzas 63 000 skatītāju un 
Spotify platformā vairāk nekā 
16 000 klausītāju. Tuvāka infor-
mācija: www.tautumeitas.lv. Uz 
tikšanos “Tautumeitas” Ziemeļ-
ame rikas virtuālā koncertā un 
sarunās!

Mūsu laikraksta iepriekšējā 
numurā publicētais Jāņa Boļa 
raksts par viņa pieredzi, lai 
saņemtu Covid19 Eiropas Sa 
vie nības sertifikātu Latvijā, ir 
izraisījis plašu rezonanci un, kā 
nojaušam, kļuvis par visvairāk 
apspriesto publikāciju.

Jāņa un Valdas pūliņi sek mē
jās ar panākumiem, abi braši 
apmeklē kultūras notikumus, 
draugus, nule atgriezās no trīs 
dienu ceļojuma pa Latgali. Ar 
publikāciju šai numurā Jānis 
vēlas palīdzēt citiem ar pavisam 
konkrētu informāciju un ir ap 
kopojis savu pieredzi. Un aicina 
nezaudēt dūšu, bet darboties!

Red.

Kā jau rakstīju, lai ārvalsts 
tūrists šodien pilnīgi baudītu 
Latviju – iekļūtu teātros, kon-
certos un restorānos, ir vaja-
dzīgs ES digitālais Covid19 
sertifikāts. Bez tā tev atliek vien 
staigāt pa ielām un baudīt Lat-
vijas lietaino rudentiņu vai 
tupēt dzīvoklī vai viesnīcas 
is tabā un lasīt Laiku. Bet ser ti-
fikāta iegūšana prasa laiku, 
piepūli un pacietību.

Process sākas ar iesniegumu 

par ārpus Eiropas valstīm 
veik ta vakcinēšanas fakta at -
zīšanu, ko iesniedz kopā ar pasi 
un vakcinācijas dokumentu. 
Tas jānodod (jānosūta) Nacio-
nālajam veselības dienestam 
(NVD). (Paraugu skat. mūsu 
laikraksta iepriekšējo nr.!). 
NVD atrodas Rīgā, Cēsu ielā 
31. NVD iesniegumu pārbauda 
un apstiprina vai noraida. Ja 
iesniegums tiek apstiprināts, 
tas tiek sūtīts uz Valsts asins-
donoru centru, kur veic vak-
cinācijas fakta reģistrēšanu 
Latvijas e-veselības sistēmā. 
Visam tam esot jānotiek 30 
dienu laikā.

Tad jāgaida un katru dienu 
cītīgi jāpēta tīmeklī https://
covid19sertifikats.lv.  

Lai apskatītu savu digitālo 
Covid-19 sertifikātu, nepiecie-
šams: 

1. Tīmekļvietnē www.covid-
19sertifikats.lv nospiest pogu 
“Apskatīt savus sertifikātus”.

2. Autentificēties ar kādu no 
drošas piekļuves līdzekļiem (in -
ternetbanka, eID karte, mobile ID).

3. Sistēmā pieprasīt savus 
sertifikātus, tad tos apskatīt vai 
saglabāt (datorā, viedierīcē).

Pirms došanās uz kādu no 
Apkaimju iedzīvotāju centriem 
nepieciešams iepriekš pieteik-
ties pa tālruni 80000800 darba 
dienās no plkst. 8.00 līdz 18.00, 
kā arī rakstot uz e-pastu: aic@
riga.lv. Tur jāierodas precīzi 
laikā. Ja būsi pa ātru, tev būs 
jāgaida, ja pa vēlu – sūtīs mājās. 
Pirms sertifikāta drukāšanas 
jāparaksta pilnvara, ka tu 
autorizē sertifikāta izsniegšanu 
un drukāšanu.

Tātad – pavisam vienkārši, 
vai ne? Tikai jāzina! Tev laipni 
palīdzēs darbinieki, pie kuŗiem 
būsi ieradies vai piezvanījis pa 
tālruni.

Ar sertifikātu kabatā es tūdaļ 
steidzos uz kafē Osīriss, lai tur 
priecīgi un – legāli iekštelpās 
baudītu viņu garšīgo ēdienu.

Osīrisā es jūtos kā mājās. 
Kopš 1995. gada es tur vienmēr 
esmu iegriezies, un visā šai 
laikā tur nekas nav mainījies. 
Tā ir īsta Rīgas ikona! Mani 
apkalpo tā pati šarmantā Diāna, 
kas gan mani ar smaidu un 
sirsnību aizraidīja pirms pāris 
dienām – jo man nebija serti-
fikāta...

JĀNIS BOLIS, 
jurists, rakstnieks, 

ceļotājs

Kā tikt pie ES Covid-19 sertifikāta –
soli pa solim

THE POWER OF 
VULNERABILITY
ARCHITECTURE OF 
RENOVATIONS IN LATVIA

EXHIBITION

Izstāde apskatāma
No trešdienas, 6. oktobra 
līdz piektdienai, 15. oktobrim
katru dienu no 10.00 līdz 18.00

Aizvērts: sestdien, 9. oktobrī
Izstādes apskate kuratoru vadībā:
svētdien, 10. oktobrī 
plkst.11.00

Vieta:
Estonian House
243 East 34th Street,
New York, NY 10016

Mežaparka lielās estrādes rekonstrukcija 
| Mailītis A.I.I.M. and Arhitekta
J. Pogas birojs | foto: Ansis Starks

Protams, lai visu to paveiktu, 
tev ir ceļojumā jāņem līdzi 
dators un drukātājs. Bet ja tie -
šām neesi tā sagatavojies, ne -
bēdājies! Piecos Rīgas pilsētas 

Apkaimju iedzīvotāju centros: 
Brīvības ielā 49/53, Ieriķu ielā 
43, Daugavpils ielā 31, Eduarda 
Smiļģa ielā 46 un Gobas ielā 
6a sertifikātu var izdrukāt.
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Glābsim!

No pastkartīšu kolekcijas

LNB darbiniece

ARMANDS
BIRKENS,

Čikāgā

L AIKA GR ĀMATA

Grāmatas Jums piesūtīs pa pastu
(t.sk. pasta izdevumi).

Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604,
St. Petersburg, Florida 33715

Sastādīja Māris Brancis
Redaktore Ligita Kovtuna

Grāmatas izdošanu atbalsta

Cena 20,– USD

Amerikas Latviešu
apvienības
Kultūras fonds

Grāmata latviešu valodā – vai 
tev tā ir svarīga? Kāda tai ir vērtī-
ba? Zinu, ka ir tautieši, kuŗi grā-
matas ir vienkārši izmetuši. Bet 
ir arī citi, kas cenšas tās saglabāt. 
Galvenokārt tās ir grāmatas, 
kuŗas  mantotas no vecākiem, 
radiem vai draugiem. Vecākās 
paaudzes novērtēja grāmatas 
citādi nekā jaunākās paaudzes. 
Nekādā gadījumā nevar teikt, ka 
šodien vairs nav latviešu, kas 
novērtē grāmatas, bet,  liekas, tās 

gāja Mūžībā, un grāmatu plauk-
tu saturs nonāca manās rokās.

Atcerējos,  mātes stāstīto, ka 
plauktā stāv sena grāmata, lat-
viešu valodā tulkota „Robinsons 
Kruhzinsch“ (Robinson Crusoe), 
autors – angļu rakstnieks Daniels 
Defo (Daniel Defoe), izdota 
Londonā, 1719. gadā.  Grāmata, 
kas  manā plauktā,  izdota 1901. 
gadā, Rīgā. Grāmata izceļas ar 
to, ka tās lappuses rotā burvīgi 
krāsu zīmējumi, gleznas minia-

un parakstiem, sākot no 1940. 
līdz 1970.  gadiem. Pēc tuvākas 
pētīšanas noskaidrojām, ka tā ir 
Hermaņa un  Mildas Kreiceru 
viesu grāmata. Hermanis Krei-
cers bija pirmais Čikāgas latvie-
šu skolas pārzinis, kad to dibi-
nāja 50.  gados. Hermanis bija 
mans skolotājs. Hermanis bija 
rakstnieks, vēsturnieks, peda-
gogs, un,  man likās,  ‒ viens no 
gudrākajiem cilvēkiem, kādu 
pa  zīstu. Viesu grāmatā atradās 

visdažādākie ieraksti ‒ no  ak  tie-
ŗiem, mūziķiem, gleznotājiem, 
rakstniekiem, sabiedrībā ievēro-
jamiem  cilvēkiem un arī vien-
kārši draugiem. Vairākiem pa -
rak stiem klāt bija arī skaisti, 
interesanti zīmējumi. Šāda grā-
mata,  protams, pasaulē ir tikai 
viena, tas vēsturisks ieskats 
daudzu cilvēku dzīvē un dar-
bībā. Grāmata ceļoja Kreiceru 
pārim līdzi no Latvijas uz Vācijas 
bēgļu nometni, tad līdz Čikāgai, 
kur viņi abi dzīvoja līdz mūža 

beigām. Šo grāmatu nolēmām 
noziedot LNB, un es to aizvedu. 
Skatot grāmatu, redzēju daud-
zu pazīstamu cilvēki parakstus. 
Diemžēl, vairums ir jau Viņ-
saulē, un Šai saulē nav vairs 
daudzi palikuši, kas viņus atce-
ras. Grāmatas lapas visas nofo-
tografējām, un mēs abi ar ČLB 
priekšnieci Daci Ķezberi aprak-
stīsim tās personas, kuŗas pa -
zinām. Aprakstu nogādāsim 
LNB. Te satiekam  vairākus sla-
venus cilvēkus, tostarp  ‒ Ādolfs 
Kaktiņš un Voldemārs Dob ro-
voļskis (J. Vītola students, kom-
ponists, klaviernieks un peda-
gogs). Vēsturisks, vienreizējs 
ieskats dzīvē Latvijā, Vācijā un 
Čikāgā.

Mājās atradu arī vairākas 
senas pastkartes jeb skatukar-
tītes. Dažas aizvedu uz LNB – 
arī tās ieinteresēja.

Rīgā tikos ar LNB darbinieci, 
kuŗa visu pierakstīja un precīzi 
reģistrēja. Atvadoties jutos 
saldsērīgi. Sērīgi,  jo grāmatas 
vairs nav ar mani, bet saldi, jo 
zinu, ka šī vēsture ir drošās 
rokās,  vietā, kur strādā profesi-
onāli cilvēki, ar zināšanām, kā 
saglabāt vēstures liecības. Ir ļoti 
laba sajūta, kad esi palīdzējis  
saglabāt vēsturi!

Vai arī jums ir kāda sena, 
vērtīga, unikāla vai vienkārši 
interesanta grāmata vai kādi 
dokumenti? Amerikā ir gru-
piņa tautiešu, kuŗiem rūp 
vēstures saglabāšana. Mums 
ČLB ik pa laikam kāds prasa, 
kur lai liek grāmatas vai citus 
senus materiālus. Varat,  pro-
tams, arī paši sazināties ar 
LNB! ČLB ir sūtījusi daudzas 
grāmatas uz Latviju – galve-
nais, lai tās neizsviež laukā!   
Sūtīšana nav lēta. Ja gribat at -
balstīt mūs,  sazinieties ar Daci 
Ķezberi. Attiecībā uz grāmatu 
saglabāšanu  arī  sazinieties ar 
Daci! Viņas  e-pasts ir itsdace@
gmail.com. Var arī aizrakstīt 
Mairai Bundžai: maira.bun
dza@wmich.edu. Var arī rakstīt 
man: Armands5@aol.com. 
Ko      pā gādāsim, lai mūsu tautas 
vēsture un bagātība nenonāk 
atkritumu kaudzēs!

pirkt, lasīt un taupīt bija nopiet-
na nodarbošanās tām paaud-
zēm, kuŗas bija pieaugušas trim-
das sākuma gados. Mani vecāki 
bija šajā grupā. Mājās plaukti 
pilni ar visdažādākām grāma-
tām. Atceros, ka, bērns būdams, 
es ik pa laikam tās apskatīju, 
pašķirstīju un kādreiz arī izlasīju. 
Biju iemīlējies  vienā Ilzē, un, 
mīlestības apburts, no plaukta 
nocēlu Anšlava Eglīša „Ilze“. 
Izlasīju – patika. Ļoti! Sajūsmā 
izlasīju Anšlava „Vai te var dabūt 
alu?“ un „Bezkaunīgie veči“. Man 
ar Ilzi, ro  mance diemžēl pār-
trūka....

Mans tēvs un mana māte aiz-

tūrā. Kopumā visa grāmata ir 
skaists, vērtīgs mākslas darbs.  
Ko man tagad darīt? Sapratu, ka 
grāmata nedrīkst palikt manās 
rokās vien. Biju jau agrāk saticis 
Latvijas Nacionālās bibliotēkas 
direktoru Andri Vilku. Sazinājos,  
un viņš skaidri pateica, ko man 
darīt, ‒ lai grāmatu  noziedoju!

Nolēmu noziedot arī  „Garīgu 
dziesmu krājumu“, grāmatu, kas 
izdota Liepājā, 1889. gadā.

Čikāgas latviešu biedrības 
(ČLB) namā pirms dažiem ga -
diem atradām vienu grāmatu, 
kuŗu sākumā nevarējām saprast. 
Grāmata cietā sējumā ar audekla  
vākiem  bija pilna ar ierakstiem 

Kreicera bēŗu lapa, kura bija 
kopā ar viņa viesu grāmatu
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Lidojis sapņos un īstenībā

(Turpināts 6.lpp.)

Edmunds ar Sandru

DAIGA
MAZVĒRSĪTE

Latvijā ir drēgna pēcpusdiena, 
bet Milvokos spīd saule, kad 
zvanu Edmundam Mednim ne 
tikai sveikt viņu pilsētas kape-
las Bumerangs 35. jubilejā, bet 
arī aprunāties par dzīvi un 
mūziku. Bumerangs šoreiz ne -
kādu greznu svinēšanu nerī-
koja, zīmīgo gadskārtu vasarā 
atzīmēja ar priekšnesumu Ma -
donas festivālā Zelta šlāgeris, 
kur tika pieteikti kā dzīva le -
ģenda. Vents Armands Krauk-
lis, Aivars Trēziņš un Juris 
Skrajāns tagad koncertē trijatā, 
jo Edmunds vairāk nekā 20 
gadus dzīvo aiz okeāna. Uz 
savu mūzikālo pagātni raugās 
bez sentimenta, taču nākotne 
šajā ziņā neskaidra – esot bail 
ķerties pie dziesmu sacerēšanas, 
jo tā var kļūt par traucēkli 
sabalansētajai ikdienai.

Pilsētas kapelas Bumerangs 
rašanās iemesls bija samērā 
prozaisks: Valkas puses mūziķis 
Vents Armands Krauklis 80. ga  du 
vidū bija uzņēmies vadīt lauku 
kapelu Kārķos, un tai gandrīz 
katru nedēļas nogali bija jāspēlē 
kādās kāzās. Pie  nāca kārta kāzu 
svinībām 1986. gada 9. augustā 
ar klātiem galdiem un dejām 
Omuļos – visi kolēģi toreiz 
atteica, bet Krauklis negribēja 
spēlēt kāzās viens pats, kā bija 
gadījies iepriekš. Bija jāsēžas 
pie telefona un jāuzmeklē 
Valkas mūziķi – viņu vidū arī 
Venta skolasbiedrs Cēsu mū  zi-
kas vidusskolā Edmunds Med-
nis, un bez kādas mēģi nāšanas 
kāziniekiem tika celtas priekšā 
visas populārās dziesmas, arī 
mūžzaļie latviešu šlāgeri. Izrā-
dījās, ka puiši kopā var gan 
trīsbalsīgi dziedāt, gan spēlēt, 
un pēc omulīgajām kāzām, 
pieaicinot basģitāristu Andri 
Mekšu, tapa grupa. Nosaukums 
Bumerangs prātā nāca ar laiku 
– vecie labie latviešu šlāgeri 
mūziķu izpratnē bija sava veida 
bumerangs, kas tobrīd atgrie-
zās pie saviem saimniekiem – 
latviešiem. Un lai repertuārs 
atšķirtos no pārējām kapelām, 
akordeonists Trēziņš pārskatīja 
vecās plates, klarnetists Krauk-
lis gādāja par joku daļu, bet 
bundzinieks Mednis sameklēja 
interesantas tautasdziesmas. 
Vi    ņam patika atklāt nezināmas 
daiņas, kuŗas cilvēkiem būtu 
interesanti klausīties. Tagad žēl, 
ka toreizējā biezā grāmata 
palika Latvijā, tur bija savākti 
mazi tautasdziesmu fragmen-
tiņi, kuŗas Mednis lipināja 
kopā. Tapa daudz jauku melo-
diju, kas kuplināja Bumeranga 
repertuāru. Jo sevišķi daudz 
tautasdziesmu valcēnieši ņēma 
līdzi braucienā pie Baškīrijas 
latviešiem 1987. gadā. Kopā ar 
tautas deju ansambli viņi bija 
pirmie, kas apciemoja šo lat-
viešu koloniju. Pēc tam Rīgas 
televīzijā tapa raidījums par šo 
braucienu, kuŗā Bumerangs 
atskaņoja dažas dziesmas. Tas 
kļuva par lielu notikumu un 
izraisīja pilsētas kapelas milzu 
populāritātes lavīnu. Uz tele vī-
ziju plūda vēstules ar lūgumu 
parādīt Valkas mūziķu priekš-
nesumus atkal un atkal – nu 

viņi bija bieži viesi galvaspilsētā. 
Nākamajā gadā Bumerangs 
kopā ar Valmieras deju kopu 
Gauja devās mēnesi gaŗā tūrē 
pa Kanadu un ASV – Edmun-
dam vēl ne sapņos nerādījās, ka 
viņš reiz kļūs par amerikāni. 

Amerikas vāveres.” 
Jautāts par savu tagadējo 

nodarbošanos, kādreiz slave-
nais mūziķis atbild, ka uzlabo 
cilvēku dzīvi: „Ir visādi profe-
sori, un ne tikai, kuŗiem kaut 
kas jāsalabo, jāpalīdz ar saim-

gas, patika mūzika, patika 
dziedāt. Pavisam maziņš sēdēju 
virtuvē un kaut ko dungoju, 
vecākais brālis prasīja, – ko es 
dziedu? Nu, kaut kādu dzies-
mu, bet viņš dusmīgi uzbrēca 
– tādas nav! Laikam kaut ko no 
matiem pats biju izvilcis. Pats 
īsti nesaprotu, kā tas mans 
mūzikas ceļš iegrozījies.” 
Mammas un tēta Edmundam 
vairs nav, arī vecākā brāļa, otrs 
dzīvo Valmierā – nu jau trīs 
gadus nav sanācis satikties aci 
pret aci, apstaigāt pilsētu, kur 
aizvadīti skolas gadi. „Esmu 
dzimis Baltinavā, tad pārcē-
lāmies uz Valmieru, mamma 
bija grāmatvede kolhozā Kau-
gurmuižā, tēvs – ugunsdrošības 
inspektors. Viņi abi dziedāja 
korī, tēvs spēlēja akordeonu. 
Kad ciemos atbrauca viņa brālis 
un atnāca vēl viens onkolis, tad 
rāva vaļā trijatā – tur bija, ko 
klausīties! Gāja vaļā visādas 
dziesmas – tas bija ļoti paliekošs 
iespaids.” Taču mūzikas skolā 
Edmundam nepatika, jo bija 

nāca palēnām – nav jau nekāda 
izcilā balss. Vienmēr jau var 
kaut ko darīt, lai uzlabotu. Bet 
tagad laikam par vēlu.” 

Bumeranga slavas laikā, pro -
tams, dziedāšanas nodarbības 
Mednim nebija ne prātā. Pie-
mēram, 1988. gadā Valkas ka -
pela nospēlējusi 322 koncertus! 
Tik liela piekrišana bija arī 
tādēļ, ka Bumerangs bija pir-
mie, kas dziedāja latviešu le -
ģionāru dziesmas, tāpat Alfrēda 
Vintera jaukos šlāgerus un citas 
Bellaccord Electro skaņuplatēs 
saklausītās melodijas. Skaidrs, 
ka viens no „kroņa numuriem”  
bija Vilciens no Rīgas uz Valku, 
ko dziedāja Trēziņš. Viņa pie -
lūdzēju pulkā bija daudz sko -
lotāju, kamēr uz Edmundu acis 
meta visas gados jaunākās 
meitenes. 

Ar laiku visi Bumeranga 
dalībnieki sāka komponēt. Arī 
Mednis, viņa lielie grāvēji bija 
dziesmas Deju zālē, Pretī, 
protams, Klaidonis un citas ar 
paša vārdiem. Tagad mūziķis 
savu datoru vairs ne  ie  slēdz. „Ja 
sākšu kaut ko gudrot, kom-
ponēt, tad tur pavadīšu visu 
nakti, bet man otrā dienā jāiet 
uz darbu. Tā nu tas viss stāv un 
gaida. Man kaimiņos dzīvo 
Ernests Brusubārdis II, viņa 
tēvs vadīja kori Dzimtene. Un 
manam kaimiņam ir vairāki 
dēli, ir arī Ernests Brusubārdis 
III, liekas, ka jau ir Brusubārdis 
IV un V. Ernests arī ir mans 
klients, rakstīja mūziku savā 
mājā teātrim Milvokos, viņam 
ir studija, bija orķestris vai 
grupa, kuŗā dēls spēlēja, ai  ci-
nāja mani arī. Mudināja vismaz 
ieslēgt datoru, bet nē, labāk 
ne… Atceros, kā ņēmos ar 
Ēriku, caurām naktīm domā-
dams un meklēdams. Un lai 
kaut kas iznāktu, ir jā  tre nējas. 
Lai kaut ko sacerētu, ir jā -
eksperimentē, jāpačakarējas.” 
Mednis atcerējās, kā, sākot 
komponēt, dziesmas bija jāved 
uz Rīgu, kur Tautas mākslas 
namā darbojās īpaši konsultan-
ti, kas vērtēja jaundarbus. Bija 
jāspēlē savas dziesmas viņiem 
priekšā, tad uzrakstītajām 
notīm uzspieda zīmogu – nu 
viss bija, kā nākas, drīkstēja 
dziedāt koncertā. Reiz Bume
ranga laikā Edmunds sacerēja 
tādu dziesmu, kuŗas skanējumu 
nevarēja iztēloties bez akus-
tiskās ģitāras. Neko darīt, bija 
pašam jāiemācās spēlēt. „Mā -
cīšanās un trenēšanās kaut ko 
dod. Kad mācījos Cēsīs, tur 
mācījās arī tenors Guntars 
Ruņģis. Nu, nebija viņam ne  -
kādas balss, pat smējāmies par 
viņa vingrinājumiem. Tagad 
man patīk, viņš ir foršs dzie-
dātājs, pie mums bija Trīs teno
ri ar koncertu atbraukuši, viņš 
dziedāja vislabāk.”  

Ar sintezatoriem un dato-
riem Edmunds sāka darboties 
pagājušā gadsimta deviņdes mi-
tajos, kad kopā ar Bumerangu 
atdzīvināja un aizraujošā kon-
certuzvedumā pārvērta Alek-
sandra Būmaņa mūziku.

Taču, kas zina, varbūt kāda 
priekšnojauta bija, jo tolaik 
miegā pa sapņiem viņš lidoja. 
Vakaros pat bija bailes iet gulēt, 
jo zināja, ka atkal būs jāceļas 
gaisā, taču sajūta, planējot virs 
koku galotnēm, bijusi lieliska! 

„Mums tagad naktī tāda 
temperatūra, kā jums pa dienu. 
Milvokos vasara ir gaŗāka, sep -
tembŗa beigās uznāk pirmais 
vēsums, bet tad ap manu dzim-
šanas dienu oktobrī vien mēr ir 
atvasara ar plūs 25 gradiem.” 
Edmunds ar sievu Sandru, 
Viskonsīnas latviešu kredītsa
bied rības galveno grāmatvedi, 
dzīvo dvīņu mājas vienā pusē, 
taču šejienes latviešiem pierastā 
dārziņa nav, tikai mauriņš, par 
kuŗu jārūpējas. Raizes Mednim 
sagādā aktīvās vāveres, kas 
rokas pa zemi un dara citas 
blēņas: „Nāk rudens, viņas 
ielīda mūsu mašīnas motora 
pārsegā, kur ir siltāk, un sa -
grauza vadus – tā ir liela skāde. 
Viņas ir jātriec prom, tās jau 
nav rudās, smukās Latvijas 
vāveres, bet lielās, mežonīgās 

nieciskām lietām. Gadās arī 
cilvēki, kam daudz naudas un 
viņi paši negrib neko darīt, tad 
es to izdaru.” Edmundam pa -
matā zvana kungi, kas rūpējas 
par mājas lietām, un klientu tik 
daudz, ka jauni nav jāmeklē – 
tie uzrodas paši ar paziņu ietei-
kumu: „Pirms desmit ga  diem 
klienti bija jāmeklē. Šo  brīd 
esmu baigi aizņemts, pat ne -
gribētos tik daudz strādāt, jo 
sieva jau sen lūdz pārbūvēt 
vannas istabu.” Mednim ir labi 
zināms vecais sakāmvārds par 
kurpnieku bez kurpēm, un 
tagad viņš arī ir mūziķis bez 
mūzikas – nekādi koncerti ne -
notiek, Ēriks Kīns, ar kuŗu 
Edmunds radīja tik spilgto 
albumu Lidojums (2007), pār -
cē lies uz Kaliforniju, kur rosās 
liela daļa mūzikālo latviešu. 
Iepriekš abi dzīvoja stundas 
brauciena attālumā, šad tad 
uzpēlēja kopā ansamblī Adam 
Zahl, kur Edmunds atsvai -
dzināja savas bundzinieka 
pras mes. 

„Jau bērnībā gribēju sist bun-

jāpūš trompete. Skolotājs Ju -
lians Greidāns bija ļoti prasīgs, 
pateicoties viņa pūlēm, sekmes 
bija pietiekami labas, lai puisi 
uzņemtu Cēsu Mūzikas vidus-
skolā. „Tas notika nejauši. Divi 
zēni no mūzikas skolas brauca 
stāties, pasauca mani līdzi. 
Mani uzņēma, bet viņus ne.” Tā 
beidzot Mednis piepildīja sapni 
par bungām – trompete nevi-
lināja, jo mūžīgi sāpēja lūpas. 

Vidusskolā bija jāmācās arī 
diriģēšana, skolotāja sūtīja jau-
nekli uz Rīgu, uz konservatori-
ju. Edmunds aizbrauca, pa  stai-
gāja pa mūzikas templi un 
devās prom – ja būtu palicis, 
varbūt nenonāktu Valkā. Sa -
skaņā ar padomju likumiem, 
jaunos spe  ciālistus norīkoja ob -
li gātā dar  bā, un Mednis piero-
bežā sāka pildīt skolotāja pie -
nākumus mūzikas skolā. „Uz 
Valku aizbraucu 1983. gadā, 
mācīju sitamos un pūšamos 
instrumentus. Satiku Aivaru 
Trēziņu, kultūras nama ansam -
bļa vadītāju, sāku spēlēt pie 
viņa bungas. Dziedāšana man 
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Gaumes lieta
Osvalds Zebris. “Šaubas”, stāsti, apgāds “Dienas Grāmata”, 2021. g., 176 lpp.

Tā radītu latviešu tik iemī ļo -
tajai Rūdolfa Blaumaņa ko  mē-
dijai Skroder dienas Silmačos. 
Valkas mūziķi, protams, nebija 
tik brīvdomīgi, lai paši ģērbtos 
meiteņu drānās, uzvedumā, kas 
ar 35 koncertiem apceļoja 
brīvdabas es  trādes, piedalījās 
koris un dāmu ansamblis. 
Toreiz arī notika pavērsiens 
kapelas daiļradē – mūziķi 
nolēma turpmāk iztikt bez 
basa, piesaistīt elektroniku. Šajā 
ziņā novators bija tieši Mednis. 
„Aizgāju uz teātri, paklausījos 
mūziku. Tās bija tik daudz, ka 
ar klarneti un akordeonu mēs 
nevarētu nospēlēt, būtu jāņem 
viss Nacionālais teātris palīgā. 
Iesaistījām daudz cilvēku, bet, 
ja vēl gribētu trompetes un 
vijoles – naudas nepietiktu. Tad 
arī bija jāiztiek ar sintezato-
riem. Studijā aran žējot varēju 
eksperimentēt, un ne ar vienu 
nebija jāstrīdas.” Toreiz sev 
Edmunds atklāja skaisto līgo 
dziesmu Ar puķīti laivu iru, kas 
turpmāk skanēja Bumeranga 
koncertos. Daudz to gan nebija, 
jo Latvijā uzvaras gājienu sāka 

vācu šlāgeri, tulkoti latviski, un 
lēta deju mūzika. 

1997. gadā valcēnieši devās 
koncertturnejā uz Ameriku, 
kur Mednis bija atradis lik-
tenīgu mīlestību. Divus gadus 

vēlāk viņš pārcēlās uz Štatiem: 
„Tolaik mums īpašu daudz 
koncertu nebija. Es jau spēlēju 
Smiltenes grupā Kaimiņi. Daudz 
nedomāju par to, vai Bume 
rangs turpināsies.” Edmunds 

Lidojis sapņos un īstenībā
(Turpināts no 5. lpp.)

Man patīk vieglas krustvārdu 
mīklas. Kad mīklas sastādītājs 
man licis uziet sinonimu vār -
diņam “sviež”, vajadzīgos bur-
tus trijos tiem atvēlētajos 
kvadrātiņos rakstu ar labpatiku. 
Gan apzinoties, ka mans 
veikums nav nekāds dižais, tas 
tomēr ir labāks par tukšā 
atstātām rūtiņām. Mans rada 
gabals, datorzinātnieks Alfs, 
toties reiz teica, ka tik vieglas 
mīklas viņu gaŗlaikojot. Būtu 
viņš vēl starp dzīvajiem un 
pensionāra gadus pavadītu 
Latvijā, varu viņu iedomāties 
meklējamies savā kompītī pēc 
16. gadsimteņa gruzīnu dzies-
minieka vārda vai apdzīvotas 
vietas nosaukuma tādā vai citā 
Latvijas novadā. Mans ideālais 
krustvārdeņu izgudrotājs ir 
laipns, kamēr Alfa prasība bija 
pēc prasīgā.

Prasīgs raksturs ir arī Osvalda 
Zebŗa desmit stāstu krājumam 
“Šaubas”. Varbūt šos īsos, frag-
mentāros, drīzāk uzmestos 
nekā glīši izstrādātos darbiņus 
trāpīgāk saukt par literārām 
etīdēm jeb vingrinājumiem. 
Ikviens gabaliņš “veltīts” kāda 
tagad jau miruša rakstnieka 
konkrētiem sacerējumiem. Vel -
tījumi adresēti trim latviešu 
rakstniekiem (Ojāram Vācie-
tim, Jānim Jaunsudrabiņam, 
Regīnai Ezerai) un septiņiem 
cittautiešiem, no Dostojevska 
līdz pat Astrīdai Lindgrēnai. 
Šos Zebris sauc par sev tuviem. 
Ievadā viņš brīdina, ka stāsti 
nebūšot nedz klasiķu “studijas”, 
nedz rakstības stilu, valodas vai 
sižetu atdarināšana. Tie būšot 

kā atskaņas jeb atbalss no tā 
iespaida, kādu šo desmit no -
sauktie darbi uz Zebri atstājuši.

Jebkuŗa literāra vai citas 
mākslas darba efektu jau veido 
sintēze starp autora jeb radītāja 
pasniegto mantu un tās pa  tē-

kuŗus lāga nevedas pat likt 
“labs” vai “slikts” katēgorijās. 
Vienīgais veids, kā tos godīgi 
izvērtēt, būtu skatīt šos dar-
biņus kontekstā ar tiek “kla si-
ķiem” un viņu darbiem, kuŗus 
tie sakās atbalsojam. Nekon-
sultējoties ar nevienu no Zebŗa 
desmitnieka darbiem, jo tādu 
nav manā pašreizējā mājas 
bibliotēkā, izjutu kaut ko no 
Lindgrēnas pirmām kārtām jau 
bērnu mentālitātei paredzētās 
maģijas, samatīju Jaunsudra-
biņa “Aijā” mutuļojošās kais-
lības, lūkoju iejusties Dos to-
jevska Pēterpils ziemā un 
tomēr… tomēr godīgi recenzēt 
“Šaubas” varētu vienīgi, pir-
moreiz vai atkārtoti iepazīstot 
atbalsotos darbus. Tas prasītu 
vairākas nedēļas laika.

Te rodas jautājums: kādu 
Osvalds Zebris prezentē sevi 
pašu, un kādu viņš iztēlojas 
savu lasītāju. Sevi viņš parāda 
kā erudītu, daudz lasījušu 
cilvēku, kuŗu tik dziļi ietekmējis 
dažu citu autoru sarakstītais, ka 
viņam uz to jāatsaucas un kaut 
kā uz to jāatbild.

Viņš veido gluži  personisku 
saikni starp sevi un cienītājiem. 
Savus lasītājus Zebris iedomājas 
kā intelektuālistu, cēlpieŗu eliti, 
kas vairāk vai mazāk jau pasīs 
viņa izvēlētos “klasiķus”, bet 
nepazītos iepazīs un aizmirstos 
atpazīs, parakņājoties pa bib-
liotēku plauktiem. Lasītāju aug-
stais vērtējums tālu neatpaliek 
no sevis vērtējuma.

Uz snobismu norāda dažu 
krievisku dzejas pantu ievie-
tošana grāmatā bez latviskā 

tulkojuma. Sak’, visi mani la -
sītāji taču krievu valodu prot. 
Savukārt latviskais “kaut kur” 
angļu mēlē būtu WHEREVER, 
nevis WHATEVER. (57.lpp.)

Osvaldam Zebrim Latvijā ir 
labs vārds: viņa iepriekšējās 
gan romānu, gan stāstu grā-
matas izpelnījušās gan apbal-
vojumus, gan tulkotas citās 

EDUARDS 
SILKALNS

piedalījies vairākos sava an -
sambļa jubileju koncertos, arī 
albuma   ierakstā – toreiz tas 
tika atzīts par 2000. gada labāko 
šlāgermūzikas al  bumu Latvijā. 

Skaidrs, ka palikusī trijotne 
skuma par biedra aizceļošanu, 
taču spēja darboties trijatā. 
Krauklis iesaistījās polītikā, 
Trēziņš turpināja mūzikas pe -
dagoga un diriģenta gaitās, 
Skrajāns aktīvi spēlēja ģitāru. 
Pašlaik viņš lielākoties mūzicē 
ar grupu Big Al & The Jokers un 
bieži uzstājas ārzemēs. Bu 
merangs šad tad sniedz pa kon-
certam, pirms desmit gadiem 
izdeva arī jaunu dziesmu albu-
mu, taču to nevar salīdzināt ar 
ziedu laiku uzplaukumu. „Es 
neesmu tik darbīgs. Man vairs 
nepatīk bars. Esmu vairāk vien-
patnis, jūtos labi, ja ir, ko darīt. 
Ja nav, tad vienmēr atrodu,” 
atzīstas Edmunds, kas pat sap-
ņos vairs neredz koncertska-
tuvi un pūļa ovācijas. Latvijā 
viņš pēdējoreiz bija pirms 
gadiem trim, Covid mēris aiz -
mēza visus plānus. „No sākuma 
jau bija grūti, tagad, pēc div-
desmit gadiem, jūtos labi – 
esmu pieradis. Mani dēli dzīvo 

Amerikā. Jaunākajam – Krišam 
jau trīsdesmit, viņš dzīvo pie 
mums. Vecākais dēls Klāvs 
spēlē vijoli, šad tad uzstājās 
kopā ar Adam Zahl.”

Par mājiņu Rīgas jūras līcī 
Edmunds nesapņo, ja nu par 
pensiju. Bet nekad nesaki ne -
kad. Jau aizbraucot no Latvijas 
Mednis it kā pārvilka svītru 
savai mūziķa karjerai – Ame-
rikā nevienu nepazina, pat ne -
cerēja, ka atkal sanāks mūzicēt 
un komponēt. Bet tad satika 
Kīnu, un viss sākās no jauna. 
Tas pats var notikt kaut vai rīt, 
ja Edmunds atsauksies Ernesta 
Brusubārža dēla Teda uzai-
cinājumam. „Viņš gan nerunā 
latviski, spēlē tēva orķestrī, 
strādā mūzejā par mūzikas 
direktoru. Šad tad pie viņa 
mājās pastrādāju, sākām runāt, 
kā būtu kaut ko kopā ierakstīt. 
Teda māsa labi dzied – varbūt 
kaut kas izveidosies?” Atliek 
ziemā paņemt atvaļinājumu, jo 
pašlaik darba grafiks tāds pats 
kā trakajos mūziķa gados – ja 
kāds klients zvana, nākas strā-
dāt arī sestdienās un svētdienās  
– kā savulaik kopā ar Bume
rangu!

rētāja pagātni, pasaules piere-
dzi, dzīves uzskatiem. Šādā 
skatījumā “Šaubas” ir apsvei-
cams izdevums, jo tas mums 
atklāj, ko samērā populārs 
rakst nieks lasījis un kas viņam 
īpaši paticis. Visumā taču abāk 
zinām, ko kāds rakstnieks 
sarakstījis, nekā to, ko viņš 
lasījis un no kādiem avotiem 
smēlies iedvesmu. Grāmatai tā -
tad ir informātīva vērtība par 
rakstnieku OsvalduZebri, tā ir 
pieņemama kā pašatklāsme.

Skatīti paši par sevi, Zebŗa 
desmit stāsti ir ātri tveŗami, bet 
tikpat ātri arī aizmirstami. Tie 
ir kā skices, kā uzmetumi, 

valodās. Ja šī labā vārda nebūtu, 
jāšaubās, vai “Šaubas” būtu ie -
raudzījušas dienasgaismu. “Šau -
bu” sakarā gribētos sviest jeb 
mest kādu ne pārāk smagu 
priekšmetu rakstnieka virzienā, 
ne jau lai viņu ievainotu vai 
sāpinātu, bet lai metiens tiktu 
pamanīts. Tomēr galā viss ir 
gaumes lieta.

L AIKA GR ĀMATA

Grāmatas Jums piesūtīs pa pastu
(t.sk. pasta izdevumi).

Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604,
St. Petersburg, Florida 33715

Cena USD 80,–
t. sk. pasta izdevumi

Te arī Nodaļa „Latviešu ska -
ņu plates pēc Otrā pasaules 
kaŗa latviešu trimdas zemēs 
(1945-1991)”. Grā  matu varat 
iegādāties, rak stot Inesei 
Zaķis.
Pasteidzieties! Grāmatas re -
dak cijā ir ierobežotā dau-
dzumā. 

Atis Gunivaldis Bērtiņš.
Latviešu skaņuplašu vēsture II  
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Valde 70. gados. Pirmā rindā: Ilga Dinberga, Juris Raudseps, 
Leonīds Tomsons. Otrā rindā: Ādolfs Gailītis, Eižens Dzelz s kalējs, 
Lauris Eglītis, Gunārs Grūbe, Broņislavs Drozds, Miķelis Veidis

Peldēšana Gailīšos

Tautasbumba Karoga pacelšana

Vecāku pastaiga pie Three Sisters

AIJA PLŪME
Tērvetes bērnu vasara

Šogad, Kanadā, bērnu no -
metne Tēr vetē notika nepilnas 
trīs dienas no 31. jūlija līdz 2. au -
gustam. Tērvete pulcēja divdes-
mit bēr nus, viņus vecāki no rīta 
atveda un vakarā aizveda mājās. 
Vadītāji bija Ansis Auziņš, 
Reinis Šveikovskis, Aleks Baum -
garts un Daila Pērkons.  Šīs trīs 
dienas vadītāji bija noor ga ni-
zējuši tā, ka bērni varēja iz -
baudīt nometnes garu – notika 
gan tautasbumba un spēle 
”Nozodz karogu”, gan ballīte 
un šķēršļu gājiens. Bija pel-
dēšana Gailīšos, dabas pa  staiga, 
un Olimpiādes. Bērni katru 
dienu peldējās, un nez vai kāds 
no dalībniekiem pat pa  ma nīja, 
ka vienu dienu lija lietus.

Arī vecāki tika iesaistīti ak  tī-
vitātēs. Sestdienā tiem ve  cā-
kiem, kas vēlējās, bija iespēja 
doties pārgājienā uz Ērgļu 
akmeni. Vakarā notika kop -
dziedāšana uz Lielās mājas 
balkona – dziedājām no sirds 
un skaļi līdz vēlai naktij, kā jau 
latviešiem pienākas.  Svētdien 
vecāki tika aicināti pievienoties 
braucienā uz “Three Sisters” 
pastaigu, kur baudījām bur-
vīgus dabas skatus un sulīgas 
kazenes.

Domāju, ka paužu visu da -
lībnieku viedokli, sakot, – gan 
bērni, gan pieaugušie no visas 
sirds izbaudīja šo iespēju kopā 
pavadīt laiku, spēlējoties, pel-
doties, runājoties, dziedot un 
ēdot. Bet pats galvenais – vien-
kārši atkal esot kopā.

Neskatoties uz pēdējā gada 
notikumiem pasaulē un Ka -
nadā, varējām vienoties kopējā 
dziesmā un cits citu atbalstīt 
savā latviskumā neatkarīgi no 
mūsu viedokļiem, dzīves situā-
cijas un pārdzīvojumiem.

Šogad it sevišķi milzīgu pal-
dies sakām visiem brīv prā-
tīgajiem labajiem eņģeļiem, kas 
parūpējās par to, lai nometne 
notiktu un bērniem būtu ie -
spēja pavadīt trīs neaizmirsta-
mas dienas latviskā vidē. Ēdiens 
bija nepārspējami garšīgs, par 
ko milzīgs paldies sakāms Joe 
Ward. Mani puiši vēl joprojām 

atceras gardās maltītes, un es 
pati sapņos ik pa laikam baudu 
kotletītes. Tērvetes nojume ir 
atjaunota ar burvīgiem jumta 
logiem. Ēdamzāle īsā laika 
posmā tika izrotāta īsti latviskā 
garā. Ozolu alejai tika veikts 
“matu griezums”. Paldies Kris-
tai Upeslācei un visai Tērvetes 
bērnu valdei par organi zā to-
risko pienākumu uzņemšanos! 
Katrā sīkumā un mazumiņā 
bija skaidri izjūtama mīlestība 
un dvēsele, ko valde iegulda 
Tērvetes apkārtnē un cilvēkos.

Kalendārs tapa laikā, kad 
Bostonā rosīgi darbojās daudz 
organizāciju. Bija grūti novērst, 
lai sarīkojumi nesakristu vienā 
laikā. Bostonā nebija pietieka-
mi liela latviešu kopiena, lai tas 
turpinātos ilgstoši. To izprata 
ALTS amatā un gados jaunais 
priekšnieks Juris Raudseps. 
1972. gada vasarā viņš valdes 
sēdē ieteica izdot tādu kalen-
dāru, kas iznāktu reizi mēnesī 
– no 1. septembŗa līdz 1. mai-
jam – un uzrādītu pare dzētos 
sarīkojumus. Pārējais ir vēsture. 
Pirmais kalendāra re  daktors 
bija Miķelis Veidis, tad Jānis 
Melngailis, Albīns Banga un 
kopš 1987. gada tagadējais 
redaktors Juris Raudseps. 

IVARS
GALIŅŠ

Slavējams veikums!
Bostonas latviešu sabiedriskajam kalendāram 50

Sākotnēji sabiedriskais ka -
len dārs bija domāts organi-
zāciju vadītājiem, bet sāka 
pieteikties cilvēki, kas to vēlējās 
abonēt. Pirmais bija Aloīzijs 
Augustāns. Kopš 2003. gada 
kalendārs tikai daļēji tiek pie -
sūtīts pa pastu, bet galvenokārt 
elektroniski pa e-pastu. At  ska-
toties uz 50 gadu pastāvēšanu, 
ir jākonstatē, ka tālredzīgā ideja 
ieguva Bostonas sabied rības 
respektu, varbūt to pat nedaudz 
saliedēja. Pēdējos divdesmit 
gados kalendāra informācija ir 
paplašinājusies, iekļaujot kon-
certus, kuŗos pie dalās latviešu 
mākslinieki vai tiek atskaņoti 
latviešu komponistu darbi. 
Īpašu vērību iz  pelnījies 

Bostonas simfoniskā orķestŗa 
diriģents Andris Nel sons. Nav 
bieži, kad kādas idejas autors 
vēl pēc 50 gadiem to turpina 
īstenot darbos. Par to redaktors 
Juris Raudseps pel nījis 
Bostonas sabiedrības pa  teicību 
un uzslavu. Lai arī kāda 
izrādītos nākotne, ja notiks 
kādi sarīkojumi, palīgā nāks 
Bostonas latviešu sabiedriskais 
kalendārs.

No Redakcijas.
Tiešām izcila pieredze, ko 

derētu pārņemt arī Latvijā, kur 
citkārt vienā dienā jāizšķiras 
starp trīs četriem kultūras 
dzīves apmeklējumiem.
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AIRA
MIĶELSONE

Vasaras izskaņā Stokholmas 
latviešu koris diriģentes Gaidas 
Rulles vadībā pulcējās uz sezo-
nas pirmo klātienes kopmēģi-
nājumu. Tā bija ne vien priecīga 
atkalredzēšanās pēc vasaras at -
pūtas, bet arī pirmā klātienes 
tik šanās pēc ilgāka digitālo mē -
ģi nājumu perioda, ko noteica 
pandēmijas izraisītie ierobe žo-
jumi un piesardzības pasākumi. 
Jau pirmajā mēģinājumā koris 
sparīgi ķērās pie darba, lai no -
stip rinātu individuālās balsu ap -
mācībās apgūto oktobrī gaidā-
mo koŗa 76 gadu jubilejas kon-
certa programmu.

Korim šosezon piepulcējušies 
vairāki jauni dziedātāji gan vīru, 
gan sieviešu balsu grupās. Korī 
dzied arī ģimenes – vecāki un 
bērni, brāļi un māsas. Koŗa jau-
nākajai dalībniecei ir 17 gadi, bet 
vecākajai dziedātājai – 94. Korī 
joprojām aktīvi dzied arī Vikto-
rija Apenītes kundze, kas dzie-
dājusi Stokholmas korī visu tā 
pastāvēšanas laiku, kopš kori 
1945. gadā pēc ierašanās Zvied-
rijā izveidoja Teodors Reiters. 
Īpašs prieks, ka ar Latvijas Kul-
tūras ministrijas un PBLA atbal-
stu varējām ietērpt jaunos dalīb-
niekus koŗa krekliņos. Tāpat, pa -
teicoties šim nozīmīgajam at - 
balstam, Stokholmas kora mēģi-
nājumi varējuši notikt piemē-
rotās telpās Stokholmas pilsētas 

Teodora Reitera lolojums turpina pastāvēt
Stokholmas latviešu koris sparīgi uzsāk jauno  2021. gada rudens sezonu

centrā. Turklāt arī attālāk dzī vo-
jošie dalībnieki varēs turpināt 
mēģinājumus, pievienojoties di -
gitāli Zoom platformā. 

Ikvienai mākslinieciskajai ko -
pai ir organiska nepieciešamība 
parādīt savu veikumu arī plašā-
kai publikai, radiem, draugiem 
un atbalstītājiem. Var teikt, ka 
pandēmijas laikā ilgas pēc satik-
šanās ar klausītājiem ir tikai pie-
augušas, tādēļ gaidāmajam koŗa 

jubilejas koncertam šā gada 9. ok -
  tobrī, Stokholmā, koris gata vo -
jas ar īpašu sirsnību, entuziasmu 
un atbildību. Lai stiprinātu sa - 
vas prasmes  11. – 12. septem bŗa 
nedēļas nogalē Stokholmas lat -
viešu koris sanāca uz ikgadē jām 
meistarklasēm, kas notika Igau-
ņu nama telpās. Šoreiz meis tar-
klases vadīja koŗa mākslinie cis-
kā vadītāja un ilggadējā diri ģen-
te Gaida Rulle kopā ar vies diri-

ģentu no Vācijas un koŗa senu 
draugu Marku Opeskinu. Koŗa 
nedēļas nogalē tika intensīvi strā-
dāts gan ar jubilejas koncerta, 
gan 18. septembrī Stokholmas 
piepilsētā Solentūnā gaidāmās 
Baltiešu dienas koncertprogram-
mām.

“Katram koncertam būs sava 
atšķirīga specifika, repertuārs un 
akustiskās prasības, kas jāņem 
vērā, – tā mūsu koŗa 76 gadu ju -

bilejas koncertu atskaņosim 
skaistajā un plašajā Ādolfa Fre-
drika baznīcā, kamēr Baltiešu 
dienā uzstāsimies brīvā dabā,” 
stāsta Gaida Rulle un piebilst, ka 
ir iepriecinoši atsākt mēģinā-
jumus klātienē un redzēt atdevi, 
ar kādu mēģinājumos dzied gan 
jaunie, gan esošie koristi. Ne -
daudz paverot gaidāmā jubilejas 
koncerta priekškaru, Gaida arī 
pastāsta, ka jubilejas koncerta 
programmā varēs dzirdēt skaņ-
darbus no dažādiem koŗa darbī-
bas posmiem, sākot no dibinā-
šanas un Reitera laika līdz mūs-
dienām un pat nedaudz ieskatī-
ties nākotnē, jo repertuārā ie -
kļautas arī dziesmas no gaidāmo 
2023. gada Dziesmu svētku re -
pertuārā iekļautām dziesmām. 

Klausītāji ir laipni aicināti se -
kot koŗa darbībai internetā un 
apmeklēt Stokholmas latviešu 
koŗa Jubilejas koncertu sest-
dien, 2021. gada 9. oktobrī, 
plkst.17, Ādolfa Fredrika baz-
nīcā Stokholmā. Jāpiebilst, ka 
korim ir arī tālejoši plāni, kas 
saistīti ar gatavošanos nākama-
jiem Dziesmusvētkiem Latvijā, 
2022. gada dziesmu svētkiem 
Vācijas pilsētā Eslingenā, kā arī 
XV Vispārējiem latviešu dzies-
mu un deju svētkiem nākam-
vasar Minesotas pavalstī, ASV.

Stokholmas koris 11.-12. septembŗa meistarklasēs Igauņu namā Stokholmā. Foto: Andrejs 
Leimanis

Lielbritanijā dzīvojošā latviete 
Vineta Kravale bērnībā nemaz 
nebija domājusi kļūt par rakst-
nieci, taču ideja par bērnu grā-
matu “Vāverēns Sams” atnāca pa -
visam negaidīti. Dažādu veiks-
mī gu likumsakarību ceļā Vine -
tai izdevās sastapt grāmatas 
māks linieci latvieti Ilonu Vete-
ru du (Ilona Wetterud), kas par 
savām mājām sauc Zviedriju, un 
izdot grāmatu Latvijā izdevnie-
cībā “Baltais valis”. 

Vineta Kravale jau daudzus 
gadus dzīvo tālu prom no dzim-
tenes – 11 gadus Īrijā, bet pēdē-
jos trīs – Lielbritanijā. Kaut arī 
Vineta kā zivs ūdenī jūtas britu 
salās, pret Latviju ir saglabājušās 
siltas jūtas, un ne velti viņa ir 
uzrakstījusi grāmatu tieši latvie-
šu bērniem. Jāteic, ka “Vāverēns 
Sams” nav parasta pasaku grā-
mata,  tai  ir psīcholoģiska, tera-
peitiska ievirze ar mērķi motivēt 
bērnus un celt pašapziņu. Šī 
joma Vinetai nav sveša, jo pati 
nāk no daudzbērnu ģimenes, 
kurā kopā ar viņu augušas vēl 
sešas māsas, bet ikdienā Lon-
donā viņa strādā par neirofīd-
beka speciālisti un nodrošina 
smadzeņu treniņus. 

Grāmata “Vāverēns Sams” 
ai  cina mazos lasītājus atkārtot 
labos vārdus un sevi paslavēt. 
Kāpēc, tavuprāt, bērniem ir 
sva rīgi teikt sev labus vārdus?

Mācoties par smadzenēm un 
to darbību, uzzināju, ka tieši 

Grāmata piedzimst trīs valstīs
Lielbritanijas latviete Vineta Kravale izdod bērnu grāmatu Latvijā

bērnībā mūs visvairāk ietekmē 
labie un sliktie vārdi, ko pasaka 
vecāki vai apkārtējie. Sanāk tā, 
ka bērni ir kā sūklītis, kas visu 
uzsūc. Bērnībā rodas pamats vi -
sai dzīvei un izkristallizējas, kam 
turmāk viņi ticēs un kam neticēs, 
tāpēc tieši šajā laikā mums bēr-
nos jāiegulda vislabākais. Ar la -
bajiem un sliktajiem vārdiem 
mēs bērniem ieprogrammējam 
viņu dzīvi – kā veiksies nākotnes 
attiecībās, darbā, saskarsmē ar 
citiem. Ja mēs sakām bērniem, 
ka viņi ir muļķi, ka neko nesa-
prot, tad viņos kā traukā krāsies 
šie sliktie vārdi, un viņi tā par 
sevi neapzināti domās, kad būs 
jau pieauguši. Taču mēs varam 
darīt tieši pretēji – teikt labus 
vārdus, pacelt bērna pašvēr tē-
jumu un izaudzināt viņu par 

pašpārliecinātu un laimīgu 
cilvēku. 

Manis uzrakstītā grāmata ir 
veids, kā bērnus un arī viņu 
vecākus mudināt teikt labus 
vārdus vai uzmundrinājumus 
sev vai citiem.  Mana galvenā 
doma, ko pasniedzu caur grā-
matu – cik svarīgi ir tas, ko mēs 
sakām, ko sakām paši sev un ko 
mums saka citi. Es gribu atgā-
dināt, ka ikdienā tiekam pie-
pildīti ar vārdiem, ko dzirdam 
un sakām. 

Grāmatā vāverēns krāj labos 
un sliktos vārdus burciņā. Kā 
tev radās šī ideja?

Šo niansi es nosapņoju! Es 
sapnī redzēju ainu, kuŗā ir glāze 
un tajā pil ūdens lāses ar vār -
diem “mīlestība”, “labestība” un 
citiem. Lāses pilēja līdz ūdens 
sāka šļākties ārā no glāzes. Tas 
bija ļoti spilgts sapnis, gluži kā 
reāla bilde. Kad pamodos, no -
lēmu, ka sapnis man jāpārvei - 
do digitālā attēlā. Es arī analizēju 
šo sapni un nonācu pie seci nā-

juma, ka glāze esam mēs paši un 
ūdens lāses ir vārdi, ko mums 
saka vecāki, draugi un tuvinieki. 
Tas, ko mums iepilina, vēlāk 
šļācas ārā, kad trauks ir pilns. Šo 
principu es iedzīvināju grāmatā. 

Pastāsti, kas ir vāverēns 
Sams? Kā izvēlējies šo dzīv-
nieciņu?

Man ļoti patīk vāveres – te, 
Londonas parkos, viņu ir daudz. 
Tās ir ļoti skaistas, ar kuplām 
astēm. Reiz es gāju pa parku un 
iedomājos, ka stāsta galvenais 
varonis varētu būt vāverēns. Bet 
vārdiņš Sams radās pavisam 
spontāni – domāju, kā nosaukt 
vāverēnu, un tieši šis vārds pir-
mais man iešāvās prātā. Arī grā-
matā vāverēns dzīvo lielā, skaistā 
parkā, gluži kā manis redzētais 
dzīvnieciņš Londonā. 

Runājot par stāstu rakstīšanu, 
man bieži vien, domājot par 
kādu situāciju, prātā uzaust me -
taforiska bilde. Sacerot stāstu 
par dusmu  akmeņiem, es do -
māju par piedošanu un pēkšņi 
iztēlojos lauku ar akmeņiem. 
Šādā laukā nevar izaugt neviens 
augs. Tur ir lieli akmeņi un mazi 
akmeņi, mazos mēs paši varam 
nolasīt no lauka, bet lielos mēs 
nevaram aizvākt bez citu palī-
dzības. Tas var būt kāds cilvēks, 
ar kuŗu var izrunāties. Piedodot 
no lauka tiek nocelti akmeņi, at -
sedzas augsne un augs var izaugt. 
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***
Valsts prezidents Egils Levits 
ANO Ģenerālās Asamblejas 

76. sesijā
Covid19 uzskatāmi apliecināja, 

cik mūsu sabiedrība ir nepasargā-
ta no dezinformācijas ietekmes, 
uzsvēra Valsts prezidents Egils Le -
vits savā uzrunā ANO Ģenerālās 
asamblejas 76. sesijā. Latvijas at -
bil de uz dezinformācijas izplatī-
šanas mēģinājumiem ir darbs pie 
augstākas sabiedrības noturības - 
padziļinot izpratni par dezinfor-
māciju kā parādību, atbalstot ne -
at karīgus un daudzveidīgu vie-
dokļu paudošus plašsaziņas līdz e-
k ļus, iesaistot pilsonisko sabied-
rību, kā arī piedāvājot apgūt me -
dijpratību. (..) 

Runājot par ANO pieņemtajiem 
ilgtspējīgas attīstības mērķiem, 
Levits uzsvēra, ka Latvijas apņē-
mība strādāt miera, tiesiskuma 
un labas pārvaldības vārdā ir īpaši 
cieša. Viņš akcentēja, ka bez labas 
pārvaldības nav iedomājama cil-
vēktiesību, demokratiskuma un 
tiesiskuma principu iedzīvinā ša-
na, tādēļ Latvija savās attīstības 
sadarbības programmās koncen-
trējas uz valsts pārvaldes, tiesisku-
ma, dzimumu līdztiesības un vi -
des aizsardzības principiem. (..)

Pēc prezidenta sacītā, Latvija ir 
pierādījusi, ka var palīdzēt rast 
risinājumus globāliem drošības 
apdraudējumiem, tādēļ Latvija 
vē  las iegūt ANO Drošības pado-
mes nepastāvīgā locekļa statusu 
2026. līdz 2027. gadā. Levits uz -
svē ra, lai pārvarētu mūsdienu laik-
meta radītos šķēršļus, ANO un 
tās Drošības padomei ir jāparāda 
vēlme mainīties un veikt sen 
gaidītās reformas.

***
Valsts prezidents 

Mičiganas universitātē
23. septembrī Valsts prezidents 

Egils Levits ASV Mičiganas Uni-
versitātē, tiekoties ar studentiem 
un mācībspēkiem, uzsvēra trans-
atlantisko attiecību nozīmi turp-
māko ASV un Eiropas Savienības 
sakaru veidošanā. “Šobrīd piedzī-
vojam pārmaiņu laikus pasaulē, 
bet mūsu transatlantiskās attiecī-
bas joprojām paliek nemainīgi 
cie šas,” sacīja Valsts prezidents. 
Tāpat E. Levits akcentēja, ka ASV 
un Eiropas Savienībai ir arī 
turpmāk jāapvieno pūliņi de  mo-
kratijas un likuma varas vērtību 
aizstāvēšanai.

Ar universitātes jurisprudences 
profesoriem Valsts prezidents 
iztirzāja jautājumus par tiesību 

polītikas jautājumiem digitālajā 
vidē, par Eiropas Savienības un 
ASV šī brīža pieeju šai tematikai, 
kā arī lomu, kas šobrīd gulstas uz 
juridisko zinātņu ieguldījumu di -
gitālās tiesībpolītikas tālākā iz -
strādē.

Diskusijā E. Levits arī tika iz -
taujāts par tiesu sistēmas attīstību 
Latvijā, Baltkrievijas izraisīto mi  g-
rācijas hibrīduzbrukumu pie Bal-
tijas valstu un Polijas robežām, kā 
arī aktuāliem starptautiskiem 
notikumiem.

***
Imanta Lancmaņa grāmata 

“Dievinātā Doroteja” 
franču valodā

20. septembrī Latvijas vēstnie-
cībā Francijā notika grāmatas 
“Dievinātā Doroteja” atvēršanas 
svētki. Vēstnieks Francijā Eduards 
Stiprais uzņēma vēstniecībā grā-
matu autoru, mākslas zinātnieku, 
gleznotāju un Rundāles pils biju-
šo direktoru Imantu Lancmani, 
lai prezentētu grāmatas “Dievi-
nātā Doroteja” publikāciju franču 
valodā – Divine Dorothée. Derniè
re duchesse de Courlande, kas iz -
dota izdevniecībā Lacurne.

Imants Lancmanis iepazīstināja 
klātesošos ar Kurzemes herco-
gienes Dorotejas saistību ar Fran-
ciju caur franču diplomātu Talei-
rānu, kā arī stāstīja par grāmatas 
tapšanu. Grāmatas prezentācijā 
piedalījās arī tulkotāja Dita Pod - 
s kočija un izdevniecības Lacurne 
direktors Sedriks Defužerols (Cé 
dric de Fougerolles). Pasākumu 
ap  meklēja galvenokārt žurnālisti, 
mākslas zinātnieki, grāmatnīcu 
īpašnieki, kā arī Kurzemes herco-
ga pēcteči, piemēram, Princis 
Ernsts Johans Bīrons ar kundzi un 
Latviešu apvienības Francijā pār-
stāvji.

Uzturēšanās laikā Francijā Imants 
Lancmanis prezentēja grā matu 
arī Valansē pilī (Chateau de Va 
lençay) kultūras mantojumu die-
nu ietvaros, un tāpat arī Parīzē 
grāmatnīcā Lardanchet. Imanta 
Lancmaņa vizīte Francijā nori si-
nājās sadarbībā ar asociācijām 
VIA ARS, MAECENAE un Run-
dāles pili.

***
Vācijas parlamentā ievēlēta arī 

latviete Zanda Martena

Vācijas parlamentā no sociāl-
demokratu saraksta ievēlēta arī 
latviete Zanda Martena, liecina 
pro vizoriskie vēlēšanu rezultāti. 

Martena ir augusi Liepājā, bet jau 
11 gadus dzīvo un strādā Vācijā. 

 “Kamēr es to uzzināju, bija gaŗa 
nakts, bija jāgaida vēlēšanu rezul-
tāti. Un tikai pussešos, kad tika 
paziņoti galīgie vēlēšanu rezultā -
ti, bija skaidrs, ka esmu iekļuvusi 
Vācijas parlamentā. Un bija sajū -
ta – jā, es esmu to sasniegusi!” 
intervijā Latvijas Televīzijai stā s-
tīja Zanda.

***
Baltu vienības diena Kuldīgā
20 gadi, kopš Latvija un Lietuva 

svin Baltu vienības dienu, apritēja 
pērn, bet pandēmijas dēļ svētki 
tika atlikti uz šo rudeni. Mājas-
mātes loma šoreiz bija uzticēta 
Kuldīgai. Svētkos tikās ne tikai 
abu valstu pārstāvji, bet uz vienas 
skatuves tikās abu valstu tradi-
cionālās kultūras kopēji, ļāva ie -
pa zīt senos arodus un kopā sa -
dzie dājās Senajā uguns naktī.

Baltu vienības dienas pasākumu 
programma bija daudzveidīga un 
piedāvājumā bija gan seno amatu 
tirgus, gan dažādas meistarklases, 
latviešu un lietuviešu mākslinieku 

koncerti.
Varēja piedalīties foto orien tē-

šanās spēlē, bija arī oficiālās parla-
mentu pārstāvju uzrunas un Lat-
vijas – Lietuvas diplomātu koŗa 
uzstāšanās.

“Ikviens no mums ar savām 
zināšanām un pieredzi, prasmēm 
un neatlaidību vairo mūsu tautu 
spēku. Paldies jums par Latvijas 
un Lietuvas sadarbībā paveikto 
un radošajām nākotnes iecerēm,” 
sacīja Saeimas priekšsēde Ināra 
Mūrniece 25. septembrī, atklājot 
Baltu vienības dienas svinības 
Kuldīgā.

“Baltu vienības diena aicina 
mūs satikties dažādos Latvijas un 
Lietuvas novados, apzināties sa -
vas baltu saknes un vienlaikus arī 
Eiropas valodu un kultūru daudz-
veidību,” sacīja I. Mūrniece, atzī-
mējot, ka baltu tautas saista līdzīgs 
pasaules redzējums un šodien 
mēs svinam Latvijas un Lietuvas 
draudzību un vienotību.

Ināra Mūrniece

***
Diplomāti un kopienu pārstāvji 

atzīmē Baltu vienības dienu 
Otavā

2000.  gadā Latvijas Saeima un 
Lietuvas Seims 22. septembri no -

teica par Baltu vienības dienu.    
22. septembrī pulksten 17. Parla-
menta pakalnā blakus Kanadas 
Konfederācijas simtgades liesmai 
latviešiem un lietuviešiem pievie-
nojās draugi no Kanadas, Polijas, 
Igaunijas, Ukrainas u. c., lai izteik-
tu cieņu, atbalstu un solidāritāti 
visiem tiem, kas cīnās par brīvību 
un stingri iestājas par demokra-
tiju, tuvumā un tālumā.

Latvijas vēstnieks Kārlis Eichen-
baums, uzrunājot klātesošos uz -
svēra, ka “mūsu senču alkas pēc 
brīvības, kopīga sadarbība un 
katra individuālā varonība kal di-
nāja mūsu uzvaru pār Livonijas 
zobenbrāļiem vēsturiskajā Saules 
kaujā tālajā 1236. gada 22. sep-
tembrī. Arī šodien šī ir diena, kad 
jādomā par sadarbību, godīgu -
mu un drosmi.” Ideja arī Kanadā 
pulcēt cilvēkus kopā šajā dienā 
radās Inārai Eichenbaumai, un 
tradicija šeit tika aizsākta 2016. 
gada septembrī kā Latvijas vēst-
niecības Kanadā iniciātīva, uzaici-
not pievienoties arī otru Latvijas 
tuvāko kaimiņu – igauņus. Dalīb-
nieki ir aicināti ņemt līdzi nelielus 
savu valstu karogus.

***
Latvijas zinātnieki atgriežas 

ledāju valstībā
Latvijas Universitātes Ģeogra-

fijas un Zemes zinātņu fakultātes 
(LU ĢZZF) zinātnieki Kristaps 
Lamsters, Jānis Karušs, Pēteris 
Džeriņš, Jurijs Ješkins pēc divu 
gadu pārtraukuma atgriežas Sval-
bāras arhipelāgā Norvēģijā, lai 
ledāju valstībā turpinātu iesāktos 
pētījumus. Pandēmija bija aptu-
rējusi lielu daļu pasaules zināt-
nisko ekspedīciju uz polārajiem 
reģioniem.

Latvijas zinātnieku nometne 
Svalbārā

Zinātnieki izpētei izraudzīju -
šies Valdemarbrēena un Irenebrē-
ena ledāju, kā arī noskatījuši vēl 
citus, kur varētu darboties. Viņi 
grib noskaidrot – cik lielu masu 
tie zau dējuši un kas notiek ar 
ledāju termisko struktūru. Pētī-
jumi rit, galvenokārt izmantojot 
Latvijā ražotu ģeoradaru un bez-
pilota lidaparātus.

***
Latviešu zinātnieces, kas 

“uzlauž” Covid -19 vīrusu
Latvijas Biomedicīnas pētījumu 

un studiju centrā (BMC), kur no -
tiek iespaidīgi atklājumi cilvēka 
ģenētikā, virusoloģijā un vēža iz -
pētē, kopš pandēmijas sākuma 
bez pārtraukuma tiek pētīts 
SARSCoV2 vīrusa genoma uni-
kālais rokraksts. 

Monta Brīvība un Ilze Elbere

Bīstamā vīrusa izpētē kopumā 
ir iesaistīti vairāk nekā 10 zināt-
nieki – arī jaunās pētnieces Monta 
Brīvība un Ilze Elbere, kas nesen 
pabeigušas doktorantūras studi-
jas. Pandēmija mainījusi akcentus 
abu zinātniskajās prioritātēs.

***
Atklāta diasporas slēpņu serija 

“Mans dārgums Latvijā”
Latviešu valodas aģentūra, tu -

vojoties Eiropas valodu dienai, 24. 
septembrī atklāja diasporas slēp-
ņu seriju “Mans dārgums Latvijā” 
un unikālas slēpņu meklēšanas 
sacensības. Diasporas latvieši ir 
izveidojuši un kļuvuši par krust-
vecākiem 33 slēpņiem Latvijā. 
Tiek aicināts līdz 22. oktobrim 
atrast pēc iespējas vairāk šīs seri-
jas slēpņu un iegūt vērtīgas bal-
vas! Slēpņu apraksti: https://coord. 
info/BMA77M8. Vairāk infor-
mācijas: www.valoda.lv.   

Slēpņu krustvecāki ir latvieši 18 
valstīs. Pie katra slēpņa ir minēts 
arī krustvecāku vārds. Slēpņi sā -
kas ar 33 latviešu alfabēta bur -
tiem: Apes Raganu klintis, Ārcie-
ma brīvdabas baznīca,  Bajārkroga 
dzirnavas. (..)  Ēdoles pils utt. 

***
Nākotnē Zemessardze spēlēs 

aktīvāku lomu cīņas laukā
Zemessardze nākotnē ieņems 

arvien nozīmīgāku lomu arī sa -
biedrības audzināšanā un tās ak -
tīvākā iesaistē valsts aizsardzībā. 
Mūsdienu draudi nav tikai mili-
tārs uzbrukums, bet arī vīrusi, 
dezinformācija, tāpēc Zemes sar-
dze, kuŗā dien dažādu jomu pār-
stāvji, spēs ieņemt daudz aktīvāku 
lomu arī nekonvencionālās cīņas 
laukos. 

Pauls Irbins priekšplānā. 

Šādu pārliecību intervijā Sargs.lv 
pauž cilvēks, kuŗa ikdiena lielā-
koties saistīta ar kosmosu un ta -
gad arī ar Zemessardzi – Kosmosa 
izziņas centra projekta vadītājs, 
Latvijas Kosmosa industrijas aso-
ciācijas prezidents un Eiropas 
Kos mosa aģentūras (EKA) astro-
nautu kandidāts Pauls Irbins. Pēc 
militārās pamatapmācības viņš 
pat apsvēris domu atteikties no 
dažiem hobijiem, lai tikai rastu 
vairāk laika sevis realizēšanā tieši 
Zemessardzē. Viņaprāt, būtiskā-
kais, ko var sniegt Zemessardze – 
palīdzēt sevi attīstīt profesionāli, 
iegūstot zināšanas, iemaņas un at -
tieksmi, kas nepieciešamas mūs-
dienīgā un mainīgā pasaulē. Tā 
arī iemāca izrādīt cieņu un uzti cē-
ties jebkuras profesijas pārstā vim.

Zanda Martena
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(Turpināts no 9. lpp.)

Plānots, ka rekonstrukcijas pir-
mais posms noslēgsies nākamā 
gada vasaras nogalē, kad būs veik-
ta arēnas pārbūve.

***
Ziņas īsumā

• Saeima 23. septembrī, pieņē-
ma jaunu Latvijas Bankas liku-
mu, kas noteiks rēgulējumu valsts 
centrālās bankas darbībai pēc tās 
apvienošanas ar Finanču un ka -
pitāla tirgus komisiju. Likuma 
projekts izstrādāts, lai noteiktu 
Latvijas Bankas pārvaldes struk-
tūru un darbību pēc plānotās 
Finanču un kapitāla tirgus ko -
misijas pievienošanas bankai, ie -
vērojot monetārās polītikas, kā arī 
finanču un kapitāla tirgus dalīb-
nieku uzraudzības un noregulē-
juma iestādes funkciju neatkarību.

• Valsts policija par 18. augusta 
protesta akcijā “pret obligātu vak-
cināciju” notikušajiem pārkāpu-
miem Saeimas deputātam Aldim 
Gobzemam (Likums un kārtība) 
piemērojusi administrātīvos so -
dus 6700 eiro apmērā.

• Kopumā kontrabandas dēļ 
Latvijas valsts gadā neieņem ap 
100 miljoniem eiro. Katra piektā 
jeb 18% no patērētajām cigaretēm 
Latvijā ir nelegālas izcelsmes. 

Ziņas sakopojis  P. Karlsons

miem, darbnīcām,” skaidro Do -
beles Novadpētniecības mūzeja 
krājuma glabātāja Iveta Gudiņa. 
Savukārt kultūrvietu “Hilda” sa -
vienībā ar blakus esošo Dobeles 
Mākslas skolu varētu dēvēt par 
Mākslas kvartālu.

Kamēr ideja par kultūrvietu vēl 
nav reālizējusies, Dobeles Novad-
pētniecības mūzejs līdz 24. sep-
tembrim piedāvā Vīkas 20. gad-
simta. 20. – 30. gadu zīmējumu 
iz  stādi. Darbos atklājas daudz vei-
dīgi, pat eksotiski sižeti un tēli, 
ideālizētas, piesātinātas ainas un 
detaļu stilizācija.

***
Pirms aptuveni trim mēnešiem 
uzsāktie Rīgas cirka vēsturiskās 
ēkas renovācijas darbi rit, kā bija 
plānots. Šobrīd tikpat kā pabeigta 
saudzīgās demontāžas faze. Tās 
laikā ar pietāti pret vēsturiskajām 
vērtībām tiek demontēti dažādu 
laikmetu uzslāņojumi, ir atsegti 
un daļēji izbūvēti ēkas pamati, kā 
arī tiek gatavotas konstrukcijas 
jaunā kupola uzstādīšanai. 

Rīgas cirka rekonstrukcijas 
darbu laikā atrastas vēstures 
liecības

Rīgas domes deputāti lems par 
nakts mēra iecelšanu dzīves kvali-
tātes uzlabošanai nakts tumšajā 
laikā, liecina Rīgas domes Drošī-
bas, kārtības un korupcijas no -
vēršanas jautājumu komitejā ie -
sniegtā informācija. Deputātiem 
tiek piedāvāta prezentācija par to, 
kā vēsturiski tikusi organizēta 
nakts dzīve pilsētās. Tiek norādīts, 
ka, pašplūsmā atstāta, nakts dzī -
ve izpaužas kā cilvēku pastipri-
nāta alkohola lietošana, ballītes 
un trokšņošana. Savukārt, ja tā 
tiek ap  zināti organizēta, tad kļūst 
daudz veidīga, pilnvērtīga un 
droša.

Kā piemērs prezentācijā ie -
kļauta Ņujorkas nakts dzīve, kas 
iedalīta vairākās kategorijās – bā ri, 
ēdināšanas pakalpojumi, māksla 
un kultūra, sports un atpūta. Gal-
venie problēmjautājumi Rīgā esot 
apgaismojuma neesamība, dažā-
du aktivitāšu trūkums, drošības 
izaicinājumi, tostarp konflikti, al  ko-
hola un narkotiku lietošana, tran s-
porta trūkums, prostitūcija u. c.

Viens no risinājumiem, lai uz -
labotu situāciju un organizētu 
nakts dzīvi, būtu nakts mēra po s-
teņa izveidošana. Viņš rūpētos 
par pilsētas naktsdzīves organi-
zēšanu un polītikas veidošanu, 
būtu arī mediators naktsdzīvē ie -
saistīto attiecību regulēšanā. Kā 
pozitīvie piemēri nakts dzīves 
organizēšanai tiek minēti jau ag -
rāk Rīgā rīkotie pasākumi – 
Mūzeju naktis, Baltās naktis, 
Nakts zooloģiskajā dārzā, “Staro 
Rīga”, Krastu mačs u.c.

***
Rīgā norisināsies Aleksandra 

Čaka 120 gadu jubilejai 
veltīts pasākumu cikls. 27. oktobrī 
dzejniekam, rakstniekam, vienam 
no latviešu urbānās dzejas aizsā-
cējiem Čakam apritēs 120. jubile-
ja. Godinot dzejnieku gadadienā 
un pieminot viņa literāro manto-
jumu, Rīgas pašvaldības kultūras 
iestāžu apvienība rīko Čaka jubi-
lejai veltītu pasākumu ciklu, kas 
sāksies oktobrī un turpināsies 
novembrī.

***
Dobelē vēlas iedzīvināt 
radošuma ideju “Hilda”

Gleznotājas un rakstnieces 
Hildas Vīkas (1897–1963) dzīves 
ceļi trīs gadu desmitus veduši uz 
Dobeli. Mūslaikos, godinot viņas 
radošo devumu, dobelnieki attīsta 
ideju par Vīkai veltītu kultūrvietu. 
Dobelē ir Hildas Vīkas iela un 
pērn viņas vārdā godāts arī ceriņš. 
Mūzejā, protams, ne vienu reizi 
vien rīkotas piemiņas izstādes. 
Tomēr dobelniekiem ir pārliecība, 
ka par Vīku jāstāsta vēl vairāk. 
Sekojoši – radīta ideja par kul tūr-
telpu “Hilda” Skolas ielā 9, ēkā, 
kas tautā saukta par “ģenerāļa 
māju”.

“Šeit būtu ekspozīcija un izstāžu 
telpa māksliniecei Hildai Vīkai, 
bet reizē mēs arī aicinātu radošus 
cilvēkus uz dažādiem pasāku-

vadībā. Valdība par budžeta pro-
jektu lēma 24. septembrī. Vēlāk 
par budžetu būs jālemj arī Saei-
mai.

Premjērs atklāja, ka 2022. gada 
budžetā cer veicināt gan ekono-
mikas izaugsmi un iedzīvotāju 
labklājību, gan atsevišķu nozaru 
attīstību. Bet taujāts par 2022. 
gada budžetā paredzēto deficitu 
un plānoto aizņemšanos, Kariņš 
norādīja, ka precīzi par to varēs 
informēt finanču ministrs. Vien-
laikus viņš uzsvēra, ka nākamgad 
nav plānota nodokļu celšana.

***
Pievērš uzmanību klimata 

problēmām
Iepretim Ministru kabineta ēkai 

24. septembrī  aptuveni 30 cilvēki 
mēģināja pievērst uzmanību kli-
mata nevienlīdzībai.

Daļai cilvēku rokās plakāti 
latviešu vai angļu valodā ar vār-
diem “Pasaule skatās”, “Nākotne ir 
mūsu rokās”, “Saglabājam mežus”, 
“Izziņojiet klimata ārkārtas si -
tuāciju”. Tāpat aktīvisti vienojās 
kolektīvos uzsaukumos, kā, pie-
mēram, “Zemeslode sauc, laika 
nav daudz”, “Sliktai polītikai – nē, 
jāieklausās zinātnē”.

***
Infektologs: Latvijā šī ziema 

izskatās ļoti skumja
Citās valstīs ierobežojumi tiek 

ievēroti, bet Latvijā ne. Ir iero be-
žojumi, ko ir viegli kontrolēt, bet 
tas netiek darīts, intervijā LTV 
raidījumā Rīta panorāma norāda 
Paula Stradiņa Klīniskās univer-
sitātes slimnīcas infektologs, Lat-
vijas Universitātes profesors Uga 
Dumpis (attēlā). “Latvijā šī ziema 
izskatās ļoti skumja,” min Dum-
pis, prognozējot slimības gaitas 

attīstību. Skaidrojot, kāpēc vakci-
ācijas aptvere pret Covid19 ir tik 
zema, speciālists norāda: “Pie-
trūkst vienotības apziņas, un tādas 
kopējas apziņas pret sabiedrību.” 
Viņš uzsver, ka saslimšanas pie-
augumā ir jāpanāk “lūzuma 
punkts”. Vaicāts, vai tādējādi uz -
ska ta, ka cilvēkus vajadzētu ak -
tīvāk vai bargāk sodīt par iero be-
žojumu neievērošanu, Dumpis 
atbildēja, ka nevar par to spriest, 
bet skaidri redzams, ka patlaban 
ierobežojumu neievērošana Lat-
vijā ir liela problēma. “Šis vīruss 
nepazudīs, varbūt būs jauni va -
rianti, bet tādai smagai situācijai, 
kāda ir tagad, pēc šīs ziemas, 
manuprāt, nevajadzētu turpinā-
ties.”

***
Domā izraudzīties nakts mēru 
Rīgas naktsdzīves uzlabošanai

Paula Irbina pamatnoda rboš a-
nās pašlaik ir Cēsīs, kur viņš veido 
Kosmosa izziņas centru. Tā ir ar 
izglītību saistīta iestāde, lai veici-
nātu jauniešu interesi par mācī-
šanos kopumā, par techniskām 
zinātnēm un, protams, par kos-
mosu.

Kosmosa izziņas centrs

“Mūsu ambīcija ir veidot lielāko 
šāda veida centru Ziemeļeiropā, 
jo tuvumā ne austrumos, ne rietu-
mos tādu centru nav. Līdz ar to tas 
ir diezgan ambiciozs projekts,” 
uzsver Kosmosa izziņas centra 
projekta vadītājs.

***
Dace Gaile – 

viena no labākajām simt 
uzņēmējām Anglijā 

Uzņēmēja Dace Gaile. Fonā – 
īpašā vizuļojošo paneļu siena

No pirmās pārdotās lietas par 
pusotru mārciņu līdz miljonu 
apgrozījumam četru gadu laikā – 
latviešu uzņēmējas Daces Gailes 
panākumi biznesā izpelnījušies 
ievērību un atzinību visā pasaulē. 
Šobrīd viņas uzņēmums ieguvis 
divas kārtējās prestižās balvas, 
saņem pasūtījumus no augstākās 
klases slavenībām, pasūtījumus 
no populārākajiem televīzijas šo -
viem un eksportē produkciju uz 
daudzām pasaules valstīm. Šo -
brīd Daces Gailes uzņēmumam 
All Things Decor Ltd. ir vairāk 
nekā miljons mārciņu liels ap -
grozījums, turklāt izolācijas laikā 
tas dubultojies, pateicoties veiks-
mīgai biznesa virzienu pārkārto-
šanai. Jau pērn uzņēmums bija 
ticis finālā vairākās Lielbritanijas 
biznesa balvu nominācijās un 
Dace iekļuva arī Great British 
Entrepreneur AWARDS biznesa 
sieviešu TOP 100 – tas nozīmē, ka 
viņa atzīta par vienu no simt la -
bākajām Lielbritanijas uzņēmē-
jām.

***
Koalicijā vienojas par 

2022. gada budžeta projektu
Koaliciju veidojošās partijas un 

to atbalstošie Saeimas polītiķi 
vienojušies par 2022. gada budže-
ta projektu. Tā pēc partiju saru-
nām medijiem paziņoja premjērs 
Krišjānis Kariņš (Jaunā Vieno
tība). Kariņš sacīja, ka par nākamā 
gada budžeta projektu polītiski 
vienojušās četras koalicijas parti-
jas, kā arī Saeimas deputātu “Sta-
bilitātes grupa” Ata Zakatistova 

SPĀNIJA. Lai populārizētu 
latviešu literātūru Spānijā, 24. un   
25. septembrī, Starptautiskās grā-
matu izstādes Feria del Libro ie -
tvaros,  Madridē notika rakstnie-
ces Noras Ikstenas romāna “Mā -
tes piens” tul kojuma spāņu valo-
dā Leche materna prezentācijas 
pasākumi. 24. septembrī Latvijas 
vēstniecība Spānijā rīkoja romāna prezentāciju latviešu diasporas 
pārstāvjiem, un pasākumu ar uzrunu atklāja Latvijas vēstnieks Spānijā 
Māris Klišāns.  N. Ikstenas –  vienas no latviešu mūs dienu prominen-
tākajām rakstniecēm – romāns spāņu valodā izdots laikā, kad Latvija 
un Spānija atzīmē diplomātisko attiecību simtgadi, tādējādi padziļinot 
abu valstu sadarbību kultūras un literātūras jomās.

• 22. septembrī Latvijas vēst-
nieks Spānijā Māris Klišāns pie-
dalījās Spānijas Diplomātijas aka-
dēmijas un Spānijas profesionālās 
futbola līgas La Liga organizētās 
izstādes “Futbols mieram” valstu 
futbola iz  lašu kreklu izstādes at -
klāšanā Wanda Metropolitano sta -
dionā Madridē. Pateicoties vēst-
niecības sadarbībai ar Latvijas 
Fut bola federāciju, Lat vijas futbola izlases krekls ir apskatāms izstādē, 
tādejādi populārizē jot Latvijas vārdu starp daudzu valstu futbola 
krekliem. Latvija pie dalās izstādē laikā, kad Latvija un Spānija atzīmē 
diplomātisko attiecību simt gadi, un šis ir labs piemērs kā tiek stiprināta 
abu valstu sadarbība arī sporta jomā.

NORVĒĢIJA. 23. septembrī Oslo, Norvēģijā, notika Latvijas 
Republikas ārkārtējā un pilnvarotā vēstnieka Norvēģijas Karalistē 
Mārtiņa Klīves akreditācija. Svinīgā ceremonijā Karaliskajā pilī vēst-
nieks iesniedza akreditācijas vēstuli Norvēģijas karalim Haraldam         
V.  Sarunā ar Viņa Majestāti vēstnieks atzīmēja Latvijas un Norvēģijas 
labās divpusējās attiecības, aktīvo ekonomisko un reģionālo sadarbību, 
kā arī ciešo partnerību NATO.

BEĻĢIJA.  20. septembrī Latvijas Vides aizsardzības un reģionā-
lās attīstības ministrs Artūrs Toms Plešs uzturējās vienas dienas vizītē 
Beļģijas Flandrijas reģionā. Vizīte bija Latvijas vēstniecības Beļģijā, Vi -
des aizsardzības un reģionālās attīstības ministrijas un LIAA Inovāciju 
un technoloģiju biroja Briselē sadarbības rezultāts. Vizītes ietvaros 
ministrs Artūrs Toms Plešs tikās ar Flandrijas ministru prezidentu 
Janu Jambonu un pārrunāja abu pušu sadarbības iespējas valsts pār-
valdes digitālās efektīvitātes uzlabošanai un iedzīvotāju digitālo spēju 
stiprināšanai.

Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem
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BENFELDE

Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

JURIS 
LORENCS

Divas zemes, kas gadsimtiem 
ilgi iespaidojušas Latvijas likteni – 
Krievija un Vācija. Abās septem-
bŗa nogalē ar nedēļas atstarpi no -
tika parlamentu vēlēšanas. Pirmie 
19. septembrī savu parlamentu 
jeb Valsts Domi ievēlēja Krievijas 
pilsoņi. Pavisam Domē ir 450 de -
putātu. Pusi no tiem ievēl pēc par-
tiju sarakstiem līdzīgi kā Latvijā, 
bet otru pusi – vienmandāta vē -
lē  šanu apgabalos. Balsojot pēc 
“par tiju listēm”, lielāko panāku -
mus guva partija “Vienotā Krie -
vija” (pre zidenta Putina galve -
nais balsts) – 49, 8 %  balsu. Aiz 
tās seko Komūnistiskā partija – 
18,9 %, Liberāli - demokratiskā 
partija – 7,6 %, partija “Taisnīgā 
Krievija” - 7, 6 % un partija “Jaunie 
cilvēki”  ar 5, 3 % balsu. Savukārt 
vienmandāta vēlēšanu apgabalos 
gandrīz pilnībā uzvarējuši “Vie-
notās Krievijas” izvirzītie  kandi dā-
ti. Tāpēc nākamajā Valsts Do  mē 
“Vienotajai Krievijai” būs 324 
man dāti, tātad nospiedošs vairā-
kums. Komūnisti parlamentā ie -
guvuši 57 vietas, partija “Taisnīga 
Krievija” – 27, Liberāli – demokra-
tiskā partija – 21, bet “Jaunie cil-
vēki” – 13 vietas. Domē iekļuvuši 
arī daži sīkpartiju izvirzīti kan-
didāti.

Polītikas vērotāji un Krievijas 
opozīcija (komūnistus ieskaitot!) 
šīs vēlēšanas raksturo kā nede-
mokratiskas un “nozagtas”. Šo -
dien, kad teju katram cilvēkam 
kabatā ir mobilais telefons ar ka -
meru, grūti kaut ko noslēpt. In -

Svarīgas vēlēšanas tepat kaimiņos
ternetā klīst neskaitāmas liecības 
par vēlēšanu rezultātu viltošanu. 
Visbiežāk nofilmēti skati ar vē -
lēšanu komisiju darbiniekiem, 
kuŗi bāž urnās biezas pakas ar aiz-
pildītiem balsošanas biļete niem. 
Matēmatiķi ir analizējuši vēlēšanu 
statistiku dažādos Krievijas reģio-
nos un atklājuši dīvainas anomā-
lijas gan vēlēšanu aktīvitātes, gan 
nodoto balsu skaita ziņā. Tāpat 
tiek izteiktas aizdomas, ka elek tro-
niskā vēlēšanu sistēma esot “pie -
labojusi” balsis par labu “Vie no-
tajai Krievijai”. Eiropā jau atskan 
balsis, kas aicina neatzīt Krievijā 
notikušās vēlēšanas. Vai tas ko 
mainīs? Diezin vai. Izskatās, ka 
Krievijas iedzīvotājus pagaidām 
apmierina valstī notiekošais. 25. 
septembrī Maskavā ap 1000 cil-
vēku pulcējās komūnistu rīkotā 
mītiņā, lai protestētu pret vēlēša -
nu rezultātu viltošanu. Niecīgs 
skaitlis 14 miljonu metropolē. Tā -
tad rīt un parīt Krievijā nekas 
būtiski nemainīsīes. Viens labums 
no šī balsojuma tomēr būs – mēs 
Latvijā vismaz zinām, ar ko varam 
rēķināties nākotnē. Bet Krievijas 
vēsture mums liecina, ka šī sta-
bilitāte ir mānīga. Tieši stagnācijas 
un iekavēto reformu dēļ Krievija 
20. gadsimtā divas reizes tikusi 
iegrūsta chaosā un iekšēji sabru-
kusi. Pirmo reizi – pēc 1917. gada 
boļševiku apvērsuma, tā sauca-
mās Oktobŗa revolūcijas. Otro 
reizi – 1991. gadā, sabrūkot Pa -
domju Savienībai. Abas reizes lat-
vieši prata izmantot radušās jukas, 

1918. gadā izcīnot neatkarību un 
1991. gadā to no jauna atgūstot. 
No šāda viedokļa raugoties, Krie-
vijas stagnācija Latvijai ir izde-
vīga. Jo tā vājina Krieviju, padara 
mazāk ietekmīgu. Tikai viens pie-
mērs – kosmosa technoloģijas, 
kuŗas šodien izmanto Krievija, ir 
mantotas vēl no PSRS laikiem. 
Putina Krievija nav spējusi radīt 
neko līdzīgu Īlona Maska “Space 
X” raķetēm.

Savukārt Vācijā 26. septembrī 
šīs valsts pilsoņi ievēlēja federālo 
parlamentu jeb Bundestāgu. Pro-
vizoriskie vēlēšanu rezultāti, kas 
bija pieejami pirmdienas, 27. sep-
tembŗa rītā, liecina, ka jaunajā 
Bundestāgā būs 735 deputāti. Ar 
nelielu balsu pārsvaru uzvarējuši 
sociāldemokrati, kuŗiem parla-
mentā būs 206 vietas. Seko kris-
tīgie demokrati ar 196 vietām. 
Panākumus guvusi Zaļā partija ar 
118 vietām un Brīvo demokratu 
partija jeb liberāļi ar 92 vietām. 
Viņiem seko labējā “Alternatīva 
Vācijai” ar 83 vietām un “Kreisā” 
partija, kuŗai Bundestāgā būs 39 
deputāti. Balsu precizēšanas laikā 
šie skaitļi vēl var nedaudz mai nī-
ties, tomēr ir skaidrs, ka Vācijā 
būs jauna valdība. Pie pašreizējā 
balsu sadalījuma teorētiski iespē-
jamas pat piecas valdības koalī-
cijas. Latvijai visizdevīgākās būtu 
tādas valdības, kurās ietilptu kris-
tīgie demokrati vai brīvie demo-
krati. Vislabāk, ja abas šīs partijas. 
Labā ziņa ir tā, ka pie pašreizējā 
balsu sadalījuma Vācijā nav iespē-

jama sarkani – sarkani – zaļā val-
dība, kurā ietilptu sociāldemo-
krati, “Kreisā” partija un zaļie. 
Izsakoties bez aplinkiem – Latvi-
jai tā nebūtu izdevīga. Jo zaļo un 
kreiso uzskati drošības polītikas 
jomā ir visai tālu no reālitātes, tie 
pat ir bīstami. Piemēram, tiek di  s-
kutēts par atomieroču izvešanu 
no ASV bazēm Vācijā (zaļie) vai 
pat par Vācijas izstāšanos no 
NATO bloka (kreisie).

Kanclere Angele Merkele aiziet 
no polītikas. Kad 2005. gadā viņa 
sēdās Vācijas kancleres krēslā, 
tikai retais iedomājās, ka jau pēc 
dažiem gadiem fizikas doktore    
no bijušās Austrumvācijas kļūs 
par vienu no ietekmīgājiem Eiro-
pas polītiķiem. Lai arī viņai daž-
kārt pārmet “īpašās attiecības” ar 
Putinu un atbalstu pretrunīgajam 
“Nordstream 2” gāzes vada pro-
jektam, kopumā viņa tomēr ir 
turējusi ES, NATO un tātad arī 
Latvijas “kanti”. Savas polītiskās 
karjeras laikā ne reizi nav “sašmu-
cējusies”, nav bīdījusi draugus un 
radus augstos valsts amatos. 2019. 
gada pavasarī es ciemojos pie pa -
ziņām bijušajā Austrumvācijā. 
Ce  ļojuma laikā tiku speciāli aiz-
vests uz nomaļo Hochenvaldes 
ciemu netālu Templinas. Šīs vie -
tas galvenā atrakcija ir Angelas 
Merkeles brīvdienu māju. Atklāti 
sakot, biju ļoti pārsteigts – redzē-
tais lika daudz ko pārdomāt. Vie-
na no pasaules ietekmīgākajām 
polītiķēm, Eiropas lielākās un ba -
gātākās valsts kanclere nedēļas 

nogales pavada pavisam vien kār-
šā, necilā mājā, kas tikpat labi va -
rētu atrasties kādā Latvijas maz-
pilsētā. Vienīgais, kas to nodod, ir 
novērošanas kameras, bet tas ir 
saprotami, drošībai jābūt. Milzīgs 
kontrasts ar ārišķīgo greznību, 
kādā dzīvo daudzi polītiķi biju-
šajās postpadomju valstīs! Merkeli 
dažkārt redzot vietējā veikalā pēr-
kam produktus, vasarās kanclere 
rosoties pa dārzu, kur viņai ir ze -
meņu plantācija. Netālajā Templi-
nas pilsētiņā Merkele pavadīja 
bērnību un skolas gadus. Lai sa -
prastu viņas protestantisko askē-
tis mu, der zināt, ka Merkele uz -
auga luterāņu mācītāja ģimenē. 
Viņas tēvs 1954. gadā (tātad laikā, 
kad daudzi bēga no Austrumvā-
cijas uz Rietumiem) pats labprā-
tīgi pārcēlās no Hamburgas uz 
nomaļo Templinu pie Polijas ro -
bežas, lai šeit kalpotu Dievam un 
cilvēkiem. 

Vai Vācijā radīsies jauns nācijas 
līderis? Ideālists, kuŗš spētu ie  -
dves mot un aizraut arī pagurušo 
Eiropu? Gaidīsim un cerēsim.

Vācijas Fridricha Eberta fonds 
(FES) veicis starptautisku pētīju-
mu par jauniešu vērtībām Cen-
trāleiropā un Baltijas valstīs, tā 
rezultāti vēl tiek apkopoti un tiks 
publiskoti gada beigās. Tomēr jau 
tagad atklājušies interesanti fakti 
par Latviju, kur tika aptaujāti 
1200 jauniešu. Uzreiz jāpiebilst, 
ka fonds nepieder nevienai parti-
jai, bet ir ar sociāldemokratisku 
ievirzi.

Uz jautājumu, kuŗos laikos 20. 
un 21. gadsimtā Latvijai klājies 
vislabāk, gandrīz puse jeb 49% 
Lat vijā uzrunāto respondentu at -
bildējuši, ka tas ir laiks pēc neat-
karības atgūšanas vai pašreizējais 
periods. Tomēr būtiskas atbildēs 
ir starp tiem jauniešiem, kuriem 
dzimtā valoda ir latviešu, vai krie-
vu valoda, vai arī krievu valoda ir 
tā, ko viņi lieto ikdienā, jo nāk no 
ģimenēm, kuŗās vienam no vecā-
kiem dzimtā ir krievu valoda.

17 procentu aptaujāto jauniešu 
vecumā no 14 līdz 29 gadiem par 
Latvijai labāko periodu nosaukuši 
padomju laikus, kaut gan paši tos 
nav piedzīvojuši, jo tad vēl nebija 
dzimuši. Ja šo grupu skata pēc 
valodas, kuŗā viņi runā, tad aina  
ir cita. “Krievvalodīgajiem jaunie-
šiem, sauksim tā, vai jauniešiem, 
kuŗiem dzimtā valoda ir krievu, 
absolūti pirmajā vietā izvirzās pa -
domju laiks. 39 procenti kriev va-
lodīgo jauniešu ir atbildējuši, ka 
tas ir labākais laiks Latvijas vēstu-
rē, turpretī latviešu respondentu 

Dzīve pagātnes ēnā
gadījumā tie ir 10 procenti, tā tad – 
četrreiz mazāk,” skaidro Mār tiņš 
Kaprāns, Latvijas Universitātes 
va  došais pētnieks. Turklāt intere-
santi ir tas, ka kopumā šie jaunie -
ši var būt arī eiropiski noskaņoti, 
bet viņu uzskati acīmredzot vei-
dojušies ģimenēs, kuŗas jūt no -
staļ ģiju pēc Padomju Savienības 
laikiem. No visiem aptaujātajiem 
aptuveni ceturtajai daļai jauniešu 
uz jautājumu par labākajiem lai-
kiem Latvijas vēsturē nav nekā -
das atbildes, viņiem nav viedokļa.

Lai gan jauniešu uzskatu vei do-
šanā cēloņus droši vien var me klēt 
arī lielajā to skolu skaitā, kuŗās 
izglītība notiek krievu valodā un 
izglītības sistēmā kopumā, manu-
prāt, šī pētījuma fakti jau tagad 
izskaidro to, ka Latvijā ļoti daudzi 
neredz nedz to, ka Latvijas drošī-
bai Krievija ir bīstams kaimiņš, 
nedz saprot, ka pašiecelto “tautas 
vadoņu” aicinājumi “gāzt režīmu” 
un draudzēties ar Krieviju ap -
draud gan valsti, gan viņus pašus. 
Pēdējā laikā šo nostāju ļoti bieži 
var redzēt sociālajos tīklos, un, 
protams, skaidrojumi par infor-
mātīvo un hibridkaŗu tiek uz -
tverti kā muļķības, ar kuŗām vara 
tikai aizsedzoties.

Apliecinājums tam, manuprāt, 
ir arī kāds pagājušā gada Latvijas 
Universitātes Sociālo un polītisko 
pētījumu institūta (LU SPPI) pē -
tījums par Latvijas iedzīvotāju 
subjektīvo drošības uztveri. Izrā-
dās – dažādu draudu, tostarp mi -

litāro, uztvere Latvijā ir ļoti atšķi-
rīga, saka vadošā pētniece un LU 
Polītikas zinātnes nodaļas profe-
sore Žaneta Ozoliņa Tādu sabied-
rības vispārējo attieksmi iezīmē 
arī 2020. gada sākumā veiktais 
Nacionālās aizsardzības akadē mi-
jas Drošības un stratēģiskās pēt-
niecības centra veiktais pētījums 
“Latvijas sabiedrības griba aiz  stā-
vēt valsti: veicinošie un kavējošie 
faktori”. Pēc tā datiem – pagājušajā 
gadā Latviju ar ieročiem rokās no 
potenciālā agresora būtu gatavi 
aizstāvēt 31 procents responden-
tu, savukārt, 55 procenti iedzīvo-
tāju valsti būtu gatavi aizstāvēt 
nemilitārā veidā, sniedzot cita 
veida atbalstu Nacionālajiem bru-
ņotajiem spēkiem.

LU SPPI veidoja fokusa grupas 
12 pilsētās, cilvēkiem tika uzdoti 
dažādi jautājumi par to, kas viņus 
uztrauc, no kā viņi baidās. Disku-
sijas ilga vairākas stundas. Izvēlē-
tajās pilsētās pēc fokusa grupu 
dalībnieku domām ļoti maza no -
zīme ir militāriem draudiem. Vie-
nīgā pilsēta, kur tie tika minēti kā 
iespējami, ir Ādaži – acīmredzot 
tādēļ, ka militārās bazes klātbūt -
ne rada zināmu satraukumu, ka 
potenciālā militārā apdraudēju-
ma situācijā tā varētu ciest pirmā. 
Gan interesanti, ka Liepājā, kur 
atrodas Nacionālo Bruņoto spēku 
(NBS) Jūras spēki, militārie drau-
di netiek uzskatīti kā nozīmīgi.

Visās pilsētās kā vieni no galve-
najiem tika minēti ekonomiskie 

draudi. Tāpat daudzviet pēc foku-
sa grupu dalībnieku domām pa -
stāv arī polītiskie draudi, ko mi -
nēja Rīgas, Rēzeknes, Jaunjelgavas 
un Daugavpils iedzīvotāji. Trešajā 
vietā pēc respondentu domām ie -
rindojas personiskie draudi – 
kā  dā pilsētā vairāk minēti ar ve -
selības aprūpi saistītie, citviet ba -
žas par izglītību. Hibriddraudus 
savā “top trīs” minēja iedzīvotāji 
Ādažos, Daugavpilī, Talsos un 
Val mierā. Savukārt Rīga ir vienīgā 
pilsēta, kur iedzīvotājus uztrauc 
potenciālie vides draudi. Iespē-
jams, tas saistīts ar lielo ostu tuvu-
mu un līdzīgiem vides riskiem, 
kuŗi nav tik izteikti citviet Latvijā.

Raksturojot Krievijas radītos 
draudus, pētījuma autori secina – 
lai arī Krievija kopumā tiek uz -
tverta kā agresīvs kaimiņš ar visai 
grūti paredzamiem nodomiem, 
vairākums respondentu tomēr 
uzskata, ka Latvijai aktuālākas ir 
citas problēmas. Krieviju pētīju -
ma dalībnieki ierindoja desmit 
lielāko apdraudējumu saraksta 
lejasgalā. Daudz lielāks apdrau-
dējums, pēc iedzīvotāju domām, 
pagājušajā gadā bija polītiskā ne -
stabilitāte, stratēģiskās domā šanas 
trūkums valtiskā līmenī, ekono-
mikas un gadiem nerisinātās so -
ciālās problēmas, arī veselības ap -
rūpes un izglītības sistēmas jau-
tājumi. Ž. Ozoliņa skaidroja, ka 
respondentu emocionālo stāvokli 
lielā mērā ietekmē polītiskā situā-
cija Latvijā. Neticība valdībai un 

polītiskajām partijām transfor-
mējas neticībā sev, valsts nākot -
nei un tās attīstībai. To daudzi 
respondenti uzsvēra kā personis-
ku draudu, norādot – kā var 
plānot ģimenes nākotni, ja valstī 
nav polītiskās stabilitātes!?

Protams, Covid-19 situāciju ir 
tikai saasinājis, un, manuprāt, ir 
saprotams, ka iedzīvotāji vispirms 
domā par ikdienas lietām un jau-
tājumiem. Tomēr situāciju tas ti -
kai pasliktina, “tautas vadoņi” to 
veikli izmanto. Baidos, ka dau-
dziem nostaļģija pēc gadiem Pa -
domju Savienības sastāvā var tikai 
pieaugt. 

Kā jau vairākkārt esmu rakstī-
jusi – ir nopietnas bažas, ka mēs, 
Latvijas pilsoņi, sākam apdraudēt 
paši sevi un savu valsti. Ja nākamā 
gada Saeimas vēlēšanās tajā iekļūs 
Šlesers un Gobzems ar savām par-
tijām, tad ir gandrīz neapšaubāmi, 
ka Saskaņa, abu šo kungu partijas 
un Zaļo un zemnieku savienība 
būs ar mieru veidot kopīgu koalī-
ciju, ja tām būs vairākums. Un tad 
valsts orientācija lēnām, bet stabi-
li var mainīties Austrumu vir zienā.
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KRISTĪNE SAULĪTE,
PBLA priekšsēde

Pēc vairāku gadu plānošanas, 
maketēšanas, konkursu izsludi-
nāšanas, atļauju saņemšanas un 
līdzekļu vākšanas ir pienākusi 
diena, kad ar simbolisku lāpu 
iedegšanu 2021. gada 24. sep-
tembrī pieminekļa pakājē tika 
atklāta Brīvības pieminekļa iz -
gais mošanas projekta būvdarbu 
sākšana.

Brīvības pieminekļa izgaismo-
šanas idejas autors un galvenais 
dzinējspēks ir Latvijas Valsts 
prezidents (2007– 2011) Valdis 
Zatlers, kuŗš pats par šo projektu 
saka: “Kad atskārtu, ka piemi-
neklis ir tumsā, nolēmu rīko-
ties!”

Mūsu tautas simboli arī izaici-
nājumu pilnos laikos ir un paliek 
mums visiem nozīmīgi un tautu 
vienojoši, un par tiem jārūpējas 
mums katram. Zinot mūsu brī-
vības un neatkarības trauslumu, 
saprotam, ka šī rūpe nedrīkst at -
slābt. Tāpēc ir prieks, ka šī mums 
visiem tik nozīmīgā tautas svēt-

Mūsu tautas un valsts simboliem 
būs mirdzēt mūžam!

vieta varēs tapt izgaismota, pa -
tei coties Latvijas valsts un sa -
biedrības ievērojamam atbals-
tam. Kopumā Brīvības piemi-
nekļa izgaismošanas projektam 
šobrīd jau ziedoti un piešķirti 
420 000 eiro.

Brīvības pieminekļa izgaismo-
šanas projekts ir iedalīts divās 
daļās: pirmā – paša pieminekļa 
izgaismošana; otrā – Brīvības 
bulvāra liepu alejas izgaismo-
šana. Šobrīd ir nodrošināti tuvu, 
bet ne gluži visi nepieciešamie 
līdzekļi pieminekļa izgaismo - 
ša nas darbu veikšanai, ieskait-
ot čet ru karogu mastu izgatavo-
šanu, tādējādi atjaunojot vēstu-
risko skatu, kāds tas bija piemi-
nekļa atklāšanas ceremonijā 
1935. gadā. Šobrīd vēl nepiecie-
šamā summa pirmajai daļai – 
paša Brīvības pieminekļa izgais-
mošanai ir 20 000 eiro.

Brīvības pieminekli 2001. ga  dā 
atjaunoja galvenokārt ar ārze -
mēs dzīvojošo tautiešu atbalstu. 

Ir prieks, ka arī Latvijā, kaut lēni, 
bet tomēr sabiedrība sāk ziedot 
valstiski un sabiedriski nozīmī-
giem mērķiem.

Pirms diviem gadiem Mūžībā 
aizgāja mans tētis. Mans ziedo-
jums Brīvības pieminekļa izgais-
mo šanai bija arī ziedojums ma  na 
mīļotā tēta piemiņai.

Zinot, cik svēts Brīvības pie-
mi neklis ir mums visiem – mūsu 
tautas sīkstuma, neatkarības un 
vienotības simbols – aicinu ik -
vienu atbalstīt gan paša piemi-
nekļa izgaismošanas, gan arī 
Brīvības bulvāra liepu alejas iz -
gaismošanas iecerētos un jau 
uzsāktos darbus.

Kā ziedot: saņēmēja nosaukums: 
Brīvības pieminekļa izgais mo-
šanas fonds

Reģistrācijas  numurs: 
40008281139
Banka: Swedbank
Konta numurs: 
LV18 HABA 0551 0459 3336 4
Bankas kods: HABALV22

Katru vasaru daudzviet Latvijā 
notiek īsāki vai gaŗāki plenēri, 
tos apmeklē mākslinieki, kas mīl 
gleznot dabā.

Plenēra glezniecība Eiropā 
pazīstama kopš 19. gs. vidus, kad 
to attīstīja impresionisti. Droši 
vien ir dzirdēti stāsti par to, ka 
Vilhelms Purvītis Mākslas aka -
dēmijā katram studentam vasarā 
licis uzgleznot krietnu skaitu 
skiču. Šīs prasības studentiem 
turpinājās līdz pat 20. gs. beigām, 
taču mūsdienu mākslas augst-
skolās reālistiskais īstenības attē-
lojums vairs nav tik izplatīts. To -
mēr joprojām Latvijā gleznoša -
na brīvā dabā ir ļoti svarīga kā 
tradīciju turpinātāja. To piekopj 
arī Jelgavas Mākslinieku bied-
rība.

Jūlijā Jelgavas Mākslinieku 
bied rību uzaicināja pie sevis 
Jelgavas jaunākā māsa Jaunjel-
gava, kas šogad atzīmēja nozī-
mīgu jubileju pilsētas dzīvē.

Šo apdzīvoto vietu senās die-
nās dēvējuši dažādi – 13.gs.tās 
vārds bija Sērene, 16. gs. Jaun-
pilsēta (Neustadt). Kad šī vieta 
kļuva arvien nozīmīgāka kā 

Lubu Jelgavas jeb Fridrihštates plenērs
Daugavas tirdzniecības ceļa 
punkts, latvieši to sauca par Jel-
gaviņu, Lubujelgavu un pat Jau-
no Rīgu. Savulaik šeit beidzās 
krāčainā Daugava, te pārkrāva 
preces pajūgos, lai Krievzemes 
labību vai linus nogādātu uz 
Rīgu. Kurzemes un Zemgales 
her cogistes hercoga Fridriha 
laikā pilsēta piedzīvoja uzplau-
kumu, un hercoga atraitne Eli-
zabete Magdalēna pēc vīra nāves 
1646.gadā tai piešķīra vīra vār-
du, nu pilsētiņa saucās Fridrih-
štate (Fridrichstadt). Tirdznie cī-
ba acīmredzami pievilka ebrē-
jus, kuŗi 1881. gadā bija pat 71% 
no visiem pilsētniekiem. Jopro-
jām lielu platību vietējā kapsētā 
aizņem senie ebrēju kapi, tur 
1941. gadā tika arī nošauti ap 
500 vietējo žīdu.

Šovasar uz Jaunjelgavu devās 
12 mākslinieku. Šī nedēļa bija 
pati karstākā, tāpēc bija jāpielā-
gojas visai ekstrēmiem apstāk-
ļiem, lai strādātu. Daži gleznotāji 
modās agri, lai izmantotu rīta 
stundu vēsumu, vai izmantoja 
ga  ŗos apgaismotos vasaras va - 
karus. Katrs autors meklēja sev 

tuvus motīvus vai sižetus, atro-
dot tīkamus pilsētiņas gleznie-
ciskākos nostūrus. Visus pievili-
nāja Daugava, kur varēja atrast 
gan veldzi, gan sirdij tīkamus 
skatus. 

Svētku kulminācijas dienā 17. 
jūlijā, kad parkā bija paredzēta 
svinību atklāšana, koncerti un 
kad mums pilsētniekiem bija jā -
rāda, ko mākslinieki īpašu ie -
raudzījuši un uzgleznojuši, pie-
peši negaidīti rībēja pērkoņi, 

spoži zibsnīja zibens šautras, sā -
kās negants negaiss ar koku 
laušanu, spēcīgām lietus gāzēm, 
krusas kapāšanu, ūdens pārplū-
dinātām ielām un pat elektrības 
pārrāvumu. Likās jau, ka svētki 
beigsies tā arī nesākušies, taču 
pēc divarpus stundām debesis 
noskaidrojās, un jaunjelgav nie kus 
aplaimoja pat saule. Izstādi brīvā 
dabā vairs nevarējām ie  kārtot, 
nelielas telpas atradām, taču visus 
darbus nevarējām izlikt.

Kad pēc laika – 14. septembrī 
Ādolfa Alunāna memoriālajā 
mū    zejā Jelgavā sarīkojām atskaiti 
par šīs vasaras plenēru Jaun jel-
gavā, arī te visu nevarējām parā -
dīt – vienu daļu darbu no  pirka 
Jaunjelgavā, arī telpas iero bežoja 
darbu skaitu – no katra māksli-
nieka varējām eksponēt 2-3 glez-
nas. Tomēr izstāde iznā ca spēcīga – 
katrs autors ir to  nālās glezniecības 
tradiciju tur pi nātāji. Ligita Caune, 
Ludmila Kolomenska, Agnese 
Krasten berga un Aļona Prokof-
jeva ie  mūžināja pilsētiņas galveno 
ielu ar tai raksturīgiem namiem. 
Dzintars Adienis un Arnis Ozols 
līdz ar citiem gleznoja Dauga vas 
līkumus un pretējā krastā redza-
mo daudzkrāsaino Klidzi ņu, kuŗu 
savulaik romānā “Za  ļajā ze mē” 
aprakstīja Andrejs Upīts. Kate 
Ser žāne un Alberts Miķelsons 
me  klēja īpašākus na  mus un vietas 
Jaunjelgavas no  maļākās vietās. 
Tekstilmāksli niece Vita Makra 
atrada bijušo mācītāja māju. Inese 
Mīlberga kā akvarelī, tā grafīta 
zīmējumā atklāja seno ēku skais-
tumu, ku  rās atainojas bijusī pil-
sētiņas vēsture. Pavisam jaunu 
ska tī jumu uzrādīja Zane Nei ma-
ne, kuŗa daudz uzmanības veltīja 
tā saucamajai industriālajai aina-
vai. Tā mūsu mākslā ir visai reta 
parādība, taču jaunā gleznotāja 
krāsās un formās atklāja granulu 
fabrikas ārējo formu neatkār to-
jamo pievilcību. Blakus šim dar-
bam pievienoti vēl divi verti kāli 
gleznojumi ar Jaunjelgavas no -
ma les ēku savdabīgo skaistumu, 
tādējādi atklājot šī nelielās pilsē -
tas seju no gluži cita rakursa. Tā -
pēc jau plenēri notiek, lai at  klātu 
kaut ko jaunu, neparastu, nebi-
jušu, piemirstu.

Jelgavas Mākslinieku biedrība 
katru gadu cenšas izbraukt ple-
nērā mazāk zināmās vietās un 
parāda, ka ikviena Latvijas vieta 
ir mākslas cienīga.

Zane Neimane. Triptichs Jaunjelgavas skices Ligita Caune. Vasaras rīts Jaunjelgavā
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Pēc 28 gadiem rakstot šo stāstu 
ir daudz kas pazudis no atmiņas. 
Vados galvenokārt, no spilgtiem, 
lieliem pārdzīvojumu notiku-
miem, no kuŗiem daži ļoti dzīvi 
iespiedušies atmiņā. Vietas, cil-
vēki un notikumi stāv acu priek-
šā, it kā tie būtu notikuši tikai 
pirms dažiem gadiem. It sevišķi 
1987. gada notikumi – pēc PBLA 
Dziesmu svētkiem braucot uz 
Latviju un pēc Helsinkiem ceļā 
uz Rīgu,  un tad Rīgā. Tad mēs 
iebraucām pilnīgi citā pasaulē, 
ko nepazinām,  un vienmēr bija 
šaubas par mūsu drošību no 
Latvijas okupantu varas iestā-
dēm. Bet, ja gribējām apciemot 
mūs tuvākos vai tālākos radus 
un paziņas, mūsu zemi, kur bi -
jām dzimuši, šīs bažas un uz -
traukums bija jāpārvar. Latvija, 
it sevišķi tā laika Latvija, mums 
bija gauži sveša, un to pazinām 
maz. Nebijām jau arī pilnīgi ne -
vainīgi. Uz Latviju vedām, un arī 
vedām ārā no Latvijas dažādas  
aizliegtas lietas – kā grāmatas un 
citu informāciju par brīvās pa -
saules notikumiem, ko tur ne -
atļāva publicēt, un tauta par no -
tikumiem ārpus krievu okupēto 
zemju robežām nedrīkstēja dzir-
dēt,  nedz arī redzēt. Tie bija uz -
traucoši, interesanti un pie dzī-
vojumu pilni braucieni!

Abi ar Vitu jau labu laiku 
bijām lolojuši braucienu uz Ei -
ropu un tai pašā reizē arī uz Lat-
viju, jau otro reizi. Pirmoreiz 
Latvijā uz trīs nedēļām bijām 
1984. gadā apciemot manu māti, 
kuŗa dzīvoja Imantā, Rīgā,  un 
mums tika dota atļauja pie viņas 
arī palikt.

1987. gadā, augusta sākumā 
Minsterē, Vācijā, notika Pasaules 
brīvo latviešu apvienības (PBLA) 
rīkotie Dziesmu svētki, kur 2. 
au  gustā, pēc izrādēm Austrālijā, 
Kanadā, ASV un Anglijā, pied a-
lījās arī Saules jostas ansamblis 
ar uzvedumu  “Čāpiņu Jāņa pre-
cības”. Šai uzvedumā dejoja arī 
mūsu meita Valda. Visa mūsu 
ģimene dažādos veidos bija ie -
saistīta Kanberas tautasdeju ko  pā 
Sprigulītis un, veidojot Sau les 
jostu, Sprigulītis bija daļa no tā.

Tā kā tai gadā bijām nodo-
mājuši paceļot pa Eiropu, tikai 
kā skatītāji piedalījāmies Min  - 
s teres Dziesmu svētkos un bau-
dījām tos kopā ar mūsu meitu 
un daudziem citiem paziņām no 
visas pasaules, kuŗi bija sabrau-
kuši, lai piedalītos Dziesmu 
svētkos, tiktos ar veciem pazi-
ņām, skolas biedriem, radiem.

Kad bijām izpriecājušies par 
Dziesmu svētku dažādiem uz -
vedumiem, koncertiem un brī-
vajos vakaros izlīksmojušies pa 
vācu viesmīlīgajiem krodziņiem, 
mūsu tālākais ceļš veda caur 
Helsinkiem, ar kuģīti MS Georg 
Ots uz Tallinu un tālāk ar nakts 
vilcienu uz Rīgu. Vilciens atstāja 
Tallinas staciju plkst. 10 va  ka rā 
un 8 no rīta, pēc 10 stundām un 
nobrauktiem aptuveni 300 kilo-
metriem, bijām Rīgā. Vilciens 
bija tiešām lēns. Tas apstājās 
katrā, lielā vai mazā stacijā un 
bieži tur tikai stāvēja, un, kā mēs 
teicām, arī pirms katras stacijas. 

EGONS 
EVERSONS

Piedzīvojumi un pārdzīvojumi. 
1987. gada septembris

Šī bija otrā reize, kad šādā veidā 
braucām uz Latviju. Bijām jau 
“pieredzējuši veterāni” šādam pie-
dzīvojumu pilnam ceļo ju mam 
uz Padomju Savienības/krievu 
okupēto dzimteni.

Būdami Minsterē, neslēpām, 
ka mūsu tālākais ceļš ved uz Lat-
viju. Bija jau zināms, ka tai laikā 
Minsterē bija cilvēki,  kas savas 
pretpadomiskās uzvešanās un 
domāšanas dēļ Latvijā netika ie -
slodzīti cietumos vai psīcha tris-
kajās slimnīcās, bet pa tā sauca-
mo “žīdu ceļu” izraidīti no Lat-
vijas. Cik zinu, viena tāda ģime-
ne bija Brūveŗi. Neatceros,  kādā 
veidā, bet mani un Vitu aicināja 
uz tikšanos ar Brūveŗa kundzi  
Ritu. Brūveŗu ģimene tai laikā 
dzīvoja Minchenē (München),  
un Brūvera kungs, Pāvils, taga-
dējais LELB bīskaps Liepājā, 
strādāja Radio  Brīvā Eiropa.

Sarunās ar Ritu Brūveri sa  klau -
sījām, ka viņas lūgums mums ir – 
vai mēs varētu aizvest uz Latviju 
kādas mantas kādai Padomju 
Savienības/krievu varas apspies-
tai un vajātai latviešu pretošanās 

kustībai. Izrādījās, ka tā bija to -
reizējā mācītāju pretestības kus-
tība “Atdzimšana un Atgrie ša
nās”, kuŗu tai laikā vadīja mācī -
tāji Modris Plāte un Juris Rube-
nis. Cik zinu, viņi arī bija šīs 
kustības iesācēji/dibinātāji. Šai 
grupā bija ap 15 mācītāju no 
dažādām Latvijas ev. lut. drau-
dzēm un pilsētām. Par šo grupē-
jumu/kustību biju jau dzirdējis 
iepriekš no dažādiem latviešu 
informācijas avotiem Austrālijā. 
Galvenokārt no mūsu trimdas 
Baznīcas dažādiem ziņojumiem 
un kontaktiem ar Latvijā dzīvo-
jošiem baznīcas darbiniekiem. 
Brūveŗa kundzes uzdotais kon-
takts mums Rīgā bija māc. Māris 
Ludviks, kuŗš tai laikā dzīvoja 
Bērzlapu ielā, Šosciemā, netālu 
no 8. trolejbusa galapunkta. Mums 
deva norādes, kā tur tikt – ar 8. 
trolejbusu jābrauc līdz galapunk-
tam, tad jāiet tālāk pa Vienības 
gatvi uz Jelgavas pusi, kur būs 
Bērzlapu iela. Par Māri Ludviku 
nekad nebijām neko dzirdējuši, 
nedz arī viņu pazinām. Pēc tam 
Rīgā tikai uzzinājām, ka Māris 
Ludviks jau iepriekš ir bijis ap -
cietināts par pretpadomisku 
dar bošanos, un tagad no čekas 
tika uzraudzīts un dzīvoja lielā 

nedrošībā. To visu uzzinājām 
pirmā tikšanās reizē. Vēlāk arī 
viņš ar visu ģimeni, tāpat kā 
Brūveŗi, tika izraidīts no Latvijas 
un nonāca Kanadā, Otavā, kur 
vairākus gadus Otavas latviešu 
draudzē kalpoja par mācītāju. 
Vēlākos gados, kad Latvija atgu-
va neatkarību, atgriezās Latvijā 
un kalpoja Talsu draudzē. Cik 
zinu, viņš tur ir vēl šodien.

Mantas, ko Brūveŗa kundze 
lūdza mums aizvest, bija foto-
apa rāti, foto filmas, videokasetes 
un vēl kaut kas cits, bet īsti kas, 
pēc vairāk nekā 25 pagājušiem 
gadiem ir pagaisis no atmiņas. 
Parasti šādu palīdzību svešiem 
cilvēkiem nekad neuzņēmā-
mies, neizpalīdzējām, bet šis bija 
ļoti speciāls gadījums un speciāls 
mērķis, sevišķi svarīgs un mums 
tuvu pie sirds. Apņēmāmies 
Brū veŗa kundzes lūgumu cens-
ties izpildīt pēc labākās apziņas.

Pirms Minsteres atstāšanas 
saņēmām “kontrabandas man-
tas” un devāmies ceļā uz Rīgu. 
Viss gāja ļoti gludi, bez starpga-
dījumiem, līdz nonācām Tallinas 

ostas muitā. Muitnieki man 
piesējās par videokasetēm, jo 
man nebija video aparāta, kur šīs 
kasetes lietot un tāpēc man tās 
neesot vajadzīgas, un,  pēc viņu 
domām, domātas spekulācijai. 
Nekādi argumenti nelīdzēja. Vi -
deokasetes atņēma, izdeva man 
kvīti par tām un teica, ka, brau-
cot atpakaļ, pret šo kvīti es tās 
varēšot dabūt. Tā kasetes palika 
Tallinas muitā,  un mēs ar pārējo 
“kontrabandu” un nakts vilcie -
nu devāmies tālāk uz Rīgu. Vil-
ciena sastāvā bija divi speciāli 
vagoni ar rezervētām vietām 
priekš “intūristiem” (no Helsin-
kiem uz Rīgu mūsu ceļojumu 
kārtoja birojs Intūrists, domāju, 
čekas uzraudzīta iestāde), ārzem -
niekiem, lai tiem būtu iero be-
žotas iespējas nokļūt kaut kā  dos 
“nelegālos nedarbos”. Vagonos 
katrā kupejā bija vieta četriem 
cilvēkiem ar guļamvietām, kuŗas 
mēs neizmantojām. Bijām pā  r āk 
uztraukušies par tālākā braucie-
na varbūtējiem, neparedzētiem 
notikumiem, un, protams, bija 
liela vēlme braucienā caur vago-
na netīrajiem logiem vērot Lat-
vijas skatus. Vagona vienā galā 
bija tualete – mazs kambarītis ar 
sēdekli un caurumu vagona 

grīdā tieši virs dzelzceļa slie - 
dēm – troksnis liels! Vagona otrā 
galā šiverēja konduktore, mūsu 
uzraudzītāja. Vagona durvis bija 
aizslēgtas, lai mēs netiktu kār di-
nāti nedarbos, varbūt arī mūsu 
drošības dēļ. Šī uniformētā dar-
bone turpat arī kurināja mazu 
malkas krāsniņu, uz kuŗas samo
vāram līdzīgā traukā vārīja ūde-
ni tējai, ko piedāvāja pasažieŗiem. 
Neatceros, kādā valodā mēs ar 
viņu sarunājāmies, droši vien 
angliski.

Kā 1984. gadā, tā arī šoreiz, 
caur krievu vēstniecību Kanberā 
bijām dabūjuši apmešanās at -
ļauju Rīgā palikt pie manas mā -
tes, kuŗa tad dzīvoja savā savrup-
mājiņā Imantā. Mēs drīkstējām 
uzturēties un pārgulēt tikai pie 
viņas un nedrīkstējām braukt 
ārpus Rīgas pilsētas robežām. 
Šad un tad mums uzradās arī 
sekotāji, domāju, nozīmēti no 
čekas vai kādas citas varas ie -
stādes. No sākuma mēs to nemaz 
neievērojām, jo neticējām, ka 
kaut kas tāds varētu notikt, jo 
mēs jau nebijām nekādi ievē ro-

jami cilvēki, kuri padomijas va -
ras iestādēm varētu interesēt. 
Vienu dienu mūsu Rīgas radi, 
kuŗiem tā laika apstākļi bija pa -
zīstami un zināmi, mums pa -
stāstīja un brīdināja par šādām 
lietām. Mēs bijām ļoti naīvi un 
pieraduši pie brīvās pasaules 
dzīvesveida.

Pēc dažām pie manas mātes  
pavadītām dienām, bija pienācis 
laiks tikt vaļā no mūsu “kontra-
bandas”. Telefona numura mums 
nebija, un, ja arī būtu bijis, to 
droši vien arī nelietotu, jo bijām 
jau brīdināti par sarunu no  klau-
sīšanos. Manā kabatas kalendā-
riņā, kuŗš man ir vēl šodien 
saglabājies, šifrā bija ierakstīta 
adrese, vārds un informācija, kā 
tikt uz šo adresi. Tai laikā Rīga 
mums bija pilnīgi sveša, nedrau-
dzīga pilsēta. Šī bija tikai otrā 
reize, kad tur viesojāmies. Pilsē-
tas karti nevarēja nopirkt. Jāva-
dās no norādījumiem. Visu lai-
ku, kamēr dzīvojām pie manas 
mātes, lai viņa un arī citi mūs 
radi un paziņas neietiktu nepa-
tikšanās ar čeku vai kādām citām 
varas iestādēm, mēs nedz viņai, 
nedz arī citiem nestāstījām visu, 
kur ejam un ko darām.

Vienu dienu ar 4. tramvaju 

aizbraucām un pilsētu un sa -
meklējām 8. trolejbusu, lai dotos 
uz norādīto vietu – trolejbusa 
galapunktu un tālāk uz Bērzlapu 
ielu,  sānielu no Vienības gatves 
uz Jelgavas pusi. Manā piezīmju 
grāmatiņā ir piezīme Bērzlapu 
un citā lapas stūrī 41/1. Domāju, 
ka šie cipari ir mājas un dzīvokļa 
numuri. Pieklauvējot pie dur-
vīm, tās atvēra bērni, cik atceros,  
trīs. Vaicājot pēc Māra Ludvika, 
viņi atbildēja, ka viņš neesot 
mājās un ka viņu mamma strā-
dājot kaut kur netālā slimnīcā, 
un viņai drīz beigšoties darbs, 
un viņa nākšot mājās. Atpakaļ-
ceļā uz trolejbusu mums garām 
paskrēja puika, kuŗu bijām sati-
kuši pie mājas durvīm ar pārē-
jiem bērniem. Tālāk uz ielas sa -
tikām arī Ludvika kundzi Sil -
viju, ar to pašu puiku nākot 
mums pretim. Puika, kā vēlāk 
mūs iepazīstināja, bija Krišjānis, 
viņu dēls, kuŗš esot viņai teicis, 
ka mēs neesot no čekas. Tur -    
pat uz ielas iepazināmies un no 
abām pusēm radās uzticība 
mū su starpā. Tā kā viņa minēja, 

ka viņu dzīvoklis no pretējas 
ielas puses mājas tiek novērots, 
tad arī nolēmām, ka “kontra-
bandu” uzticēsimies viņai,  un tā 
tikām no tās vaļā ar pārliecību, 
ka tā ir pareizās rokās. Silvija ļoti 
aicināja mūs vēl atbraukt pie 
viņiem, lai tiktos ar Māri pašu. 
To arī apsolījām.

Pēc kāda laika devāmies otrā 
braucienā, kā Silvijai bijām so -
lījuši, satikt pašu Māri. Mājas 
priekšā kāds vīrietis kaut ko da -
rīja pie automašīnas. Izrādījās, 
ka tas bija Māris. Pārmijot dažus 
vārdus, viņš aicināja mūs iekšā 
un ļoti laipni piedāvāja tēju vai 
kafiju. Tā kādu laiku trijatā tēr-
zējam, kad no aizmugurējās ista-
bas mums piebiedrojās vēl viens 
cilvēks, un Māris viņu ar mums 
iepazīstināja – Juris Rubenis. Par 
viņu bijām jau dzirdējuši kā      
arī  vienu no šīs “buntojošos mā -
cītāju grupas”,  un pašlaik viņš 
tiekot meklēts no varas iestādēm, 
jo ar savu nepakļaušanos domā-
šanā par krievu/padomju sistē-
mu, tiekot uzskatīts par garīgi 
slimu cilvēku, kuŗš būtu jāievieto 
“pareizā” veselības iestādē, lai 
pār orientētu domāšanu. 

Māc. Juris Rubenis, Vita Eversone, māc. Māris Ludviks.Egons Eversons, māc. Juris Rubenis, māc. Māris Ludviks

(Turpinājums 14. lpp.)
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Tā mēs pirmo reizi tikāmies ar 
mācītāju Juri Rubeni. Tālākās 
sarunās, pēc mūs pašu “ne eks-
pertu” domām, mācītājs Rube-
nis izlikās pilnīgi normāls, gudrs 
cilvēks, kuŗš tikai gribēja izteikt 
savas domas un nepiekrita oku-
pantiem.

Ar Māri mums izveidojās tuva 
draudzība un uzticība vienam 
pret otru, vismaz man bija tāds 
iespaids. Šo dažu nedēļu laikā 
tikāmies vairākas reizes dažādās 
vietās un dažādās kompanijās. 
Labi atceros, viena tāda vieta bija 
gāzes balonu uzpildes/apmaiņas 
stacija pie spīķeriem netālu no 
Centrāltirgus. Tā kā mēs bijām 
“padomijai” nelabvēlīgi tipi, kas 
var samaitāt godīgos padomju 
cilvēkus, mēs tikām arī pieskatīti, 
un šad tad arī kāds mums seko-
ja. No tā mums bija jāuzmanās, 
tiekoties ar Māri vai kādu citu  
no viņa domubiedriem. Atceros 
vienu dienu, kad viņš atbrauca 
mums pakaļ uz Imantu un do -
māja, ka kāda mašīna viņam 
sekojot. Paņēmis mūs, viņš sāka 
braukt, un šī mašīna bija redza-
ma tālāk aizmugurē. Māris no -
griezās un iebrauca Zolitūdes 
mazdārziņu mazajos celiņos, un 
tad iedomātās sekotājas vairs 
nebija. Izrādījās, ka tā nebija vi -
ņam sekotāja, bet ļoti uzmanīgs 
un piesardzīgs viņš noteikti bija 
vienmēr.

Īsi pirms mūs aizbraukšanas 
tika sarunāts tikties ar Juri Ru -
beni viņa Zolitūdes daudzstāvu 
mājas dzīvoklī. Bijām mēs, Mā -
ris un Juris. Tā bija tā reize, kad 
Juris ar Māri lūdza, vai mēs va -
rētu izvest no okupētās Latvijas 
un nodot tālāk žurnāla Auseklis 
manuskriptu un vāka zīmēju -
mu. Zīmējums bija liela formāta 
(drusku lielāks par A4 lapu) uz 
bieza, nelokāma papīra. Manu-
skripts mašīnrakstā uz vairā -
kām lapām, ko varēja salocīt un 
viegli noslēpt. Atteikt nevarējām 
un arī negribējām, bet nesolījām 
arī nekādu atbildību, ja tas neiz-
dosies un muitā tiksim pieķerti 
šajos “noziedzīgajos nedarbos”. 
Iegūtā “kontrabanda” bija kaut 
kā jānoslēpj no muitniekiem 
Tallinas ostā.

Viesojoties Rīgā, mums tika 
uzdāvinātas, un arī paši bijām 
nopirkuši dažas skaņu plates un 
vairākas grāmatas. Zināma  sa -
tura grāmatas, un,  cik atceros,  
arī skaņu plates nedrīkstēja bez 
speciālas atļaujas izvest. Neatce-
ros, kas tā bija par iestādi, bet tā 
atradās uz tagadējās Elizabetes 
vai Dzirnavu ielas, netālu no to -
reizējas viesnīcas Latvija. Atļauju 
dabūjām visām mūsu mantām, 
lielākā daļa bija dāvanas, ko vē -
lējāmies paņemt līdzi uz Aust-
rāliju. Grāmatas un plates mums 
deva labu iespēju, kā noslēpt 
“kontrabandu” no muitnieku 
acīm Tallinas ostā. Vāka zīmē ju-
mu, lai tas nesalocītos, iebāzām 
vienai mūzikas platei blakus 
iekšējā vākā. Visas izvešanai at -
ļautās – un arī neatļautās – lietas 
turējām pašu rokas bagāžā, lai 
būtu vieglāk uzrādīt muitnie-
kiem, cerībā, ka neķersies pie 

mūsu lielās bagāžas un apģērba 
kabatām vai vēl tālāk.

Pēdējās septembŗa dienās sā -
kām atpakaļceļu uz Austrāliju. 
Kā vienmēr, braucot uz vai arī 
ārā no toreiz okupētās Latvijas, 
uztraukums bija diezgan liels, jo 
neziņa par toreizējo okupantu 
muitas un citu lietu noteiku-
miem un izdarībām bija nepare-
dzama. Mēs arī nebijām pilnīgi 
nevainīgi. Igaunijā mums pat 
valodas nebija. Muitā un citur 
lietojām tikai angļu valodu.

Muitā man bija vēl citas darī-
šanas – bija jādabū atpakaļ, ie -
braucot atņemtās videokasetes, 
par kuŗām man bija izdota kvīts, 
cik atceros, krievu valodā. Pa  do-
mijas noteikumos bija no  teikts, 
ka toreizējo krievu naudu, rub-
ļus,  no Padomju Savienības ne -
drīkst izvest, un man tādas arī 
nebija, jo negribēju, ka mani 
pieķer pie tik “rupja likuma pār-
kāpuma”. Īstenībā dažas kapeikas 
jau bija, bet šai gadījumā prin-
cips bija augstāks par patiesību. 
Man atnesa kasetes, un muit-
nieks pieprasīja samaksu par to 
glabāšanu. Summa bija kādi divi 
rubļi ar kapeikām, īsti neatceros, 
bet nu iznāca liela strīdēšanās – 
proti,  es nevarēju samaksāt par 
žurnāla Auseklis vāku, jo man 
taču rubļi nedrīkstēja būt, un es 
uzstāju uz viņu noteikumiem, ka 
rubļus nedrīkstu izvest, tāpēc 
man to nav. Aiz manis izveido -
jās  braucēju rinda, Vita jau bija 
izgājusi muitai cauri un gaidīja 
otrā pusē. Rinda kļuva arvien 
gaŗāka, stāvētāji, starp kuŗiem 
bija daudzi somi, diezgan stingri 
uzņēmuši uz krūts lēto Igaunijā 
pirkto vodku, jutās varonīgi, uz -
stājīgi,  un arī vēl daži īstie tūristi 
no Amerikas – skaļi sāka pro-
testēt par kavēšanos. Muitnieks 
atsauca kādu “vecāko”, bet es ne -
atlaidos, ka man kasetes pienā -
kas un rubļu nav,  ko par turē-
šanu samaksāt. Pa to laiku par 

manu somu pārbaudi neviens 
vairs neinteresējās, un mana 
“kontrabanda” droši “sēdēja” 
so  mā un izgāja cauri, somas pat 
neatverot. Beidzot strīdiņš bei-
dzās, kasetes es dabūju, un krie -
vi rubļus nedabūja,  un mēs ar 
visām nepārkontrolētajām so -
mām tikām uz kuģīša. Tas vēl 
nenozīmēja, ka esam pilnīgā 
dro šībā no krievu nagiem. Droši 

jutāmies tikai tad, kad izkāpām 
Helsinku ostā uz Somijas zemes.

Mēs ar sievu nebijām vienīgie, 
kuŗi tai laikā ar šāda veida “kon-
trabandu” nodarbojās, apcie-
mojot Latviju. Mūsu meita Valda 
22 gadus veca, kuŗa tai laikā 
strādāja un dzīvoja Londonā, 
nākamajā, 1988. gadā, arī pāris 
reizes brauca uz Latviju un uz -
ņēmās vēl lielāku risku, jo lidoja 
caur Maskavu. Viņai bija tikai 
latviešu, angļu un mazliet vācu 
valodas zināšanu. Krievu valodu 
viņa neprata, līdz ar to saprašanās 
Maskavā bija daudz grūtāka. 
Viņas sakari nebija ar mācītāju 
grupu, bet ar citu grupējumu, ar  
Helsinki 86, kuŗi arī cīnījās pret 
okupantu varu. Viņas kontakt-
persona Latvija bija Dr. Juris Vi -
diņš, ārsts. Viņas “kontrabanda” 
bija medikamenti uz Latviju un 
neattīstītas fotofilmas un taml ī-
dzīgas lietas no Latvijas.

Helsinkos mums bija rezervēta 
viesnīca, kur beidzot varējām 
atslābt. Vispirms piezvanījām 
bēr niem, ka esam sveiki un ve -
seli ārā no krievu okupētām val-
stīm un sēžam Helsinku vies-

nīcā. Pēc tam kārtīgi nomazgā-
jāmies, jo pie manas mātes maz-
gāšanās bija primitīva, iero be-
žota, un par abiem izbaudījām 
puspudeli konjaka. Ar šo nodar-
bību Rīgā bijām ļoti piesardzīgi, 
lai, nonākot jautrākā garastā-
voklī, neizpļāpātos un nenonāk-
tu nepatikšanās. Kārtīgi izgulē-
jāmies, otrā dienā pastaigājām 
pa Helsinkiem. Sevišķi burvīgs 
atmiņā ir palicis Helsinku tir-
dziņš ostmalā ar svaigi žāvētām 
zivīm, garšīgām bulciņām un vēl 
daudz ko citu. Labi atceros, kā 
tirdziņā nopirkām svaigi žāvētu 
zivi, pāris svaigi ceptas bulciņas, 
aizgājām uz tuvējo parku un uz 
soliņa baudījām pusdienas. Aus-
trālijā šādas zivis nebija,  un vēl 
šodien nav. Tai laikā Rīgas tirgos 
kaut kas tāds nebija iedomājams. 
Atceros viendien, kaut kādā 
sakarībā bijām nonākuši Vidze-
mes (Matīsa) tirgū,  un redzam, 
ka cilvēki stāv gaŗā rindā pēc 
kaut kā. Izrādās, ka no ļoti lielas 
mucas pārdod sālītas siļķes. Pār-
devēja izvelk siļķi no mucas sālī-
juma un iedod pircējam rokā – 
dari, ko gribi, liec, kur gribi! Tā 
kā mums nebija maisiņa, kur 
tādu slapju, sālītu dārgumu likt, 
nobrīnījāmies un devāmies mā -
jās. Mājās mana māte mūs sa -
bāra, ka neesot tās pirkuši. Tei-
cām, ka tepat Imantas lielveikalā 
arī ir siļķes. Māte atbildēja, ka tās 
pat viņas kaķis neēdot. Helsinku 
tirdziņš bija pilnīgi pretējais – 
civilizēts, mums pierasts, viss 
tīrs, visas preces pienācīgi iesai-
ņotas, kā tam vajadzēja būt un 
šodien ir arī Rīgas tirgos.

No Helsinkiem lidojām uz 
Cīrihi Šveicē. Pirmais darbs – 
tur bija jāsameklē iepakojums 
mūsu “kontrabandai”, kuŗa ta -
gad jau vairs nemaz nebija kon-
trabanda, un jānosūta uz mums 
iedoto adresi Zviedrijā.

Šveicē ar valodu mums nekā-
das grūtības neradās. Lielākā 
daļa cilvēki bija ļoti saprotoši   
un izpalīdzīgi. Iesaiņoto paciņu 
aiznesām uz pastu un nosūtī -
jām – cerībā, ka tā sasniegs savu 
mērķi un mēs būsim savu solī-
jumu cienīgi un apzinīgi izpildī-
juši.

Kad Zviedrijā izdeva pirmo, 
mūsu nogādāto Ausekļa numu-
ru, mums par pārsteigumu to 
piesūtīja un arī visus parējos 
sep tiņus izdevumus pēc tam. Vēl 
lielāks pārsteigums un līdz ar to 
prieks, ka ar pirmo sūtījumu 
saņēmām arī sirsnīgu pateicības 
vēstuli no Pāvila Brūvera, ie -
priekš minētās Ritas vīra. Pāvils 
Brūveris tagad ir LELB Liepājas 
diecēzes bīskaps.

2015. gada martā

No redakcijas. Par nopelniem 
atjaunotās Latvijas valstiskuma 
veicināšanā un nerimtīgo sa -
bied risko darbību latviešu sa -
bied rībā Egons Eversons no to -
laik Valsts prezidenta Raimon -
da Vējoņa rokām, būdams Lat-
vijā, saņēma Triju Zvaigžņu  or -
deni. Tobrīd vēl kopā ar dzī  -  
ves biedri Vitu Eversoni. Meita 
Valda par savu mītneszemi nu 
jau iz  vēlējusies Tēvzemi un dzī-
vo Latvijā. 

Piedzīvojumi un pārdzīvojumi. 
1987. gada septembris

Pāvila Brūvera pateicības vēstule

Valsts prezidents Raimonds Vējonis un Austrālijas latviešu sabiedriskais un kultūras darbinieks 
Egons Eversons ar Triju Zvaigžņu ordeni par izcilo mūža ieguldījumu, veicot pašaizliedzīgu 
darbu latviešu tautas mantojuma saglabāšanā ārpus Latvijas, ar ģimeni valsts augstāko apbal-
vojumu svinīgajā pasniegšanas ceremonijā Melngalvju namā // Foto: Ieva Lūka

(Turpināts no 13. lpp.)
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Kinoteātrī Splendid Palace 
20. septembŗa vakarā pirm iz-
rādi piedzīvoja filmu studijas 
Mistrus Media un kopprodu-
centu Tet studio un Latvijas 
Televīzija vēsturiskā daudzsē-
riju filma “Emīlija. Latvijas 
pre ses karaliene”, kas stāsta par 
Jaunāko Ziņu un Atpūtas iz  de-
vēju Emīliju Benjamiņu, kuŗas 
personība, bagātība un traģis-
kais liktenis ir kļuvuši par 
Latvijas vēstures leģendu.

Kuplā filmas veidotāju, lomu 
tēlotāju un interesentu pulkā uz 
ekrāna tika parādītas septiņu sē -
riju filmas pirmās divas sērijas, 
kas vēsta par žurnāla Atpūta 
dibināšanas apstākļiem, par si -
tuāciju Rīgā un Antona Benja-
miņa vadīto Jaunāko Ziņu redak-
cijā, par gaisotni Benjamiņu ģi -
menē un Emīlijas attiecībām ar 
māsu aktrisi Anniju Simsoni. 
Jaunais ekrāna darbs uzrunā ar 
spilgtu pagātnes rekonstrukciju, 
ar pagājušā gadsimta 20. gadu 
sadzīves detaļām, Rīgas ielu at -
veidu. Katrā ziņā filmas intriga 
saistās arī  to, ka tajā atrodam 
daudzu populāru, zināmu vai 
ti kai pēc nostāstiem zināmu cil-
vēku tēlus latviešu mūslaiku ak -
tieŗu atveidā.  Emīlijas Benja mi-
ņas lomu tēlo aktrise Guna Za -
riņa, Antons Benjamiņš ir Juris 
Bartkevičs, abu partnerībā jau-
šam ne tikai vērienīgu personību 
atspulgu, bet arī saistošu attie-
cību stāstu, kas vērīgam skatītā-
jam atklāj cilvēciskus un vēstu-
riskus dziļumus.

Pie vērienīgā filmu projekta 
strādājuši producenti Gints 
Grū be, Ineses Boka-Grūbe,  re -
žisori Kristīne Želve, Andis Mi -
zišs un Dāvis Sīmanis, galvenais 
operators ir Andrejs Rudzāts. 
Ņemot vērā sabiedrības plašo 
ieinteresētību, filma jau pieeja-
ma izklaides platformā Tet+, bet 
no 1. oktobŗa – kinoteātŗos visā 
Latvijā. Savukār Latvijas Tele le-
vīzija sola visas septiņas sērijas 
izrādīt nākamā gada martā.

Tapusi daudzsēriju filma par Emīliju Benjamiņu

“Emīlijas Benjamiņas dzīves-
stāsts ļāva mums ieskatīties vie-
nā no Latvijas 20. gadsimta vēs-
tures nozīmīgākajiem posmiem. 
Mēs ceram, ka šis vēstures un 
daudzu cilvēku unikālais biogrā-
fiskais stāsts nonāk pie skatītā-
jiem laikā, kad domājam par 
vēstures mācībām. Tāpat ceram, 
ka “Emīlija. Latvijas preses kara-
liene” spēs mainīt daudzsēriju 
filmu žanra nozīmību un kva-
litāti Latvijā un ar demonstrēša-
nu gan kinoteātros visā Latvijā, 
gan arī straumēšanas platformās 
sasniegsim visus, kuŗus interesē 
šis Latvijas vēstures lielais stāsts,” 
norāda producents un doku-
men tālās sērijas režisors Gints 
Grūbe.

“Patiesībā varam teikt milzīgu 
paldies tam kovidam, jo tā bija 
daudz lielāka iespēja mums vi -

siem koncentrēties uz šo darbu 
nekā normālos apstākļos, kad 
mēs katrs darām vēl citus darbus 
un kad aktieŗiem ir jādomā par 
lomu, no kuŗas viņi uz filmēša-
nas laukumu atnāk no teātra,” 
stāsta filmas 1., 3. un 5. sērijas 
režisors Andis Mizišs.

“Man šis darbs paliks mūžam 
atmiņā, jo viss sagatavošanās pe -
riods norisinājās  Zoom, scenā-
riju apspriedām Zoom, pat aktie-
ŗu proves norisinājās Zoom, kas 
sākumā bija ļoti mulsinoši. Bija 
arī citi pandēmijas uzliktie zī -
mo gi, piemēram, filmējot lielu, 
krāš ņu balli ir ierobežojums – 20 
cilvēki. Bet tāpēc arī kino ir iz -
likšanās māksla, un es domāju, 
ka komanda ar visiem izaicinā-
jumiem lieliski tika galā,” saka    
2. un 4. sērijas režisore Kristīne 
Želve.

“Es izbaudīju to, ka tumšajā 
laikā, kas bija pandēmijas pīķis, 
no akūti klaustrofobiskajām 
be z    galī ga jām Zoom  kon  fe  ren - 
 cēm va rēja izrauties filmēšanas 
laukumā, izjust radošo garu un 
izjust tādu kino brīvību. Tas bija 
tiešām unikāli,” norāda 6. sērijas 
režisors Dāvis Sīmanis.

Filmas stāsts sešās spēlfilmas 
un vienā dokumentālā sērijā 
aptveŗ laika periodu no Emīlijas 
Benjamiņas izdotā žurnāla At 
pūta pirmsākumiem līdz viņas 
bojāejai Sibirijā. Katra sērija 
atspoguļo kādu zīmīgu Emīlijas 
Benjamiņas dzīves posmu, pa -
rādot dažādas viņas personības 
šķautnes, – ģimenes dzīvi, uzņē-
mējdarbību, sociālā statusa no -
stiprināšanu, ietekmi uz polītis-
kajām un kultūras norisēm 20. 
un 30. gados un beigu beigās 

pašas darbinieku nodevību. Ar 
šo spēcīgo sievieti stāsta centrā 
filmā tiek parādīta Latvijas sa -
biedrība visā  tās krāsainībā, un 
skatītājiem pazīstamas būs dau-
dzas vēsturiskas personas –  An -
tons Benjamiņš, Jānis Benja-
miņš, Kārlis Skalbe, Jānis Zie-
meļnieks, Vilis Lācis, Jānis Kār-
kliņš, Annija Simsone, Pēteris 
Blaus, Jūlijs Lācis, Augusts Kir-
henšteins, Eižens Finks.

Ja sešas aktieŗkino sērijas ir 
au  toru mākslinieciska interpre-
tācija par galveno varoni un vēs-
turiskajiem notikumiem, tad 
sep tītā sērija ietveŗ dokumentā-
las liecības par filmas varoņiem, 
arī par viņu prototipiem pēc-
nācēju atmiņās mūsdienās.

Filma tapusi, apvienojot plašu 
māksliniecisko personību pul -
ku. Scenāriju veidojuši Baņuta 
Rubess, Ivo Briedis, Aiva Birbele, 
Tabita Rudzāte, konsultanti – 
Māra Zālīte, Ineta Lipša,  spēl-
filmu sēriju režisori ir Kristīne 
Želve, Andis Mizišs, Dāvis Sī  ma-
nis, dokumentālās sērijas re  ži-
sors – Gints Grūbe, operators – 
Andrejs Rudzāts, filmas māksli-
nieki – Kristīne Jurjāne un Ai -
vars Žukovskis, montāžas reži-
sori – Andris Grants, Paula Pop-
mane un Armands Začs, kom-
ponists – Kārlis Auzāns, skaņu 
režisors – Ernests Ansons.  

Līdz ar galveno lomu atvei-
dotājiem filmējušies daudzi iz -
cili Latvijas aktieŗi, viņu uzde-
vums bijis, izzinot vēsturiskos 
apstākļus, radīt savu versiju par 
Latvijas inteliģenci pagājušā 
gad simta 20. un 30. gados. Fil-
mas veidotāji izmantojuši arī 
vietas, kuŗās vēl joprojām Rīgā 
un Latvijā atrodamas Benjamiņu 
ģimenes pēdas – kādreizējo Pfā-
bu namu pretī Vērmaņdārzam, 
ko Rīgā vēl šobrīd dēvē par Ben-
jamiņu namu, gan Valdeķu 
muižu Dokumentālajā sērijā 
ieraudzīsim unikālus materiālus 
no Benjamiņu ģimenes archī-
viem. 

Galvenās lomas atveidotāji Guna Zariņa (Emīlija Benjamiņa) un Juris Bartkevičs (Antons 
Benjamiņš) dzīvē un lomās
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Uz salas Daugavā pie Kokneses top Likteņdārzs – gaišas atceres vieta,     
kur svinēt latviešu tautas izturību un spēku. Tas ir arī Tavas ģimenes un 
dzimtas Likteņdārzs, veltīts visiem latviešiem, kas 20. gadsimtā gājuši bojā 
vai cietuši svešu varu dēļ. Likteņdārzs top kopdarbībā un par ziedoju
miem, tā atbalstītāju skaits jau pārsniedz 500 tūkstošus. Mūsu nākamais 
lielais kopdarbs  uzcelt Saieta namu! Palīdzi! Ziedo!

Nodibinājums “Kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV1011, Latvija
info@koknesesfonds.lv

Ziedojumiem EUR:
AS “Citadele banka”
Konts: LV94PARX0015211160001
SWIFT: PARXLV22

Starpniekbanka ziedojumiem USD:
USA CITIBANK, N.A., NEW YORK
Konts: 36392149
SWIFT/BIC: CITIUS33

Vairāk informācijas  www. liktendarzs.lv

KRUSTVĀRDU MĪKLA Sastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas  
(Nr. 36) atrisinājums
Līmeniski. 3. Kolikas. 9. Bati-

ka. 10. Kronis. 11. Tanketes. 12. 
Patronas. 13. Abe. 15. Reglāns. 
17. Kreilis. 19. Skeneri. 20. Kor-
so. 22. Asari. 23. Gēte. 24. Pufs. 
25. Runga. 28. Skara. 30. Svaigas. 
32. Stērste. 34. Saksija. 36. Isa. 
38. Korektas. 39. Limonāde. 40. 
Pikets. 41. Nereta. 42. Skarene.

Stateniski. 1. Salate. 2. Lieku-
lis. 3. Kartons. 4. Lapsa. 5. Klupe. 
6. Skuteri. 7. Polonijs. 8. Pikapi. 
14. Bīne. 15. Rekords. 16. Skatu-
ve. 17. Kraujas. 18. Spitaka. 21. 
Oga. 22. Ass. 26. Garneles. 27. 
Bits. 29. Kasandra. 30. Statuss. 
31. Salmene. 33. Tronis. 35. Ju -
dīte. 36. Istra. 37. Alise.

Līmeniski. 1. Liels, neorga ni-
zēts cilvēku kopums. 5. Pagalmi. 
8. Anglijas agrākais nosaukums. 
9. Taisnspārņu apakškārtas ku -
kainis. 10. Maza, žāvēta vīnoga 
bez kauliņiem. 12. Straumes no -
apaļots akmentiņš. 13. Nestei -
dzīgi gājieni. 14. Neliels grauzējs. 
17. Graudzāļu dzimtas augs. 19. 
Sabiedriski kukaiņi. 21. Valsts 
galvaspilsēta Ziemeļamerikā.  
23. Saslaucīti gruži, atkritumi. 
24. Lidmašīna – vienplāksnis. 
26. Abavas pieteka. 27. Sporta 

rīks. 30. Dzīvojamās telpas. 33. 
Albānijas naudas vienība. 34. 
Rakstnieces. 35. Sporta spēle. 38. 
Sasiet. 39. Sena ukraiņu cilmes 
deja. 40. Rožu dzimtas augs. 41. 
No rīsiem gatavots stiprs alko-
holisks dzēriens. 42. Mīksts 
metalls. 

Stateniski. 1. Konditorejas iz -
strādājums. 2. Latviešu aktrise 
(1923-2012). 3. Kontakts. 4. Pār-
 drošas. 5. Salikt grēdā. 6. Pērkona 
dievs skandinavu mītoloģijā. 7. 
Reinjonas salas administrātīvais 

centrs. 9. Ar dūmiem un kvē-
piem sajaukta bieza migla. 11. 
Ģeodēziski instrumenti. 15. Per-
sona, kas atstāj testamentu. 16. 
Taisna, gaŗa un plata iela. 18. 
Sena franču deja. 20. Skatuves 
mākslinieku brauciens, lai snieg-
tu viesizrādes. 21. Žirafu dzim-
tas dzīvnieks. 22. Tirgus lauku-
ms un tautas sapulču vieta Senās 
Grieķijas pilsētās. 25. Mūsdienu 
olimpiskās kustības pamatlicējs. 
27. Latviešu rakstnieks (1886-
1919). 28. Tirdzniecības telpas 
daļa, kur pārdod vienas katego-
rijas preces. 29. Nekvalitātīvas.  
30. Vienādas. 31. Kapoku dzim-
tas augs. 32. Angļu polārpētnieks 
(1868-1912). 36. Vulkāns Sicīlijā. 
37. Ganas naudas vienība.

N O  AT M I Ņ U  A P C I R K Ņ I E M

krievu rakstnieka Šolohova 
(“Klusās Donas” autora) un jau-
tāja – “kā tad, biedri tagad jā -
raksta?”, uz atbildi nebija ilgi jā -
gaida. “Jāraksta tā, kā vajag!” 
Taču šis, cik atceros, Anšlava 
Eglīša stāstītais notikums, tā kā 
vairāk iederas karātavu humora 
joslā. 

Sen, sen atpakaļ cienījams ve -
cāks žurnālists mani mācīja – “ja 
esi kļūdījies, izlabo! Nedomā, ka 
lasītāji tavu kļūdu nepamanīs, 
kaut arī tā būtu veikli paslēpusies 
rakstiņā! Starp lasītāju tūksto-
šiem vienmēr būs kāds, kas to 
pamanīs!” Savā laikā pazīstams 
trimdas žurnālists, spējīgs, bet 
paslinks, pēc sarīkojuma nepa-
pūlējās uzzināt dažu aprakstīto 
vārdus. “Pietiks ar uzvārdu, vai-
rums latviešu taču Jāņi vai 
Jēkabi, likšu tikai burtu J. Nekā 
nebija – bija Pēteris un Kārlis, 
neviena Jāņa! Dažkārt nākas pa -
manīt kļūdas zem bildēm. “Sēd, 
no labās...”, domāts no labās pu -
ses,  kā laikraksta lasītājs bildi 
redz. Uzvārdi  un vārdi bildē re -
dzamajiem salīdzināmi ar rakstā 
minētiem. “Nevar būt, ka uz bil-
des cilvēks saucas V. Eglītis, 
rakstā A. Eglītis, bildē – Ķezberis, 
rakstā – Ķezbers.  Velniņš tup 
turpat aiz redaktora krēsla un 
gaida savu reizi iejaukties.

Kādreiz Latvijas avīzēs bija tā 

Dadži un rozes preses dārzosKĀRLIS ĶEZBERS

Pret iespiedkļūdu velniņu kopš 
daudziem gadiem cīnījušies avīž-
nieki. Ja velniņam labpatikās 
kāda ievērojama profesora mi -
nē to “cieņu pret reliģiju” pārvērst 
par “cīņu pret reliģiju”, kā tas bija 
noticis kādā agrīnas trimdas 
iz devumā, tad tur pietika ar at -
vai nošanos. Bet ja vācu okupā ci-
jas laikā lidotāju Hansi Marseju 
velniņam labpatikās pārvērst 
par Haimu Marseju, tad tas avī-
žu darbiniekiem bija jau dzīvī-
bas jautājums, jo Haims nav ārie-
šu vārds... Padomju laikā kļū dī-
šanās varēja dārgi maksāt. Kad 
pazīstams latviešu dzejnieks, 
maz liet iedzēries, piegāja pie 

jo drīz pienāca laiks, kad tās ar 
likumu aizliedza. Okupācijas lai-
kos šādi joki varēja maksāt galvu 
vai ceļu uz Sibiriju, taču trimdas 
izdevumos humors un satira at -
kal atplauka. Lai tikai atcera-
mies, kādas lasītāju vēstules iz -
raisīto, vēlāk Kārļa Rabāca turpi-
nāto diskusiju (gan nopietni, 
vairāk – pa jokam) par tematu – 
vai sunim ir dvēsele. 

Augu mūžu darbojoties žur-
nā listikā, Rabācs bija meistars 
virsrakstos, kas ir liela māksla. 
Kad pēc ilgas gaidīšanas nomira 
Latvijas bende Višinskis, radās 
problēma ar virsrakstu šai ziņai. 
“Miris” būtu pārāk liels gods šim 
slepkavam. Taču ne – aizgājis 
Mū  žībā, elli nevar saukt par Mū -
žību. “Nosprādzis” būtu pārāk 
vulgāri. Rabācs (pieņemu, ka tas 
bija viņš) izšķīrās par “Višinskis 
beigts!” – Reizumis trimdā uzzi-
bēja pa īstam feļetonam – vieg-
lam rakstu gabaliņam, ko bija 
rakstījis Mets Metums (Zigurds 
Bārda). Varējām priecāties par 
vieglu smīniņu Anšlava Eglīša 
grāmatās (Švābu kapričo u. c.); 
Preses ballēs iznākušās  “Preses 
Pī  les”, kur rakstītāji pajokoja 
viens par otru. Labi vēl ir reizu-
mis pamanīt šaržistus un kari ka-
tūristus, kas ar veiklu otas vai 
zīmekļa vēzienu spēj atdzīvināt 
laikrakstu lapaspuses, pasargājot 
tās no vienmuļības un vienādī-
bas (Dadzis, Keišs, Bergs).

Latvieši esot tauta bez humo-
ra, kāds kaimiņtautas žurnālists 
man mēģināja iestāstīt. Iebildu, 
ka tā gluži nav. Minēju “Mēr-
nieku laikus”, vēlākā laikā Rir-
dānu, Ačuku, virkni to, kas nāca 
pēc viņiem. Neminēju iespied-
kļūdu velniņu, kas dažā izdevu-
mā paveica to, ko laikraksta la -
sītāji vēlējās, bet rakstu vīri ne -
varēja. 

Žēl, ka Rietumu jurispruden-
ces draudos reti vairs mana ap -
rīļa jokus (ir daži izņēmumi), 
kādi tie bija Latvijas sākuma ga -
dos, kad ziņoja, ka pilsētas kanālī 
pie Operas piestājusies zemūde-
ne Ronis, ka Kārlis Ulmanis (to -
reiz Ministru prezidents) saderi-
nējies ar kinoaktrisi Liu Māru. 
Iespieda aprīļkartiņas, ko meitas 
puišiem (un otrādi) piesūtīja. 
Laikam jau arī valdības vīriem, 

Kārlis Rabācs

Kārlis Ķezbers

sauktie “zemsvītras” raksti – ro -
māni, stāsti, ceļojumu apraksti, 
atmiņas. No tiem palicis ir ro -
māns. Avīžu romānu tagad maz, 
kur lai tos ņem, ja labie, vecie 
rakstītāji Aizsaulē? Ja kāds rodas, 
varam priecāties. Romānu izvēr-
tēšanas meistars bija Jaunāko 
Ziņu izdevējs Jānis Benjamiņš. 
Pirms iespiešanas viņš manu-
skriptu iedevis lasīt kalponei. 
Jaunāko Ziņu romāniem tautā 
bija liela piekrišana. Putras Dau
ķis, Zvejnieka dēls (toreiz Vilis 
Lācis vēl neskaitījās tautas no -
devējs), pat Cukura fantastiskais  
romāns par būtnēm, kas laidās 
pa gaisu. Jābūt ļoti gados, lai at -
cerētos gabalus par ceļojumiem 
uz toreiz tālām, nepieejamām 
zemēm – Gambiju, Saharas tuk-
snesi, Brazīliju. Tagad šīs vietas 
var sasniegt dažās stundās, līdz 
ar ko interese un apbrīna zudusi. 

Piemetināšu vēl dažus vēlēju-
mus trimdas izdevumiem. Kop-
sim īsus nefrāžainus ievadrak-
stus. Izskaudīsim palagainību, 
kur tūkstots rindās izklāstīts, 
ko var pateikt simt rindās! 
Neaizmirsīsim, ka ne viss dzīvē 
ir polītika. Lasītājam bieži ikdie-
na nav viegla. Saldināsim to ar 
humora dzirkstīm!

(DV Mēnešraksts 1999, Nr. 3, 
maijs/jūnijs)
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PĒRK DZĪVOKĻU NAMU
**Pērk daudzdzīvokļu namu vai tā daļu Rīgā;

**Namu apsaimniekošana, juridiskie pakalpojumi;

A.Batarags 201-788-5315 (NJ)
abatarags@optonline.net

A.Padegs 845-462-3317 (NY)
apadegs@optonline.net

S P O R T S

Vaļņu iela 3, Rīga, LV–1050
e-pasts: matiss@ska.lv

+371 28390346

Diāna Džaviza (centrā) pēc 
uzvaras Spartatlonā
// FOTO: ultrataka.lv

Kārlis Klismets

Renāte Rodionova

Liks Tārdifs

// FOTO: LTV

Matīss Vecvagaris

(Turpināts  20. lpp.)

PĒRK

PĀRDOD

Māju vai lauku viensētu.
Tālr. +371 27603515.

Polikarbonāta siltumnīcas. 
Tālr. +371 26211050.

Pieņemsim paciņas un grāmatu sūtījumus iestādēm, kā arī komerciālos un personīgo mantu sūtījumus.
Lūdzam iepriekš pieteikt lielāka apmēra sūtījumus! Ievērosim sabiedriskās attālinājuma normas,

lai nevienam nebūtu jābaidās mūs satikt pie mantu nodošanas!

Sīkāka informācija atrodama LASL mājas lapā, paciņu nodaļā: www. lasl.com
vai zvanot: 973 744 6565.

Džaviza uzvar 
vēsturiskajā 
Spartatlonā, 

Vecvagarim – 
Latvijas rekords

Latvijas ultramaratoniste Diā na 
Džaviza Grieķijā uzvarēja vēs-
turiskajā Spartatlonā, kas risinās 
246 km distancē no Atēnu Ak -
ropoles līdz Spartas valdnieka 
Leonīda statujai. Lielisks rezul-
tāts bija pa spēkam arī Matīsam 
Vecvagarim, kuŗš finišēja piek-
tais, sasniedzot Latvijas skrē-
jējiem visu laiku labāko rezultātu 
Spartatlonā.

Austrijā dzīvojošā Džaviza 
vienās no pasaulē ekstremā lā-
kajām skriešanas sacensībām 
finišēja pēc 25 stundām, 24 
minūtēm un 25 sekundēm, kas 
sievietēm Spartatlona vēsturē ir 
ceturtais labākais rezultāts. Uz -
varētāja tuvāko konkurenti un -
gārieti Susannu Marašu apsteid-
za par vairāk nekā 35 minūtēm. 

Vīriešiem Latvijas skrējēji 
Spartatlona vēsturē iepriekš ne 
reizi nebija iekļuvuši labāko 
pieciniekā. Arī Vecvagara sas-
niegtais rezultāts – 24 stundas, 
49 minūtes un 41 sekunde –  ir 
Latvijas skrējēju labākais sas-
niegums Spartatlonā. Finišu sas-
niedza arī Didzis Brauns 
(32.55:24), bet Ainārs Kumpiņš 
izstājās pēc noskrietiem 184 
kilometriem, lai gan distances 
pusē viņš bija trešais. Uzvarēja 
grieķis Fotis Zisimopuls ar re -
zultātu 21 stundas, 57 minūtes 
un 36 sekundes.

Rīgas velomaratons
11. novembŗa krastmalā Rīgas 

velomaratons pulcēja visa vecu-

ma un sportiskās meistarības 
aktīvās atpūtas cienītājus no 
Latvijas un apkārtējām valstīm.

Sporta braucienā uzvaru vī -
riešiem izcīnīja Kārlis Klismets, 
bet sievietēm – Renāte Rodio-
nova, kamēr tautas klasē ne  pār-
spēti izrādījās Rinalds Skopāns 
un Lāsma Elza Vaivode.

Sporta braucienā riteņbraucēji 
mērojās spēkiem 64 kilometru 
gaŗā distancē, kas bija sadalīta 
četros apļos.

Neizdodas izcīnīt 
ceļazīmi uz 

olimpiskajām 
spēlēm

Oberstdorfā norisinājās olim-
pisko spēļu kvalifikācijas sa  cen-
sības CS Nebelhorn Trophy”, 
kuŗās sieviešu konkurencē tiek 
dalītas pēdējās sešas ceļazīmes 

uz Pekinu. Latvijas daiļslidotājai 
Anetei Lācei  (attēlā) neizdevās 
izcīnīt ceļazīmi uz 2022. gada 
Pekinas Ziemas olimpiskajām 
spēlēm. Sacensībās piedalījās 37 
daiļslidotājas. 

Īsajā programmā Lāce sasnie -
dza augsto astoto rezultātu. Ties-
neši Lāces sniegumu novērtēja 
ar 54,96 punktiem, kas sportistei 
ir jauns rekords, par 3,22 punk-
tiem labojot iepriekšējo perso-
nīgo labāko rezultātu. Arī izvēlas 
programmā Lāce laboja perso-
nīgo rekordu, iegūstot 90,21 
punktu, kas ir par 4,59 punktiem 
vairāk nekā sportistes iepriek-
šējais labākais rezultāts. Ar 
summā iekrātiem 145,17 punk-
tiem Lāce ieņēma 10. vietu, bet 
bija jāstartē vēl septiņām daiļ-
slidotājām.

Iepriekš Italijā notikušajās ISU 
Challenger serijas sacensībās 
Lombardia Trophy” bija iecerēta 
nacionālā atlase uz olimpisko 
spēļu kvalifikācijas sacensībām. 
Bija plānots, ka par ceļazīmi uz 
kvalifikāciju cīnīsies Lāce, An -
gelīna Kučvaļska un Marija Boļ -
ševa, taču Kučvaļska un Boļševa 
savainojumu un citu iemeslu dēļ 
nevarēja piedalīties.

Marta beigās Stokholmā no -
tikušajā pasaules čempionātā 
Deniss Va  siļjevs izcīnīja 18. 
vietu, tādējādi nodrošinot Lat-
vijai vienu kvotu Pekinas Olim-
pisko spēļu sacen sībās. Sieviešu 
sacensībās Kuč vaļska īsajā pro-
grammā ieņēma 33. vietu un 
neguva tiesības piedalīties iz -
vēles programmā, kā arī palika 
bez ceļazīmes uz olimpiskajām 
spēlēm. Vīriešu un sieviešu 
sacensībās ceļazīmes iegūšanai 
pietika ar 24. vietu.

IIHF prezidenta 
amatā ievēl 

Francijas pārstāvi 

Starptautiskās Ledus hokeja 
federācijas (IIHF) prezidents 
turpmāko termiņu būs Francijas 
pārstāvis Liks Tārdifs, kuŗš 
amatā nomainīs Renē Fāzelu. 
Sanktpēterburgā notika IIHF 
prezidenta vēlēšanas un uz 
amatu bija pieci pretendenti. Pēc 
balsošanas pirmās kārtas cīņu 
par krēslu neturpināja čechs 

Petrs Bržīza, otrajā kārtā izstājās 
dānis Henriks Bahs Nilsens, bet 
trešajā Sergejs Gončarovs no 
Baltkrievijas. Tādējādi jaunais 
prezidents tika noskaidrots ce -
turtajā kārtā, kuŗā Tārdifs sa -
ņēma 67 balsis jeb vairākumu, 
kamēr vācietim Francam Rein-
dlam bija 39 delegātu balsis.

68 gadus vecais Tārdifs ir 
Kanadas un Francijas dubultpil-
sonis. Savā dzimtenē viņš spēlēja 
līdz kolledžu līmenim, bet 1975. 
gadā pārcēlās uz Eiropu, kur 
vispirms divas sezonas pavadīja 
Beļģijas hokejā, bet pēc tam 
turpmāko karjēru spēlēja Fran-
cijā, pārstāvot Šamonī un Ruā-
nas komandas. Pēc karjēras bei-
gām Tārdifs pārraudzīja Ruānas 
jaunatnes hokeja attīs tības pro-
grammu, bet pēc tam strādāja 
Francijas Ledus sporta veidu 
federācijā, kur vadīja hokeja de -
partamentu. 2006. gadā Tārdifs 
kļuva par Francijas Ho   keja fe -

derācijas pirmo prezi dentu un 
pēc tam trīs reizes tika pārvēlēts 
amatā, kuŗā atrodas arī šobrīd.

IIHF Padomē ievēlē 
Viesturu Koziolu

Latvijas Hokeja federācijas 
(LHF) ģenerālsekretārs Viesturs 
Koziols (attēlā) Sanktpēterburgā 
pēdējā kārtā tika ievēlēts Starp-
tautiskās Ledus hokeja federā-
cijas (IIHF) Padomē.

Sanktpēterburgā IIHF Kon -
gre sā tika vēlēti jaunais orga-
nizācijas prezidents, viceprezi-
denti, Padome un citas juridiskās 
institūcijas. Trešajā kārtā no 
četriem palikušajiem kandidā-
tiem visvairāk balsu – 33 – sa -
ņēma Koziols, kuŗš kā pēdējais 
tika ievēlēts IIHF Padomē.  Dis -
ciplinārajā komitejā tika ievēlēta 
kādreizējā hokejiste un Latvijas 
sieviešu izlases menedžere, LHF 
medicīnas komitejas locekle 
Anna Verhoustinska.
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S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I

(Turpināts  19. lpp.)

Goda filistrs Pēteris Bolšaitis Mūžībā

SARĪKOJUMI
Redakcija lūdz lasītājus sa -

zināties ar sarīkojumu un 
dievkalpojumu rīkotājiem, pre-
cīzējot, vai paredzētie sarī ko-
jumi notiks, vai tie ir atcelti!

LOSANDŽELOSA (CA)
Losandželosas latviešu namā 

(1955 Riverside Dr., Los Angeles, 
CA 90034).

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E.
Seattle, WA98125). Mājaslapa: 
www.seattlelatviancenter.com.

SV. PĒTERSBURGA (FL)
Sv. Pētersburgas latviešu bied-

rība (5220 Brittany Dr. S, Apt. 
1410, St.Petersburg, FL 33715), 
tālr: 727-827-2338.

Lūdzam sekot mūsu jaunajai 
Facebook lapai “Latviesu Bied-
riba St. Petersburg FL”. Sīkāku 
infomāciju par pasākumiem 
var uzzināt Biedrības Facebook 

lapā vai, zvanot Dacei Nebarei. 
Tel: 917-755-1391.

VAŠINGTONA, DC
Sestdien, 16. oktobrī  plkst 

10os no rīta (reģistrācija 9.00) 
NOVUSA TURNĪRS Latvijas 
vēstniecībā ASV (2306 Mass. 
Ave, NW, Washington, DC 20008). 
Dalībniekiem lūgums apstip ri-
nāt dalību līdz 7. oktobrim sūtot 
e-pastu: embassy.usa@mfa.gov.
lv vai zvanot (202) 328-2863.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturtdi-

enu 19:30 Centrā. Pensionāru 
sanāksmes pirmdienās, 13:00, 
Info: 514-992-9700. www.ter-
vete.org.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran

cisco), Info: www.zklb.wordpress. -
com, ZKLB sekr. un informāc.
daļas vadītāja Una Veilande 
tālr.: 408-813-5104, e-pasts: una. -
veilande@gmail.com.

DIEVKALPOJUMI
Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232-5994, 
e-pasts: bostonas-trim dasdrau-
dze@gmail.com, tālr: 617-232-
5994. Māc. Igors Safins. Tālr.: 
617-935-4917. E-pasts: igorssa-
fins@gmail.com.

Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; e-pasts: cianasdrau-
dze@gmail.com; www.facebook. -
com/ Čikāgas-Ciānas draudze 
2550-4389-7965-234. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. Pēc dievk. 
kafijas galds. Māc. Gundega 
Puidza, tālr. birojā: 773-736-
1295; mājās: 708-453-0534, 
E-pasts: puidza@yahoo.com.

Čikāgas latv. ev. lut. Sv. 
Pēteŗa dr: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale IL 60191). Tālr.: 
630-595-0143. Māc. Ojārs Frei-

manis. Dr.pr. Uldis Pūliņš.
Ivārs Spalis (ivspalis@gmail.

com) ir priekšnieks.
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 

Pēc dievk. kafijas galds.
Čikāgas latv. baptistu dr: 

(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285.

Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 
14:00. E-pasts: reglite@aol.com 
Dievk. notiek svētdienās 9:30. 
Pēc dievk. sadraudzība.

Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Dievk. notiek svēt die nās 10:00. 
Seko sadraudzības stunda.

Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL 33308). 

Info: Ilze Folkmane Gibbs, 
e-pasts: folkmane@hotmail.com 
Info: Andrejs Jugs, tālr.: 561447
9050. Dievk. notiek 14:00. Pēc 
dievk. visi lūgti pie kafijas galda!

Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA 90039).

10. oktobrī-Pļaujas svētku 
dievkalpjums plkst. 11:00

Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 Dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. 
Jānis Keggi, draudzes sekretāre 
Zigrida Kručkova, tālr.: 617-
323-0615.

Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.:(301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073), tālr.: 610-353-2227. Māc. 
Gija Galina.

Cena: USD 30,–

Šo savu alegorisko le ģendu 
Latvijā 1888. gadā dzi  mušais 
Z. fon Fēgezaks ir “novie-
tojis” dziļos viduslaikos, bet 
personāžus ņē mis no Dantes 
Aligjēri “Dievišķās komēdijas”.  
Grāmatas beigās autora
“Mans ticības apliecinājums” –
viņa skatījums uz pašu
būtiskāko –   sa  vas esības jēgu.
P.S. Zigfrīds fon Fēgezaks ir arī 
romānu “Baltiešu gredzens”
un “Senči un pēcteči” autors.

ZIGFRĪDS FON FĒGEZAKS

PIZAS
PASTARĀ TIESA

Ieņēmumi no šīs grāmatas 
pārdošanas tiks ieskaitīti 
Okupācijas mūzeja
Kluso varoņu fondā

Grāmatas Jums piesūtīs pa pastu
(t.sk. pasta izdevumi).

Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604,
St. Petersburg, Florida 33715

Pēteris Paulis Bolšaitis dzimis 
1937. gada 12. jūlijā Pirmā 
jātnieku pulka kapteiņa Alek-
sandra Bolšaiša un zobārstes 
s!k! Daugaviete fil! Elzas Bol-
šaites (dzimusi Grīnbergs) ģi -
menē Daugavpilī. Latvijas oku-
pācija 1940. gadā tieši ietekmēja 
Bolšaišu ģimeni – tēvs Alek-
sandrs 1941. gada 14. jūnijā 
tika arestēts un deportēts no 
Latvijas. Otrā pasaules kaŗa 
laikā, 1944. gadā, kopā ar māti 
un māsu Ileāni devās bēgļu 
gaitās uz Grācu Austrijā un 
1947. gadā tālāk uz Venecuēlu. 
Ar Mobil Oil Co. stipendiju 
studējis ķīmiskās inženieŗzi-
nātnes Kalifornijas Technolo-
ģiskajā institūtā, kur 1960. gadā 
ieguvis bakalaura un 1961. ga  dā 
maģistra gradu. Turpinājis stu-

dijas Delavēras universitātē (ASV), 
kur 1964. gadā ieguvis doktora 
gradu. Strādājis pētniecībā un 
par mācībspēku Maksa Planka 
Ķīmijas institūtā Getingenā 
(Vācijā), Venecuēlas Pētnie cī-
bas institūtā un Venecuēlas Cen-
trālajā universitātē (Venecuēlā), 
kā arī Merilendas universitātē 
un Masačūsetas Technoloģis-
kajā institūtā Amerikas Savie-
notajās Valstīs.

Goda fil! Pēteris Bolšaitis 
visus šos gadus, kamēr bija spiests 
būt prom no savas dzimtenes, 
nezaudēja saikni ar Latviju, rē -
gulāri sarakstoties ar šeit pali-
kušajiem radiniekiem. 1968. gada 
Ziemassvētkos Pēteris pirmo 
reizi apmeklēja tajā laikā vēl 
okupēto dzimteni, bet vēlāk – 
no 1993. gada rēgulāri darbojās 

Latvijā, apsaimniekojot ģime-
nes nekustamo īpašumu “Lāč-
plēša centrs”, bet jau 1997. gadā 
ar ģimeni pārcelās uz dzīvi 
Latvijā pavisam.

Korporācija Pēterim Bolšai-
tim bija svarīga jau no pašas 
bērnības līdz pat dzīves no  slē-
gumam. Pēteris jau 12 gadu ve -
cumā uzzināja visu par korpo-
rācijām, spēlējot zoli kopā ar 
studentu korporācijas Selonija 
biedriem. Korporācijā Frater
nitas Lettica Pēteris tika uz -

Bolšaitis apprecējās ar mūsu 
zelta fil! Īru Kuhn – Bolšaitis. 
Pēteris Bolšaitis par goda filis-
tru s!k! Varavīksne tika uzņemts 
2006. gadā. Kā goda filistrs 
Pēteris pie varavīksnēm vien-
mēr bija gaidīts viesis, tāpat 
esam no sirds pateicīgas par 
goda filistra Pētera un zelta fil! 
Īras mums dāvināto konventa 
dzīvokli, ko saucam par mājām. 
Arī mēs ar prieku devāmies 
ciemos pie Pēteŗa 1. janvārī un 
sveicām viņu gan vārda, gan 

nes, kuŗas, riskējot ar savu 
dzīvību, ir glābušas citus cil-
vēkus. Pēteris ir autors vai-
rākām grāmatām, piemēram, 
“Pētera peripetijas”, “Latvijas 
klusie varoņi” un “Vivat Aca-
demia: Atmiņas un stāsti par 
buršu valsti”, kā arī tulkojis 
tādas grāmatas kā Zigfrīda fon 
Fēgezaka “Baltiešu gredzens”, 
“Senči un pēcteči”, Nikos Ka -
zantzaka darbu “Kristus pē -
dējais kārdinājums” un Džona 
Haidena grāmatu “Pauls Šī -
manis. Minoritāšu aizstāvis”. Šā 
gada maijā tika izdots arī Pēteŗa 
Bolšaiša tulkotais darbs “Pizas 
pastarā tiesa”, ienākumus no tā 
pārdošanas veltot jauniešu iz -
glītībai. Nule nākusi klajā pē -
dējā goda fil! Pēteŗa sastādītā 
grāmata, kuŗā apko potas Jāņa 
Jaunsleiņa atmiņas un dienas-
grāmata “Nepratām cienīt un 
sargāt demokratiju”. Pēteris un 
Īra novērtēja izglītības no -
zīmību ikviena jauna cilvēka 
dzīvē, tāpēc viņi 2004. gadā 
dibināja divas Vītolu fonda sti-
pendijas: stipendiju studenšu 
korporācijas Varavīksne studē-
jošām meitenēm un tautietēm 
un Lāčplēša centra stipendiju. 
Pēteris un Īra vienmēr iesais-
tījās stipendiātu dzīvē, intere-
sējās par viņu panākumiem un 
tikās ar stipendiātiem viņu 
dzīves svarīgajos notikumos. 
Goda fil! Pēteris labprāt uz -
ņēma ciemiņus, ikkatrs, kuŗš 
runāja ar Pēteri, klausījās ar 
sajūsmu, paņemot no sarunas 
līdzi kādu domu graudu dzīvei. 
Līdz pat sava mūža beigām 
goda filistrs bija enerģijas pilns 
un arī pašā dzīves noslēgumā 
viņam joprojam bija plāni un – 
pavisam noteikti – iesākti darbi, 
kas diemžēl ar viņa rokām 
netiks pabeigti. Pēteŗa aiziešana 
Mūžībā bija pēkšņa, to bija un 
joprojām ir grūti aptvert, tomēr 
viņa paveiktais nekur nezudīs. 
Goda fil! Pēteris nu ir pie  vie-
nojies plašajai krāsnešu saimei 
Aizsaulē un mūsu zelta fil! 
Īrai.p

Sit tibi terra levis!

t/l sen! t! Reina Ambarova

ņemts 1958. gada rudens se -
mestrī. Pēc Fraternitas Lettica 
darbības atjaunošanās Latvijā 
frāteriem ārzēmēs rodas bažas 
par korporācijas darbību Lat-
vijā, un ir saprotams, ka Rīgā ir 
nepieciešama uzņēmīga un 
pieredzējuša vidējās paaudzes 
frātera vadība. Tāda arī rodas 
Pēteŗa Bolšaiša personā – 2000. 
gadā viņš uzsāk aktīvu darbu 
Rīgā, lai piesaistītu korporācijai 
jaunus, spējīgus locekļus. Pē -
teris ieguldīja daudz enerģijas 
un arī finanču līdzekļu, lai 
Fraternitas Lettica darbība at -
kal varētu atplaukt.

1987. gadā goda fil! Pēteris 

dzimšanas dienās, neizpalika 
arī kopīga dziedāšana. Pēteris 
vienmēr apvaicājās, kā katrai 
iet, ko viņa studē; un ar savām 
plašajām zināšanām dažādās 
nozarēs aizrāva visus klāt-
esošos.

Pēteris Bolšaitis aktīvi iesais-
tījās sabiedriskajā dzīvē, un to 
apliecina viņa dzīves gājums. 
2016. gadā saņēma Triju Zvaig-
žņu ordeni, viņš ir apbalvots arī  
ar Venecuēlas augstāko apbal-
vojumu Andresa Bello ordeni. 
Pēteris Bolšaitis ar Eduardu 
Andersu dibinājuši arī Kluso 
varoņu fondu, kuŗa mērķis ir 
cildināt un atbalstīt tās ģi   me-
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Viņu mīļā piemiņā paturēs
ČIKĀGAS KORPORĀCIJU KOPA

AR SKUMJĀM ATCERAMIES
MŪSU MŪŽA DRAUDZENI VIJU,

SĀKOT NO ESLINGENAS PAMATSKOLAS
KOPĀ PAVADĪTĀM DIENĀM,

CAUR DZĪVES PRIEKIEM UN BĒDĀM.
AUSMA ROBIŅŠ-ZIKMANIS UN ZINTA MEKŠS-KŪLĪTS

KORPORĀCIJA TALAVIJA

Mīļā atmiņā viņu paturēs
DĒLS ARNOLDS AR SIEVU LAILU

SIEVA REGĪNA
MĀSA VELTA AR ĢIMENI

RADI UN DRAUGI ASV UN LATVIJĀ

KORPORĀCIJA TALAVIJA

Dziļās sērās
FRATERNITAS LETTICA KONVENTS un F!B!

Mūžībā aizgājusi k! Zinta filistre

IEVA PLORIŅA,
dzimusi KĻAVIŅA

Dzimusi 1925. gada 10. oktobrī Rīgā,
mirusi 2021. gada 14. augustā Toronto, Kanadā

Viņu mīļā piemiņā paturēs
KORPORĀCIJA ZINTA

Pēdējo šo dziesmu dziedu,
Ilgi dziedu to.
Paņemu līdz tavu ziedu
Ceļam dāvāto.

Sit tibi terra levis

Mūsu loceklis

Fil! AGRIS ŠLESERS, Gers!
Dzimis 1932. gada 25. jūnijā Rīgā,

miris 2021. gada 9. septembrī Čikāgā

Dieva mierā aizgājusi

VIJA VALTERS,
dzimusi BALODIS

Dzimusi 1935. gada 7. augustā Latvijā,
mirusi 2021. gada 2. septembrī Zviedrijā

Mūsu mīļais filistrs

EDUARDS LĒMANIS
Dzimis 1934. gada 27. septembrī Liepājā, Latvijā,

miris 2021. gada 21. septembrī Melburnā, Austrālijā

Mūžībā aizgājis mans mīļais tēvs

AGRIS ŠLESERS
Dzimis 1932. gada 25. jūnijā Rīgā,

miris 2021. gada 9. septembrī Ilinojā, ASV

Mūsu mīļais filistrs un ilggadīgais ārzemju seniors

JĀNIS KUKAINIS
Dzimis 1943. gada 12. jūnijā Rīgā, Latvijā,

miris 2021. gada 15. septembrī Kalamazū, Mičiganā, ASV

Mūžībā aizgājis mūsu

fil! PĒTERIS BOLŠAITIS, 58-I, chem.
Dzimis 1937. g. 12. jūlijā Daugavpilī,

miris 2021. g. 11. septembrī Rīgā

Lūdzu ievērot – sākot ar 11. 
jūliju dievkalpojumi sāksies va -
saras laikā plkst. 10:00 no rīta.

Grandrapidu latv. ev. lut. 
dr.: Faith Lutheran Church. 
2740 Fuller Ave NE, Grand 
Rapids MI 49505. Tālr: 616-
361-6003. Māc. prāv. Ilze Lar
sen, tālr: 269-214-1010. Dr. pr. 
Ivars Petrovskis, tālr: 616-975-
2705. Dievk. notiek 2x mēnesī 
10:00. Pēc dievk. kafijas galds.

Kalamazū latv. ev. lut. apv 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala
mazoo MI 49006). Māc. Aija Gra
ham. Latviešu ev. lut. apvienotā 
draudze notur klatienes diev-
kalpojumus katru svētdienu, 

Pulksten 10:00. Paralēli pie -
ejami sprediķu ieraksti draudz-
es Youtube kanālā (meklēšanas 
atslēgas vārds “Latviešu Ap -
vienotā draudze Kalamazū”

Pļaujas svētku dievkalpojums 
3. oktobrī plkst. 10:00. Pēc tam 
Zupas pusdienas.

Klīvlandes apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lake  wood, OH 44107) Drau-
dzes dievk. notiek svētdienās 
11:00. Bībeles stundas notiek 
10:00 katra mēneša otrajā un 
ceturtajā trešdienā. Baptistu dr.: 
Bethel Baptist Church (2706 
Noble Rd, Cleveland 44121) 
Dievk. notiek svētdienās 14:30.

Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510).

Dievkalpojumi ar viesu mā -
cītājiem latviešu un angļu va -
lodā plkst. 10:00. Par datumiem 
sazināties ar draudzes pr. Kārli 
Indriksonu, tālr.: 402-730-3427, 
e-pasts: kindriks@aol.com. Pen -
sionāru saiets katra mēneša 
otrā ceturtdienā plkst. 11:00 
sabiedriskās telpās.

Mančesteras latv. ev. lut. dr. 
(dievk. notiek  Holy Trans figu
ration Romanian Orth. Church, 
2 Winter St., Manchester, CT 
06040). Dr. pr. Astra Vilinskis, 
tālr. 413-568-9062.

16. oktobrī plkst. 11:00 
Pļaujas svētku dievk. ar se  ko-
jošu rudens bazāru un loteri-
ju.  Māc. Igors Safins.

Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), 
tālr.: 414-258-8070. Māc. Jānis 
Ginters tālr: 2607975695 Drau-
dzes priekšnieks: Andrejs Junge 
tālr: 414-416-6157 Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00.

Mineapoles – St. Paulas latv. 
ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407).

Mineapoles-St. Paulas lat-
viešu evaņģeliski luteriskās 
draudzes video dievkalpojumi 

notiek katru nedēļu, tos var 
skatīties mndraudze.org.

Montrealas latv. Trīsvie nī-
bas/Tervete ev. lut. dr.: Trinity 
Latvian Church (P.O. Box 39, 
Station NDG, Montreal QC 
H4A 3P7), tālr.: 514-992-9700. 
www.draudze.org vai www.ter-
vete.org. pr. Jānis Mateus tālr.: 
514-481 2530, e-pasts: prez@
draudze.org.

Ņūbransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: (Latvian Luth
eran Church, P.O. Box. 1008, 
Maplewood, NJ 07040)

Dievkalpojumi notiek NJ 
Latviešu biedrības namā “Prie-
daine”, 1017 State Route 33, 
Freehold, NJ 07728, māc. Ieva 
Pušmucāne-Kineyko. E-mail: lat-
 vianlutheranchurch@gmail.
com, telefons: 908-638-1101.

3. oktobrī 11:00 Pļaujas 
svētku dievkalpojums ar diev-
galdu Priedainē.

17. oktobrī 11:00 Dievkal-
pojums Priedainē.

Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY.
Salas bazn. 4 Riga Ln, Melville NY.
St. Andrew bazn. 335 Rey

nolds Ave, Parsippany NJ.
Seafarers. 123 East 15th 

Street, New York, NY.
Priedaine. 1017 State Rte 33, 

Freehold NJ. 19. septembrī 10:30 
Salā, māc. Saliņš. 26. septembrī 
10:30 Salā, māc. Saliņš, seko 
Pļaujas svētku sarīkojums, 13:30 
St. Andrew ar Svēto vakar-
ēdienu, māc. Saivars.

Ročesteras ev. lut. Krusta dr.: 
Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester 
NY 14618).

Saginavas latv. ev. lut. dr.: (128 
N Elm Str, Saginava, MI 48602).

Mācītāja Biruta Puiķe-Wilson, 
mob. (269)2675-330. Kontakt-
per sona Mary Beth Dzirnis, 
mob. (989)781-1163. E-pasts: 
dzirnis@chartermi.net.

Dievkalpojumi vienreiz mē -
nesī, 1.00 pēcpusdienā, seko 
kafijas galds ar groziņiem.

Sandiego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.:1-619-630-8143, e-pasts: 
janislegzdins@hotmail.com.

Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. vadīs Māc. Dace Sku diņa.
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314 457 
1830, kalninsirene@gmail.com.

Sietlas ev. lut. dr.: (11710 3rd 
Ave. N.E. Seattle, WA 98125). 
Dievkalpojumi notiek 10:30.

Prāveste D. Cilne, tālr.: 206-
674-9600; e-pasts: cilnis@earth-
link.net. Baznīcas mājaslapa: 

www.seattlelatvianchurch.org.
Dievkalpojumi Sietlā ir 

atsākušies klātienē.
3. okt. Dievkalpojums.
10. okt. Pļaujas svētku diev-

kalpojums. Pēc dievkal po ju ma 
mielasts Latviešu nama zālē.

17. okt. Dievkalpojums.
24. okt. Dievkalpojums.
31. okt. Reformācijas svētki. 

Dievkalpojums.
Skenektedijas latv. ev. lut. 

dr.: Trinity Lutheran Church 
(35 Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Snie-
dze-Taggart.

Skenektedijas lat. ev. lut. drau-
dzes Pļauju Svētku dievkalpo-
jums ar Dievgaldu notiks 17.okt. 
plksts. 2os. Dziesmu grāmatas. 
Diak. Linda Sniedze-Taggart.

St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr.: draudzes mācītājs Aivars 
Pelds. Lūgums sazināties ar 
Andri Ritumu, 727-797-1933. 
Visi šīs vasaras dievkalpojumi 
un Bībeles stundas notiks Faith 
Lutheran baznīcā, kas atrodas 
2601 49th Street North, St. 
Petersburg, FL.

Dievkalpkojumi svētdienās 
2 pm: Bībeles stundas svēt-
dienās 2 pm:

3. oktobrī – Pļaujas Svētku 
Dievkalpkojums. 17. oktobrī, 
10. oktobrī, 24. oktobrī, 31.
oktobrī.

Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, E-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Info: www.stjohns-
 latvian.ca Māc. Ģirts Grietiņš 
(adrese: 40 Hollyberry Trail, 
North York ON M2H 2S1), tālr: 
6479865604, E-pasts: grietins@
gmail.com.

Prieksnieks: Kārlis Vasarājs, 
Pr. vietn. Sibilla Korule. Dāmu 
kom. pr. Maija Sukse, tālr.: 
4162214309.

Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: 400 Hurley Avenue, 
Rockville, MD 20850 – 3121. 
Tālrunis: 301-251-4151, epasts: 
dcdraudze@gmail.com, www.
dcdraudze.org. Prāveste Anita 
Vārsberga Pāža (tālr.: 301-302-
3270). Draudzes priekšniece 
Dace Zalmane. Svētdienas diev-
kalpojumi sāksies plkst. 11:00. 
Trešdienās svētbrīžu laiks pal-
iek nemainīgs – plkst. 10:00. 
Pieslēgšanās norādes ir atro-
damas draudzes mājas lapā.

Lūgums sūtīt 
SARĪKOJUMU un 

DIEVKALPOJUMU ziņas 
uz e-pastu: rigaven@aol.
com – Inese Zaķis – ne 

vēlāk kā PIEKTDIENĀS.
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S P O R T S

// FOTO: Reuters/ScanPix

Kristaps Porziņģis (pa labi)
// FOTO: Reuters/ScanPix

Kitija Laksa (ar bumbu)
// FOTO: FIBA.com

Kārlis Sabulis

Porziņģis labāko 
NBA spēlētāju 

sarakstā 
Latvijas basketbolists Kristaps 

Porziņģis gadskārtējā žurnāla 
Sports Illustrated labāko Nacio-
nālās basketbola asociācijas 
(NBA) spēlētāju sarakstā ierin-
dots 58. vietā, kas ir 18 vietas 
zemāk nekā pirms gada. Žurnāls, 
kas šādu sarakstu veido ik gadu, 
kā pirmo publicējis līgas labāko 
basketbolistu saraksta daļu no 
100. līdz 51.vietai.

Žurnāla eksperta Maikla Pinas 
komentārā teikts, ka Porziņģis 
pamatturnīrā joprojām vidēji 
spēlē ir sakrājis 20 punktus un 
desmit atlēkušās bumbas un ka 
viņš ir pietiekami liels, gaŗš un 
pietiekami labi rīkojas ar bumbu, 
lai pozitīvi savai komandai 
ietekmētu norises abās laukuma 
pusēs. “Pat ja viņš nav ideāla 
“zvaigzne”, kuŗu Dalasas klubs 
domāja iegūt, viņu iegādājoties, 
viņš joprojām ir viens no NBA 
unikālākajiem talantiem. Un 26 
gadu vecumā viņam vēl ir daudz 
laika, lai veiktu vēl vienu iz  rā-
vienu,” raksta eksperts.

***
Pēc Nacionālās basketbola 

aso ciācijas (NBA) izslēgšanas 
turnīra spēlēm Kristaps Por-
ziņģis vēlējās tikt aizmainīts, 
taču tagad, kad galvenā trenera 
lomu pārņēmis Džeisons Kids, 
viņš cer uz jaunu sākumu Da -
lasas Mavericks vienībā, The 
Hoop Collective Podcast raid ie-
rakstā teica ESPN žurnālists 
Tims Makmahons.

Merzļikins uz 
pieciem gadiem 

pagarina līgumu
Latvijas hokeja vārtsargs Elvis 

Merzļikins parakstījis jaunu 
līgumu uz pieciem gadiem ar 
Kolumbusas Blue Jackets, infor-
mēja Nacionālās hokeja līgas 
(NHL) klubs. Līguma darbības 
laikā Merzļikins saņems 27 mil-
jonus dolaru. 

Kopš debijas Kolumbusā 2019. 
gadā Merzļikins NHL karjērā ir 
aizvadījis 61 spēli, caurmērā 
spēlē ielaižot 2,54 ripas un atvai-
rot 92,0 % metienu. Septiņās 
NHL spēlēs 27 gadus vecais 
vārtsargs ir palicis nepārspēts. 
Kopš pārcelšanās uz Blue Jackets 

Elvim NHL vismaz 50 spēļu 
aizvadījušo vārtsargu konku-
rencē ir dalīts ceturtais labākais 
rādītājs ripu tveršanā un 11. 
pozicija pēc atvairīto metienu 
procenta. Blue Jackets ģenerāl-
sekretārs Jarmo Kekelainens uz -
svēra, ka vārtsargi komandā ir 
spēcīga pozicija, bet Merzļikins 
– svarīga tās daļa pēdējās divās 
sezonās. Kolumbusas kluba va -
dība pauda gandarījumu, ka iz -
devies Elvi piesaistīt Blue Jackets 
uz nākamajiem sešiem gadiem.

Briedis par nākamo 
cīņu pret Mannu

Vācijas pārstāvis Arturs Manns 
ir pieredzējis un neprognozējams 
bokseris, preses konferencē Rīgā 
pirms cīņas ar savu nākamo 
pretinieku teica Latvijas bokseris 
Mairis Briedis

Briedis 16. oktobrī Arēnā Rīga 
ar Mannu cīnīsies par Briedim 
piederošo Starptautiskās Boksa 
federācijas (IBF) čempiona jostu 
pirmajā smagajā svara katēgorijā. 
“Protams, ir liels prieks atgriez-
ties Rīgā un Latvijā, kas būs cīņa 
par čempiona jostas aizstāvēšanu 
pret pieredzējušu bokseri, kas ir 
neprognozējams,” par atgrieša-
nos Latvijā sacīja Briedis. “Tas 
būs īsts bokss, nevis šovs, tāpēc 
aicinām cilvēkus, kas mīl boksu.” 
Briedis arī izteicās, ka cīņai ga -
tavojas jau ļoti ilgi, kas varbūt 
nav labi, taču beidzot ir atrasts 
pretinieks, un varēs doties ringā, 
lai parādītu labāko sniegumu.

Latvieša pretinieks Manns, 
kuŗam dota iesauka “Zibensvīrs”, 
piecas dienas pirms cīņas būs 
nosvinējis savu 31.dzimšanas 
dienu. Profesionālajā boksā viņš 
ir kopš 2015. gada un šajā laikā 
18 cīņās svinējis 17 uzvaras, 
deviņas no tām – ar nokautu.

Par Pekinas olim-
pisko hokeja turnīru

Latvijas vīriešu hokeja izlase 
2022. gada Pekinas Ziemas 
olimpisko spēļu turnīru sāks ar 
spēli pret Zviedriju, liecina Starp-
tautiskās Ledus hokeja federā-
cijas (IIHF) publicētais kalen dārs.

Abas izlases nūjas krustos 
turnīra pirmajā dienā 10. feb-
ruārī. plkst. 12.10 (plkst. 7.10 
pēc Latvijas laika). Dienu vēlāk 
Latvijai pretī stāsies Somija, 
spēlei sākoties plkst. 21.10 (plkst. 
16.10), bet pēc vienas atpūtas 
dienas 13. februārī plkst. 12.10 
(plkst. 7.10) būs spēkošanās ar 
Slovakiju. Grupu turnīri nori-
sināsies no 10. līdz 13. februārim, 
15. februārī būs izslēgšanas 
turnīra pirmā kārta, bet dienu 
vēlāk – ceturtdaļfināli. Pusfināli 
notiks 18. februāri, dienu vēlāk 
tiks aizvadīta bronzas spēle, bet 
olimpiskie čempioni tiks no -
skaidroti 20. februārī.

Olimpiskajā turnīrā 12 izlases 

būs sadalītas trīs apakšgrupās pa 
četrām komandām katrā. La  bā-
kās četras komandas uzreiz ie -
kļūs ceturtdaļfinālā, bet pārējās 
astoņas izlases cīnīsies izslēg-
šanas turnīra pirmajā kārtā.

Latvijas hokejisti Pekinas Olim-
pisko spēļu C grupas turnīrā 
spēlēs ar Somiju, Zviedriju un 
Slovākiju. B grupā cīnīsies Krie-
vijas Olimpiskās komitejas vie-
nība, Čehija, Šveice un Dānija, 
bet A grupā spēlēs Kanada, ASV, 
Vācija un mājiniece Ķīna.

Laksu iekļauj 
Eirolīgas 

kvalifikācijas 
simboliskajā izlasē

Laksa  palīdzēja bijušā Latvijas 
izlases galvenā treneŗa Georga 
Dikeulaka vadītajai Skio Famila 
iekļūt Eirolīgas pamatturnīrā. 
Laksa guva 19 punktus. Skio 
klubs pirmajā spēlē ar 56:48 
pieveica Valencia vienību. Ot -
rajā spēlē ar 69:57 tika pieveikta 
Buržas Tango. Divās spēlēs Laksa 
caurmērā guva 16,0 punktus, 
izcīnīja 2,5 atlēkušās bumbas un 
iekrāja 16,0 efektīvitātes koefi-
cienta punktus. Labāko pieci-
niekā iekļuva arī Laksas koman-
das biedrene Sandrīne Grudā, 
Braiena Freizere (Sfintu Georges 
Sepsi) un Kješa Gorē (Seksārdas 
KSC).

TTT Rīga tika ielozēta A 
apakšgrupā, kur bez Latvijas 
kluba būs arī Jekaterinburgas 
UGMK, Salamankas Avenida, 
Prāgas ZVVZ USK, Monpeljē 
Lattes, Venēcijas Umana Reyer, 
Maskavas MBA un kvalifikāciju 
pārvarējusī Seksārdas KSC.

„Briedis ir mana 
saraksta pirmajā 

vietā”

Lielbritanijas bokseris Lorenss 
Okolijs (attēlā) atkārtoti norā-
dījis, ka vēlas cīnīties ar Latvijas 
boksa zvaigzni Mairi Briedi. 
Okolijs 25. septembŗa vakarā 
Lon donā neatstāja nekādas cerī-
bas Dilanam Prasovičam, kuŗš 
bija WBO titula obligātais pre-
tendents. Melnkalnes bokseris 
Totenhemas Hotspur stadiona 
ringā krita jau trešajā raundā. Šo 
cīņu klātienē vēroja arī Brieža 
komanda un viņa treneris 
Dmitrijs Šiholajs.

28 gadus vecais Okolijs jau 
iepriekš norādīja, ka viņa mērķis 

ir tikties ar Briedi, lai varētu 
apvienot čempiona jostas pirmā 
smagā svara kategorijā. “Ja gribu 
būt pirmais numurs, man jā  uz-
var Briedis. Viņš ir mana saraksta 
pirmajā vietā,” pēc savas pēdējās 
uzvaras sacīja Okolijs. Arī Oko-
lija treneris Šeins Makgvigens 
neslēpa, ka viņa audzēknim ne -
pieciešama cīņa ar Briedi. “Briedi 
mēs vēlamies visvairāk,” viņš teica. 
Okolija īpašumā ir Pasaules 
Boksa organizācijas (WBO) pa -
saules čempiona josta, savukārt 
Briedis ir Starptautiskās Boksa 
federācijas (IBF) čempiona jos-
tas glabātājs. Lai kļūtu par ne -
apstrīdamu pasaules čempionu, 
jāizcīna četras jostas – WBO, 
WBC, WBA un IBF.

Riteņbraukšanā – 
viduvēji

Latvijas šosejas riteņbraucējs 
Emīls Liepiņš Beļģijā pasaules 
čempionāta riteņbraukšanā gru-
pas braucienā elites grupā ie  ņē ma 
52., Toms Skujiņš – 60. vietu. 
Liepiņš uzvarētājam zau dēja 
sešas minūtes un 31 sekundi, bet 
Skujiņš atpalika vēl par 36 se -
kundēm. Abi sportisti nopelnīja 
attiecīgi piecus un trīs punktus 
Starptautiskās Riteņbraukšanas 
savienības (UCI) pasaules rangā. 
Nefinišēja Krists Neilands un 
Mārtiņš  Pluto, kuŗam tā bija 
gaŗākā līdz šim karjērā brauktā 
distance. Viņi bija 125 nefi ni-
šējušo vidū, kamēr finišu sasnie-
dza vien 68 sportisti.

Titulu nosargāja francūzis 
Žiljēns Alafilips.

Alafilips uzvarēja pēc solo-
brauciena, kad pēc vairākiem 
mē  ģinājumiem atrauties bija 
sek mīgs trasē, kas vijās Flandrijas 
pakalnos pa bruģētajām šosejām.

Latvijas riteņbraucēji Beļģijā 
pasaules čempionātā grupas 
braucienā neiesaistījās cīņā par 
augstām vietām arī U-23 un 
junioru ieskaites grupās, labā-
kajiem finišu sasniedzot devītajā 
desmitā. U-23 grupas braucienā 
Alekss Krasts finišēja 90. vietā 
vairāk nekā trīsarpus minūtes 
aiz uzvarētāja italieša Filipo Ba -
rončīni. Pauls Rubenis ieguva 
130. vietu, savukārt Kristers 
Ansons mērķa līniju šķērsoja 
135. pozicijā 144 finišējušo brau-
cēju konkurencē. Par U-23 pa -
saules čempionu 161 kilometra 
distancē kļuvušais Barončīni finišā 
par divām sekundēm apsteidza 
Eritrejas riteņbraucēju Biniamu 
Girmaju un nīder lan dieti Olavo 
Koiju, kuŗi sadalīja attiecīgi 
sudraba un bronzas godalgas.

Latvijas labākajiem jaunajiem 
sportistiem junioriem 126 km 
distancē neizdevās tikt augstāk 
par vietu devītajā desmitā. Kārlis 
Klismets ieņēma 84. vietu un 
finišā bija vienu poziciju priekšā 
Gvido Koklem. Finišu sasnie-
dza 90 juniori.

Motosportistiem 
augstā sestā vieta 

Nāciju kausa 
kvalifikācijā

Latvijas motokrosa izlases 
sportisti Kārlis Sabulis, Mairis 
Pumpurs un Toms Macuks 
Mantovā, Italijā, izcīnīja augsto 
sesto vietu Nāciju kausa kvali-
fikācijā. Vispirms norisinājās 
kvalifikācijas brauciens MXGP 
klasē, kur uzvaras laurus plūca 
slavenais itaļu motosportists An -
tonio Kairoli, bet Sabulis finišēja 
astotais. Turpinājumā MX2 klasē 
ātrākais bija francūzis Toms Vjalls, 
bet Pumpurs ieņēma 16.vietu,  
noslēgumā MX “Open” klasē pir -
mais bija nīderlandietis Džefrijs 
Herlingss, savukārt augstajā 
piek tajā pozicijā finišēja Macuks.

Pēc braucieniem valstīm tika 
piešķirti punkti attiecīgi izcīnī-
tajām vietām, sliktāko no tām 
svītrojot. Kvalifikācijā ar četriem 
punktiem uzvarēja Nīderlandes 
izlase, tālāk ar pieciem punk-
tiem sekoja Francija, Italija, Liel-
britanija, septiņus punktus ie -
krāja Vācija, bet 13 – Latvija.

Rokasbumba
Dobeles Tenax komanda iz  cī-

nīja uzvaru Baltijas Handbola 
līgas spēlē. Dobelnieki savā lau-
kumā ar rezultātu 34:22 (19:10) 
uzveica Igaunijas komandu Tapa. 
Mājiniekiem pa sešiem vārtiem 
guva Austris Tuminskis un Emīls 
Kurzemnieks, bet piecreiz iz  cē lās 
Ņikita Pančenko. Pretiniekiem 
septiņus vārtus guva Rails Ageni.

Uz melnbaltajiem 
lauciņiem

Laura Rogule un Rolands 
Bēr ziņš Transporta un sakaru 
in  stitūtā izcīnīja Latvijas čem-
pio ntitulus šachā, informē Lat-
vijas Šaha federācija (LŠF). Liel-
meis tare Rogule (reitings – 2286) 
valsts čempiones titulu ieguva 
jau 11. reizi. 

Rogulei sacensību noslēgumā 
bija septiņi punkti no astoņiem 
iespējamajiem. Pa sešiem punk-
tiem ieguva Madara Golsta 
(1967) un Agnesa Teravetisjana 
(1872), kuŗām attiecīgi otrā un 
trešā vieta.

Savukārt starptautiskais meis-
tars Rolands Bērziņš (2364) iz  cī-
nīja savu pirmo Latvijas čem pio-
ntitulu karjērā. Bērziņš as  to ņās 
kārtās ieguva septiņus punktus, 
apsteidzot lielmeistaru Ilmāru 
Starostītu (2428), kuŗam 6,5 pun -
kti un sudraba medaļa, kā arī 
FIDE meistaru Gunti Jankovski 
(2260), kuŗš bija labākais no se -
kotājiem ar 5,5 punktiem. Para-
llēli notiekošajā Open grupā uz -
varēja Klāvs Stabulnieks (2200).

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


